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Prestížne Kardiocentrum AGEL 
v Šaci začína s robotickými 
operáciami 
AKO PRVÉ NA SLOVENSKU V YUŽIJE NAJMODERNEJŠIEHO ROBOTA, AKO PRVÉ SÚKROMNÉ CENTRUM 
ZAČALO AJ S OPERÁCIAMI S MIMOTELOV ÝM OBEHOM. 

Vzniklo za rekordne krátky čas, má 
najmodernejšie intervenčné ope-
račné sály, excelentné prístrojové 
vybavenie, tých najšpičkovejších od-

borníkov v oblasti kardiológie a kardiochi-
rurgie, disponuje jedinečným robotom 
Da Vinci a môže sa pochváliť už tisíckami 
odliečených pacientov. To je stručná 
charakteristika Kardiocentra AGEL s.r.o. 
(KCE), ktoré v plnej prevádzke otvorili 
v marci v Nemocnici AGEL Košice Šaca. 

Spoločnosť AGEL mala ambíciu po-
staviť prestížne kardiocentrum vrátane 
kardiochirurgie a cievnej chirurgie, ale aj 
iných špecializácií. Už tým je toto praco-
visko výnimočné. Od septembra minulého 
roka otvorili ambulancie, koncom roka 
lôžka a JISky, prvého marca spustili kom-
pletný intervenčný a chirurgický program, 
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Ing. Michal Pišoja, MPH, LL.M.

Ing. Michal Pišoja, MPH, LL.M. 
Predseda predstavenstva AGEL a.s.

Milé kolegyne a kolegovia, 
len pár okamihov v našom živote je takých významných, že hoci sa udejú len jeden jedinýkrát, 

navždy si ich pamätáme a už nikdy potom nebudú veci také, aké boli predtým. Spoločnosť AGEL 

za vyše tri desaťročia svojho pôsobenia mala veľa významných udalostí, rozvojových projektov, 

výnimočných akcií, mnoho vecí sa nám podarilo a na mnohé si budeme radi spomínať. Dnes by 

som však rád vyzdvihol dve zásadné prelomové udalosti, ktoré sa udiali takmer v rovnakom čase 

a predčili všetko doterajšie, čo sa nám v AGELi podarilo. 

Prvou udalosťou je, že od 1. júla sa naša „agelácka rodina“ rozrástla o päticu akvizícií. 

Spoločnosť AGEL sa stala vlastníkom troch nemocníc a dvoch polikliník na strednom Slovensku. 

Historicky ide o jednu z najväčších, ak nie najväčšiu transakciu v zdravotníctve v histórii 

samostatného Slovenska. Na to, aby sa zámer stal skutočnosťou boli potrebné – odvaha, 

presvedčenie a sila. Odvaha v prvom rade akcionára a majiteľa spoločnosti, celého vedenia 

a tímu, pre ktorý to znamenalo neskutočné, takmer dvojročné úsilie. Presvedčenie, že to má 

reálny základ a predovšetkým zmysluplnú budúcnosť. A silu tak finančnú ako aj manažérsku, 

aby sa tisíce úloh z tejto megatransakcie vyplývajúcich podarilo zrealizovať v danom čase, 

priestore a na požadovanej úrovni. V tejto chvíli mi neostáva iné, len vyjadriť obrovské ĎAKUJEM 

všetkým, ktorí sa akýmkoľvek spôsobom na tom, že dnes AGEL má už 32 zdravotníckych 

zariadení v Čechách a na Slovensku podieľali. A jedným dychom by som rád privítal v našej 

rodine takmer 700 nových kolegov v Žiari nad Hronom, vo Zvolene, Banskej Bystrici a Banskej 

Štiavnici. Verím, že pre Vás bude AGEL novou motiváciou, že sa nám spolu bude dariť a že 

spoločne ukážeme a dokážeme, že zdravotníctvo na Slovensku sa dá robiť tak, ako sa má – 

v mene a pre prospech pacienta. 

Druhou udalosťou, ktorá zásadným spôsobom zmení AGEL v troch regiónoch Slovenska, 

je náš obrovský úspech v rámci projektov spolufinancovaných z Plánu obnovy a odolnosti. 

Popísalo, nahovorilo sa veľmi veľa, nepravdivého možno viac ako toho reálneho a pravdivého. 

Najdôležitejšie však je, že tri projekty na rozvoj našich nemocníc v Skalici, Leviciach a Zvolene 

boli úspešné a AGEL tak na stavbu nových moderných monoblokov či pavilónov získal vyše 

118 miliónov EUR. Aj tu platí, že je to historický úspech nás všetkých, že sme mali najkvalitnejšie 

projekty, že sme všetko stihli a hlavne, že sme sa pre náš cieľ nedali odradiť množstvom nami 

nezavinených komplikácií. Faktom je, že v Skalici, Leviciach a Zvolene sa už začali prípravné 

práce, nastal obrovský pohyb ľudí aj techniky a o pár týždňov sa všade bude stavať. Tak, aby 

v roku so 6 na konci mali pacienti aj naši kolegovia takú kvalitu práce a poskytovanej zdravotnej 

starostlivosti, že si všetci spolu povieme: stálo to za to. 

Ešte raz, veľká vďaka, kolegovia.
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Špičkový prístroj Da Vinci, na ktorom sa budú realizovať aj zložité zákroky vo vnútri srdca. 

MUDr. Štěpán Černý, CSc., MBA (vľavo) a prof. MUDr. František Sabol, PhD., MPH, MBA 



aký robia špecializované ústavy. V rámci 
vyše 200 zamestnancov tu pracujú aj od-
borníci, ktorí sa vrátili z Anglicka či Čiech. 
Výstavba celého Kardiocentra je rozdelená 
na 3 fázy, aktuálne je dokončená druhá 
fáza. Kardiocentrum je „krstné dieťa“ člo-
veka, ktorý do jeho zrodu vložil kus svojho 
života, tak profesijného, ako aj ľudského 
– prof. MUDr. František Sabol, PhD., MPH, 
MBA, generálny riaditeľ Kardiocentra 
AGEL a prednosta Kliniky srdcovej a ciev-
nej chirurgie UPJŠ LF a KCE. 

PRED ŠTYRMI ROKMI NA 
VALENTÍNA OPEROVAL 
PREZIDENTA
„Podarilo sa nám rozbehnúť novú nemoc-
nicu s najmodernejšími intervenčnými 
operačnými sálami, hybridnou operačnou 
sálou, koronárnou jednotkou, ambulancia-
mi a vlastnými hladkými a intenzívnymi 
lôžkami a excelentným prístrojovým vy-
bavením. Vznikom komplexného súkrom-
ného kardiocentra sme vytvorili jedinečný 
projekt. Prepísali sme históriu Slovenska, 
keď sme na Valentína spravili prvú operáciu 
srdca v mimotelovom obehu v súkromnom 
zdravotníckom zariadení – v Kardiocentre 
AGEL v Košiciach-Šaci. Doteraz súkromné 
centrá nerealizovali operácie srdca, robia 
ich len v troch špecializovaných štátnych 

ústavoch,“ hovorí špičkový odborník. Zho-
dou okolností, presne pred štyrmi rokmi na 
Valentína operoval aj exprezidenta Sloven-
skej republiky Rudolfa Schustera. 

Podľa slov prof. Sabola sú na založení 
nového kardiocentra najnáročnejšie tri zá-
sadné veci. „Na prvom mieste je to kvalitný 
a početný personál. Vedel som, že mám 
za sebou veľké množstvo kvalitných ľudí, 
ktorí sa nepotrebujú zaúčať, ale môžu ísť 
rovno vysoko odborne pracovať. Na dru-
hom mieste máme skúsenosti s tým, ako 
funguje kardiocentrum nielen po stránke 

odbornej, ale aj po stránke ekonomickej. 
A tretia vec je nájsť takého partnera, ktorý 
bude ochotný investovať veľké finančné 
prostriedky do slovenského zdravotníctva, 
bude mať veľké skúsenosti a úspechy.“ Na 
kompletné 3 fázy komplexného kardio-
centra sú potrebné investície v desiatkach 
miliónoch eur. Kardiocentrum AGEL 
Košice-Šaca je samostatné zdravotnícke 
zariadenie, ktoré sa aktuálne transformuje 
na akciovú spoločnosť. 

„Naše motto je unikátnosť a excelent-
nosť, ak sa máme presadiť, potrebujeme 
riešiť programy, ktoré budú unikátne, 
a to sú niektoré intervenčné a operačné 
programy, kde budeme jedineční,“ hovorí 
prof. Sabol o ambíciách do budúcna. Tú 
najväčšiu už začali napĺňať. Spoločnosť 
AGEL obstarala pre Kardiocentrum ope-
račného robota Da Vinci najvyššej generá-
cie. „V operačných odboroch už koncom 
augusta začíname s programom robotic-
kých operácií, kvôli nemu práve prebieha 
celý rad technických a odborných školení. 
Máme v tíme špičkového kardiochirurga 
MUDr. Štepána Černého, CSc., MBA, ktorý 
je proktorom pre túto oblasť pre Európu. 
Chceme tiež robiť 3D virtuálnu realitu pri 
liečbe štrukturálnych chýb srdca,“ vysvet-
ľuje prof. Sabol. 
✒ MGR. MARTINA PAVLÍKOVÁ � SKUPINA AGEL

„Oveľa presnejšie ako ľudská ruka,“ hovorí 
o robotovi profesor František Sabol
SO ŠPIČKOV ÝM PRÍSTROJOM ZAČNÚ V KOŠICIACH JEDNODUCHŠÍMI V ÝKONMI, AKO SÚ BYPASSOVÉ 
OPERÁCIE. BUDÚCI ROK PRIBUDNÚ AJ ZLOŽITÉ ZÁKROKY VO VNÚTRI SRDCA.

Otvorenie pracoviska Kardiocentra 
AGEL v Košiciach podľa profesora 
MUDr. Františka Sabola, PhD., 
MPH, MBA svedčí o ambíciách, kto-

ré toto prestížne centrum má. Kardiocen-
trum AGEL má našliapnuté na to, aby bolo 
vo vybraných operačných programoch 
úplne jedinečné.

Prvým veľkým krokom bolo zaobsta-
ranie „kardiorobota“ Da Vinci najvyššej 
generácie, ďalej sa plánuje aj zaradenie 3D 
virtuálnej reality pri liečbe štrukturálnych 
chýb srdca.

Čo všetko ste museli zrealizovať 
– v rámci vašej manažérskej 
práce, technickej prípravy, aby 
najmodernejší robot Da Vinci 
Kardiocentrum získalo?
V prvom rade bola potrebná prestavba 
operačnej sály vrátane zmien v projek-
tovej dokumentácii, museli sme zakúpiť 
inštrumenty, špeciálny zdravotnícky ma-
teriál. Zorganizovali sme úvodné školenie 
personálu tak na operačnej sále ako aj na 
centrálnej sterilizácii a zabezpečili sme 
dovybavenie operačnej sály podľa pokynov 
primára robotickej chirurgie MUDr. Štěpá-
na Černého, CSc., MBA

Najdôležitejší je však erudovaný 
personál. Ako dlho trvá zaučenie 
odborníkov, resp. koľko kolegov 
bude realizovať zákroky na tomto 
najmodernejšom zariadení?
Zahájenie operatívy v rámci prístroja Da 
Vinci sa bude realizovať v dvoch krokoch. 
V tomto roku začneme jednoduchšie výko-
ny, teda bypassové operácie pre ischemic-
kú chorobu srdca. Tu je zaučenie pomerne 
krátke, chirurg musí absolvovať najprv 
školenie zamerané na ovládanie robota, 
potom tréning v laboratóriu na ľudskom 
a zvieracom modeli. Prvú operáciu potom 
chirurg robí pod dozorom školiteľa. 
V nasledujúcich mesiacoch zaškolíme 
jedného lekára pre tieto zákroky a jedné-
ho pre asistovanie. Zároveň máme v tíme 
kardiochirurga – proktora tohto progra-
mu pre Európu z ČR, ktorý bude u nás 
v nemocnici tieto výkony realizovať do tej 
doby, než bude plne zaškolený náš vlastný 
tím. V budúcom roku plánujeme rozšírenie 
spektra operácií aj o náročnejšie zákroky 
vo vnútri srdca. 

Čo operácia robotom Da Vinci 
prinesie, aký efekt oproti klasickým 
operáciám pacientovi?
Základnou výhodou roboticky asistova-
ných zákrokov na srdci je predovšetkým 
eliminácia klasického kardiochirurgického 
prístupu, teda stredná sternotómia. Pacient 
má operáciu srdca realizovanú bez nutnosti 
rozpílenia hrudnej kosti. Aj tam, kde sa 
používajú menšie rezy je robotický prístup 
oveľa šetrnejší k hrudnej stene a prináša 
menšiu bolestivosť. Robotický systém je 
tiež pri miniinvazívnych operáciách oveľa 
presnejší ako ľudská ruka ovládajúca dlhé 
nástroje a zákrok tak má väčšiu šancu 
na dokonalý výsledok. Toto všetko vedie 
k menšej záťaži pacienta, menším krvným 
stratám, kratšiemu pobytu na jednotke in-
tenzívnej starostlivosti a celkovo kratšiemu 
času strávenému v nemocnici a tiež k úspo-
re nákladov. Nezanedbateľný je i fakt, že 
pacienti po roboticky asistovanom zákroku 
na srdci sa môžu vrátiť k bežným aktivi-
tám už za dva týždne, nie sú obmedzení 
a nemusia brať ohľad na zocelenie hrudnej 
kosti, ktoré po klasickom kardiochirurgic-
kom zákroku trvá až 6 týždňov. 

Aké konkrétne zákroky sa budú na 
prístroji realizovať?
Na robotickom prístroji Da Vinci sa budú 
operovať dva typy výkonov. Jednak sú to 
zákroky ischemickej choroby srdca, teda 
v rámci diagnózy angina pectoris (bolesti 
na hrudi) alebo pre hroziaci infarkt. Dru-
hou kategóriou operácie vo vnútri srdca, 
kde sa realizujú zákroky na srdcových 
chlopniach (mitrálna, triskuspidálna, 
aortálna), zákroky pre niektoré vrodené 
chyby srdce (defekt medzisieňovej prepáž-
ky) a zákroky na srdcových predsieňach 
pre predsieňové arytmie. Zákroky pre 
ischemickú chorobu srdca spočívajú v ro-
botickom odobratí vnútornej prsnej tepny 
z ľavej polovice hrudníka a potom jej na-
pojením na zúženú či uzatvorenú srdcovú 
tepnu z malého rezu pod ľavým prsníkom. 
Toto je typ zákrokov, ktorým zahájime 
program robotických srdcových operácií 
tu v Košiciach-Šaci. Robotické operácie 
srdcových chlopní sú oveľa náročnejšie, 
vyžadujú už použitie mimotelového obehu 
a otvorenie srdcových dutín. Ich začiatok 
plánujeme na rok 2024 v rámci možného 
vnútorného výskumného projektu AGEL.

„Na prvom mieste je 
to kvalitný a početný 
personál. Vedel som, 
že mám za sebou 
veľké množstvo 
kvalitných ľudí, ktorí sa 
nepotrebujú zaúčať, ale 
môžu ísť rovno vysoko 
odborne pracovať.“

„Nezanedbateľný je 
i fakt, že pacienti po 
roboticky asistovanom 
zákroku na srdci sa 
môžu vrátiť k bežným 
aktivitám už za dva 
týždne, nie sú obmedzení 
a nemusia brať ohľad 
na zocelenie hrudnej 
kosti, ktoré po klasickom 
kardiochirurgickom 
zákroku trvá až 
6 týždňov.“
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prof. MUDr. František Sabol, PhD., MPH, MBA

Časť robota Da Vinci



Nemocnice aj polikliniky už fungujú 
s novými názvami: Nemocnica AGEL Žiar 
nad Hronom, Nemocnica AGEL Banská 
Štiavnica, AGEL Mammacentrum sv. Agá-
ty, Nemocnica AGEL Zvolen – Poliklinika 
II a Poliklinika AGEL Žiar nad Hronom. 
Pre pacientov zostávajú zachované všetky 
doteraz poskytované služby, ako aj objed-
návky na vyšetrenia a plánované zákroky, 
nové sú mailové adresy, webové portály 
a niektoré kontakty. Päť pracovísk, ktoré 
AGEL prevzal do svojej správy, zamest-
náva spolu zhruba 600 pracovníkov. Spo-
ločnosť AGEL má ambíciu v  prvom rade 
aj naďalej rozvíjať zdravotnícke služby 
v regiónoch a to tak, aby sa nemocnice 
AGEL stali jednotkou a prvou voľbou pre 
pacienta. Aby bez ohľadu na to, kde pa-
cient býva, dostal zdravotnú starostlivosť 
od diagnostiky až po liečbu na úrovni 
modernej medicíny 21. storočia s empa-
tickým prístupom a reflektovaním jeho 
potrieb. „Je pre nás a našich pacientov 
kľúčové zachovať rozsah a kvalitu posky-
tovanej zdravotnej starostlivosti v no-
vých akvizíciách, cielenými investíciami 
a rozvojovými projektmi a predovšetkým 
udržaním a získaním ďalších kvalitných 
odborníkov nemocnice a polikliniky ju 
ďalej rozvíjať,“ dodal predseda predsta-
venstva AGEL Michal Pišoja. 

NEMOCNICA AGEL ŽIAR  
NAD HRONOM
Základný kameň vtedajšej Nemocnice 
v Žiari nad Hronom bol položený v sep-
tembri 1958 a do činnosti bola uvedená 
v roku 1963 už ako okresná Nemocnica 
s poliklinikou. V súčasnosti zabezpe-
čuje zdravotnú starostlivosť nielen pre 
cca 44 tisíc obyvateľov okresu, ale aj 
pre spádové okresy Žarnovica a Banská 
Štiavnica, spolu približne pre 100 000 
obyvateľov. V rámci nemocnice funguje 
7 špecializovaných lôžkových oddelení, 
oddelenie anestéziológie a intenzívnej 
medicíny, gynekologicko-pôrodnícke 
oddelenie, neonatologické oddelenie, 
pediatrické oddelenie, oddelenie vnútor-
ného lekárstva vrátane jednotky intenzív-
nej starostlivosti, neurologické oddelenie, 
chirurgické oddelenie vrátane JIS. Nemoc-
nica disponuje 196 lôžkami a 18 ambulan-
ciami. Okrem poskytovania zdravotnej 
starostlivosti na lôžkových oddeleniach 
poskytuje zdravotnú starostlivosť aj na 
pracoviskách spoločných vyšetrovacích 
a liečebných zložiek, na fyziatricko – reha-
bilitačnom oddelení, rádiodiagnostickom 
oddelení, hematologicko – transfúziolo-
gickom oddelení a pracovisku funkčnej 
diagnostiky. Nemocnica má dislokované 
pracoviská v Kremnici (chirurgická 

ambulancia a SVALZ pracovisko fyziatric-
ko-rehabilitačného oddelenia) a Žarnovici 
(kožná ambulancia). Úlohou zdravot-
níckych tímov je predovšetkým správna 
diagnostika liečby chorôb, ich následkov 
a komplikácií. 

AGEL MAMMACENTRUM  
SV. AGÁTY BANSKÁ BYSTRICA
Mammacenntrum sv. Agáty je špeciali-
zovaná nemocnica, ktorá sa komplexne 
zaoberá diagnostikou a liečbou nádoro-
vých, ale aj iných ochorení prsníka. Názov 
nemocnice je odvodený z latinského slova 
mamma, čo znamená prsník. V roku 2012 
získalo Mammacentrum plnohodnotné 
členstvo v prestížnej medzinárodnej 
sieti Breast Centres Network a v roku 
2019 bolo odbornou pracovnou skupinou 
Ministerstva zdravotníctva Slovenskej 
republiky zaradené do odporúčaných ma-
mografických skríningových pracovísk. 
Mammacentrum každoročne vykoná pri-
bližne 400 operácií malígneho ochorenia 
prsníkov a 18 000 diagnostických vyšet-
rení. Okrem špecializovaných ambulancií 
sa v nemocnici nachádzajú aj ambulancie 
prvého kontaktu ako všeobecná ambu-
lancia pre dospelých a gynekologická 
ambulancia. 

AGEL víta v rodine päť nových 
zariadení na strednom Slovensku
SPOLOČNOSŤ AGEL SA OD PRVÉHO JÚLA DEFINITÍVNE STALA OFICIÁLNYM VLASTNÍKOM TROCH NEMOCNÍC 
A DVOCH POLIKLINÍK V BANSKOBYSTRICKOM KRAJI. KONKRÉTNE SA TO T ÝKA NEMOCNÍC V ŽIARI NAD 
HRONOM, BANSKEJ ŠTIAVNICI, MAMMACENTRA SV. AGÁT Y V BANSKEJ BYSTRICI A POLIKLINÍK V ŽIARI NAD 
HRONOM A VO ZVOLENE.

T    ransakcia medzi sieťou ProCare 
a Svet zdravia a zdravotníckou sieťou 
AGEL sa začala realizovať ešte vlani 
v júni, koncom apríla tohto roku ju 

odsúhlasil Protimonopolný úrad SR. Výšku 
transakcie sa obidve strany rozhodli nezve-
rejňovať. Ide o historicky jednu z najväčších 
transakcií v zdravotníctve a spoločnosť 
AGEL tak výrazným spôsobom posilnila 
svoje postavenie a aktivity na Slovensku. 

„Prevzatie pätice zdravotníckych 
zariadení v rámci regiónu stredného 

Slovenska, kde už má sieť AGEL stabilné 
pôsobiská vo Zvolene, Krupine, Zlatých 
Moravciach či Leviciach, bol z našej strany 
logickým krokom s cieľom využiť ich po-
tenciál tak medicínsky ako aj personálny,“ 
zdôvodnil rozhodnutie AGELu predseda 
predstavenstva AGEL Ing. Michal Pišoja 
MPH, LL.M. 

Skupina AGEL sa tak stáva dominant-
ným poskytovateľom zdravotnej starost-
livosti a lídrom v segmente zdravotníctva 
nielen v regióne stredného Slovenska, ale 

so svojimi 32 zdravotníckymi zariade-
niami, 15 000 zamestnancami a celkovo 
takmer stovkou spoločností aj na Sloven-
sku a v Čechách. Je to výsledok náročnej 
práce, obrovského nasadenia všetkých 
počas troch dekád, a to vrátane extrémne 
neľahkého, ale zvládnutého trojročného 
obdobia pandémie koronavírusu. Celý 
proces trval dlhší čas najmä z dôvodu 
legislatívnej náročnosti a kvôli potrebe 
pripraviť a zrealizovať množstvo právnych 
úkonov. 
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AGEL Mammacentrum Sv. Agáty Banská Bystrica

Nemocnica AGEL Žiar nad Hronom



POLIKLINIKA AGEL ŽIAR NAD 
HRONOM
Poliklinika Žiar nad Hronom sa nachádza 
v priestoroch hlinikárne Slovalco v Žiari 
nad Hronom a ponúka okrem poskytova-
nia celoročnej zdravotnej starostlivosti 
a preventívnych programov aj služby 
jednotlivých špecializovaných ambulancií 
pre širokú verejnosť. Okrem všeobecnej 
ambulancie pre dospelých, ambulancie 
vnútorného lekárstva pre pacientov 
slúži ambulancia fyziatrie a rehabilitácie, 
urologická, gynekologická, stomatologická 
ambulancia, ORL ambulancia a rádiológia. 

NEMOCNICA AGEL BANSKÁ 
ŠTIAVNICA
Banskoštiavnická nemocnica zabezpeču-
je zdravotnú starostlivosť zameranú na 
doliečenie pacientov na oddelení dlhodobo 
chorých a ošetrovateľskú starostlivosť 
v dome ošetrovateľskej starostlivosti. 
Poskytuje zdravotnú starostlivosť aj na 
pracoviskách spoločných vyšetrovacích 
a liečebných zložiek, na fyziatricko – 

rehabilitačnom oddelení, rádiodiagnos-
tickom oddelení a ambulantnú zdravotnú 
starostlivosť v odbore chirurgia, dermato-
venerológa, vnútorné lekárstvo, fyziatria 
balneológia a liečebná rehabilitácia. 

NEMOCNICA AGEL ZVOLEN – 
POLIKLINIKA II.
Železničná poliklinika Novapharm 
vznikla vo Zvolene v roku 1955. Už viac 
ako 65 rokov pomáha zamestnancom 
železníc s vykonávaním pracovnej zdra-
votnej služby, zároveň však lieči aj ľudí 
z celého regiónu Podpoľania. V príjemných 
priestoroch situovaných v centre mesta 
Zvolen sa nachádza množstvo ambulancií, 
od ambulancií všeobecného lekárstva až 
po špecializované ambulancie v desiatich 
odbornostiach. Poliklinika zabezpečuje 
komplexnú stomatologickú zdravotnú 
starostlivosť v troch stomatologických 
ambulanciách spolu s dentálnou hygienou. 
Veľmi žiadané je fyziatricko-rehabilitačné 
pracovisko zamerané na liečbu pohybo-
vého aparátu. Súčasťou polikliniky sú aj 
spoločné vyšetrovacie a liečebné zložky, 
akými sú funkčná diagnostika, denzito-
metria a rádiológia.
✒ MGR. MARTINA PAVLIKOVÁ  

� ARCHÍV ZDRAVOTNÍCKYCH ZARIADENÍ
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Poliklinika AGEL Žiar nad Hronom

Nemocnica AGEL Banská Štiavnica

Nemocnica AGEL Zvolen – Poliklinika II.

www.medtronic.com

UC202206942

Sme lídrom v oblasti medicínskych 
technológií, pretože prinášame mimoriadne 
riešenia schopné meniť životy k lepšiemu  
a smelo riešime najnáročnejšie výzvy,  
ktorým dnes ľudstvo čelí.



FAKULTNÁ NEMOCNICA AGEL 
SKALICA, A. S. – 27,227 MILIÓNA 
EUR S DPH
Fakultná nemocnica AGEL Skalica, ktorá sa 
stala súčasťou portfólia AGEL len v decem-
bri 2020, by na základe schválenej žiadosti 
a zrealizovaného projektu mala v regióne 
výrazne postúpiť v kvalite poskytovaných 
služieb a ašpirovať na jednotku v regióne.  
Či už v celkovom manažmente pacienta, 
jeho komfortu pri príchode, pobyte v ne-
mocnici, ako aj pri pravidelných návšte-
vách. Nemocnica pripravuje výstavbu 
nového, moderného lôžkového pavilónu 
internistických disciplín. Znamená to, že 
pacient dostane komplexnú starostlivosť 
na jednom mieste. Nový, štvorposchodový 
pavilón bude mať kapacitu 96 lôžok s logis-
tickým usporiadaním v zmysle diagnostiky, 
hospitalizácie a liečby pacienta, najvyšší 
možný komfort v rámci prístrojového vy-
bavenia, ale aj obsluhy a starostlivosti a prí-
stupu zdravotníckeho personálu. Súčasťou 
projektu je prepojenie nového pavilónu 
s hlavným pavilónom, čím vznikne moder-
ná monobloková nemocnica 21. storočia. 

„Skalická nemocnica má jedinečnú 
príležitosť výrazne posunúť úroveň posky-
tovanej zdravotnej starostlivosti prostred-
níctvom historickej šance cez realizáciu 
projektu v Pláne obnovy a odolnosti. Ide 
o výraznú investíciu, jednu z najväčších 
v regióne s presahom do všetkých oblastí 
života na Záhorí. Realizáciou projektu je 
šanca posilniť postavenie mesta, zabez-
pečiť istotu a kvalitu pracovných príleži-
tostí a obmedziť odliv kvalitných ľudí za 
hranice,“ uviedol predseda predstavenstva 
Fakultnej nemocnice AGEL Skalica Ing. Mi-
chal Pišoja, MPH, LL.M.

Veľký úspech projektov AGEL: 
118 miliónov EUR z Plánu obnovy
ROZDELIA SA MEDZI NEMOCNICE V SKALICI, LEVICIACH A ZVOLENE

Obrovský úspech dosiahla spoločnosť 
AGEL v rámci Plánu obnovy a odol-
nosti. Vo výzve na financovanie 
veľkých investičných projektov na 

podporu výstavby a rekonštrukcie nemoc-
níc jej tri projekty pre tri nemocnice získali 
finančné prostriedky v celkovej hodnote 
118,142 milióna EUR s DPH vrátane spolufi-
nancovania. V rámci projektov sa v Nemoc-
nici AGEL Zvolen, vo Fakultnej nemocnici 
AGEL Skalica a v Nemocnici AGEL Levice po 
ich realizácii výrazne zvýši kvalita a do-
stupnosť modernej zdravotnej starostlivos-
ti, ako aj počet lôžok pre pacientov v danom 
regióne. Výber projektov sa realizoval na 
základe jasne definovaného výberového 
konania podľa stanovených podmienok 
Ministerstvom zdravotníctva SR. Žia-

datelia museli splniť všetky podmienky 
stanovené vládou SR, ktorá na svojom 
zasadnutí v septembri 2022 schválila me-
todiku prioritizácie projektov tejto výzvy. 
Dané projekty výrazne navýšia a zveľadia 
majetok vo vlastníctve príslušných krajov. 
Z prostriedkov Plánu obnovy a odolnosti 
bolo pre krajské a regionálne nemocnice 
alokovaných 212 miliónov EUR. „Z pohľadu 
spoločnosti AGEL ide o strategické, rozvojo-
vé projekty do majetku príslušných krajov, 
ktoré svojim objemom, rozsahom a kvali-
tou znamenajú významný posun v rozvoji 
moderného zdravotníctva na Slovensku, 
čo pocíti predovšetkým samotný pacient 
a zdravotnícky personál v danom regióne,“ 
vysvetlil Ing. Michal Pišoja, MPH, LL.M., 
predseda predstavenstva AGEL a. s. 

Plán obnovy a odolnosti SR stanovuje 
ucelený balík reforiem a investícií, 
ktoré sa realizujú do roku 2026 
a ktoré sú podporené z mechanizmu 
na podporu obnovy a odolnosti. Plán 
tvoria investície a reformy, ktoré 
riešia výzvy identifikované v kontexte 
európskeho semestra, najmä 
v odporúčaniach Európskej komisie 
pre Slovensko.

Priority plánu obnovy zohľadňujú 
kľúčové problémy ekonomiky 
a najdôležitejšie spoločenské výzvy. 
Boli vybraté na základe porovnania 
výsledkov krajiny oproti priemeru 
EÚ ako aj na základe spoločných 
európskych priorít.

Plán obnovy a odolnosti Slovenskej 
republiky je preto rozdelený do piatich 
základných oblastí:
–  lepšie vzdelanie pre každého
–  konkurencieschopné a inovatívne 

Slovensko
–  zelené Slovensko
–  zdravý život pre každého
–  efektívny štát a digitalizácia

Zdravotníctvo je jednou z kľúčových 
priorít plánu obnovy, na ktorú je vyčle-
nených celkovo 1,53 mld. EUR. Z tohto 
balíka takmer miliarda smeruje na 
investície do modernizácie budov 
a technického vybavenia nemocníc.

ING. RASTISLAV 
JAMRICH, LEVICE
„Prestavba a renovácia 
nemocnice bude určite 
prínosná nielen pre nás 
pacientov, ale aj pre 
personál nemocnice. 

Určite všetci radi privítajú nové moderné priestory, 
pracoviská a prístroje. Verím, že zrekonštruované 
priestory budú vyzerať rovnako dobre ako naprí-
klad priestory urgentného príjmu.“

MILAN VESELÝ, 
SKALICA
„Určite je dobré, že 
nemocnica modernizuje 
a robí zmeny, ktoré 
pocítia hospitalizovaní 
pacienti. Všetko, čo 

skvalitní a urýchli liečbu vnímame pozitívne. 
Pacienti ocenia nové príjemnejšie, lepšie vybavené 
priestory, aj zamestnanci sa budú cítiť lepšie. 
Hlavne interné oddelenie už potrebuje vynoviť.“

Bc. MARCELA 
PINTÉROVÁ, ZVOLEN
„Z plánovaného projektu 
mám ako Zvolenčanka 
dobrý pocit. Podľa 
vizualizácie bude konečne 
v našom regióne existovať 

moderná nemocnica 21. storočia. Pevne verím, 
že s novou stavbou pocítime hlavne my pacienti 
významné zvýšenie kvality poskytovania zdravotnej 
starostlivosti.“

ČO JE PLÁN OBNOVY 
A ODOLNOSTI SR?

AKO SA NA PROJEKT Y V RÁMCI PROSTRIEDKOV Z PLÁNU OBNOV Y TEŠIA OBY VATELIA TROJICE MIEST?
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Vizualizácia projektu rekonštrukcie Fakultnej nemocnice AGEL Skalica

Súčasná podoba fakultnej nemocnice v roku 2023

Nemocnica AGEL Levice



NEMOCNICA AGEL LEVICE S. R. O. – 
56,58 MILIÓNA EUR S DPH
Levická nemocnica za posledné tri roky 
pre pacientov zrealizovala výrazné zmeny 
– nový urgentný príjem, nové oddelenia, 
ambulancie, nové vybavenie a výrazné 
rozšírenie spektra zdravotnej starostlivosti. 
Z Plánu obnovy a odolnosti má ambíciu asi 
najväčšiu a najzásadnejšiu – komplexnú 
rekonštrukciu 6 podlažnej budovy lôžko-
vého pavilónu s následnou centralizáciou 
všetkých oddelení do tzv. monobloku a vy-
budovanie priestorov Hot floor – centrálne-
ho pracoviska operačných sál a intenzívnej 
medicíny. Prepoja sa doterajšie nové praco-
viská – urgentný príjem, operačné sály so 
všetkými nosnými oddeleniami nemocnice. 
Pacient bude pod jednou strechou v starost-
livosti všetkých odborníkov, s patričným 
vybavením, starostlivosťou, najmodernej-
šími metódami diagnostiky a liečby. Re-
konštrukciou prejde až 170 lôžok, pacienti, 
ktorí budú v nemocnici hospitalizovaní, 
budú mať k dispozícii najmodernejšie vyba-
venie. Realizáciou predmetného projektu 
vznikne de facto nová moderná nemocnica 
monoblokového typu, ktorá nebude mať 
obdobu v danom regióne.

„Výsledkom tejto historicky najväčšej 
rekonštrukcie nemocnice bude zvýšenie 
komplexnosti a kvality poskytovanej zdra-
votnej starostlivosti, skrátenie priemernej 
doby hospitalizácie na akútnych oddele-
niach. Umožní nemocnici zvládnuť zvýšený 
počet pacientov, ktorí budú smerovať do ne-
mocnice za poskytnutím akútnej zdravot-
nej starostlivosti z okolitých komunitných 
nemocníc nachádzajúcich sa v regionálnom 
dosahu Nemocnice AGEL Levice,“ uviedol 
riaditeľ Nemocnice AGEL Levice MUDr. Ján 
Belanský, MPH.
✒ MGR. MARTINA PAVLÍKOVÁ � ARCHIV AGEL

NEMOCNICA AGEL ZVOLEN, A. S. – 
34,335 MILIÓNA EUR S DPH
V Nemocnici AGEL Zvolen sa postaví 
úplne nový, moderný, 5 podlažný pavilón 
chirurgických disciplín, ktorý bude spĺňať 
najprísnejšie kritéria po stránke stavebnej, 
prevádzkovej a logistickej. Pôjde o moder-
ný pavilón z pohľadu pohybu a presunu pa-
cientov, logistiky a manažmentu pacienta. 
V nadväznosti na existujúcu chirurgickú 
časť vznikne jeden funkčný, moderný, 
prepojený celok s interdisciplinárnou kom-
plexnosťou a kvalitami služieb na úrovni 
3. tisícročia, porovnateľný s najmodernej-
šími zariadeniami v Európe. Pre pacientov 
projekt, okrem vynikajúcej kvality posky-
tovanej zdravotnej starostlivosti, prinesie 
desiatky zrekonštruovaných a 60 úplne 
nových lôžok, nové operačné sály a moder-
nú recepciu. Úplnou novinkou budú tzv. 
rodinné izby na gynekologicko-pôrodníc-
kom oddelení. Samozrejmosťou bude úpl-
ne nová zdravotnícka technika, zariadenie 
a vybavenie. Cieľom rozvojového plánu je 
rozšírenie spektra a rozsahu poskytovanej 
zdravotnej starostlivosti a jej priblíženie 
obyvateľom spádovej oblasti.

„Pre Nemocnicu AGEL Zvolen takáto 
investícia znamená možnosť ďalšieho 
rozvoja našich nosných chirurgických 
oddelení: chirurgie, gynekológie a pôrod-
níctva, úrazovej chirurgie a ortopédie. 
Zvýšenie počtu lôžok nám umožní naplniť 
všetky požiadavky kladené na nemocnicu 
II. úrovne, zabezpečenie starostlivosti 
rozšírenému spádu nemocnice a mo-
derná dispozícia prinesie viac komfortu 
pacientom, zvýšenie štandardu hotelovej 
zložky hospitalizácie a čerstvým rodičom 
možnosť pobytu rodinného príslušníka 
počas celej doby hospitalizácie mamičky 
po pôrode,“ uviedla riaditeľka Nemocnice 
AGEL Zvolen Ing. Ľudmila Veselá MBA.
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Vizualizácia projektu rekonštrukcie Nemocnice AGEL Zvolen

Pohľad na súčasnú podobu nemocnice

Podoba projektu zrenovovanej Nemocnice AGEL Levice

Súčasná podoba Nemocnice AGEL Levice



K pacientům v průběhu klinické praxe se 
choval vřele, empaticky, s láskou a ocho-
tou pomoci. Stejně tak přistupoval i ke 
svým spolužákům, mladším žákům naší 
školy včetně cizinců, kteří ve škole teprve 
hledali své místo a potřebovali se adapto-
vat v novém prostředí,“ popisuje zástup-
kyně ředitele AGEL Střední zdravotnické 
školy PhDr. Karin Delongová s tím, že 
David byl opravdu velmi aktivním studen-
tem, který se významně podílel na chodu 
školy. Stál v čele školního parlamentu, 
byl členem vzdělávacího týmu studentů, 
který se podílí pod vedením pedagogů na 
vzdělávání žáků základních a mateřských 
škol a byl dle slov třídní učitelky často její 
pravou rukou. Davidův sen je pokračovat 
dále ve studiu na vysoké škole v oboru 
ošetřovatelství v kombinované formě tak, 
aby mohl již po ukončení střední školy 
pracovat jako praktická sestra na odděle-
ní ARO nebo JIP. 

NEMOCNICE A ŠKOLY SE IDEÁLNĚ 
DOPLŇUJÍ
Synergie, jakou vytváří střední zdravot-
nické školy přímo se zařízeními Skupiny 
AGEL, má své nesporné výhody. „Každý 
ředitel pro oblast HR si nemůže přát nic 
jiného, než mít ‚vlastní‘ školu, která Vám 
vzdělává personál pro praxi,“ říká Mgr. 
Lucie Rozbořilová Štěpánková, personální 
ředitelka AGEL „Myšlenka zřízení střední 
a následně vyšší odborné školy byla tou 
nejlepší, která mohla nastat. Propojení 
teoretické výuky s praxí v našich zdravot-
nických zařízeních je vhodnou formou 
spolupráce, která musí přinést všem 
zúčastněným jen užitek,“ doplňuje.

Díky spolupráci právě s personálním 
odborem mají studenti možnost získat sti-
pendia pro denní i dálkovou formu studia. 

Právě kombinované studium umožňuje 
přivádět do Skupiny AGEL více absolventů 
na pozice, které se na současném pracov-
ním trhu hůře zaplňují. „S ohledem na 
stávající systém vzdělávání nelékařského 
personálu v naší republice a v kontextu 
chybějícího personálu, a to nejen v našich 
zdravotnických zařízeních, bylo pro nás 
v minulém roce zcela zásadní zaměřit 
se na navýšení kapacity studentů kom-
binované formy studia na vyšší odborné 
zdravotnické škole a zároveň zrealizovat 
nábor ve vlastních zdravotnických zaříze-
ních a finančně podpořit studenty v této 
formě studia,“ vysvětluje Lucie Rozbořilová 
Štěpánková.

Personalisté Skupiny AGEL pak ve 
spolupráci s lékaři plánují letos i nové 
akce na podporu osvěty o zdravotnických 
profesích, a to už na úrovni mateřských 
a základních škol. Kromě toho jsou v plánu 
exkurze do nemocnic AGEL, aby si studenti 
udělali ještě lepší obrázek o běžném pra-
covním životě ve zdravotnickém zařízení.

Podle předsedy Vědecké rady AGEL prof. 
MUDr. Romana Prymuly, CSc., Ph.D. je 
právě spolupráce zdravotnického zařízení 
a školy jednou z cest, jak motivovat absol-
venty k nástupu do konkrétního zařízení. 
Jde podle něj o oboustranně úspěšný 
model.

„V současné době jsme v situaci, kdy 
máme významný nedostatek zdravotnic-
kých pracovníků, a i z tohoto důvodu jsou 
veškeré aktivity ve vzdělávání ve zdravot-
nictví velmi vítány. Vyšší počet absolventů 
nepochybně umožní zaplnit nejmarkant-
nější mezery v systému a zlepšit stáva-
jící personální situaci, kdy nedostatek 
zdravotních sester patří mezi dlouhodobé 
problémy českého zdravotnictví,“ doplnil 
Roman Prymula.

KOMBINOVANÉ STUDIUM 
PŘITAHUJE STÁLE VÍCE STUDENTŮ
Na AGEL Vyšší odbornou školu zdravotnic-
kou, která působí ve třech městech, a to 
v Ostravě, Českém Těšíně a v Přerově, letos 
zaslalo přihlášku ke studiu ve školním 
roce 2023/2024 téměř 160 uchazečů. 
Většina z nich se hlásí na kombinovanou 
formu studia. 

„Stejně jako loni, tak i letos jsme zazna-
menali velký zájem především o kombi-
novanou formu studia, kdy počet zasla-
ných přihlášek výrazně převažoval nad 
přihláškami k prezenčnímu studiu. Řada 
našich studentů v kombinované formě jsou 
dlouholetí zaměstnanci zdravotnických 
zařízení, kteří se rozhodli zvýšit si svou 
kvalifikaci. Významnou roli určitě hraje 
také zaměstnanecký stipendijní program 
AGEL, který lze čerpat jak v kombinované, 
tak v denní formě studia,“ vysvětluje zá-
stupkyně ředitele Mgr. Alžběta Panáková. 

AGEL Vyšší odborná škola zdravotnická 
nabízí studijní obor Diplomová všeobecná 
sestra v denní a kombinované formě. 

„Největší zájem o studium byl letos opět 
v Přerově. Přerovská pobočka naší školy 
je jedinou školou v Olomouckém kraji, 
kterou provozuje společnost AGEL. Letos 
z celkového počtu uchazečů registrujeme 
skoro 80 přihlášek právě na pobočce v Pře-
rově,“ uvádí Mgr. Alžběta Panáková. 

ČESKÝ TĚŠÍN OSLAVUJE PRVNÍ 
ABSOLVENTY
Když se v roce 2020 otevírala nová poboč-
ka AGEL Vyšší odborné školy v Českém 
Těšíně, hlásilo se do prvního ročníku 
pouze 20 zájemců o studium oboru Diplo-
movaná všeobecná sestra. Každým novým 
rokem se škola však těší stále většímu 
zájmu. Mladá a rychle vyvíjející se škola 
má nyní svých prvních sedm úspěšných 
absolventek. 

„Absolventi studijního oboru Diplomo-
vaná všeobecná sestra najdou uplatnění 
ve všech typech zdravotnických zařízení. 
Mohou pracovat jako zdravotnický pra-
covník v nemocničním zařízení, v zařízení 
sociálních služeb a péče, v ambulantních 
složkách státních a privátních, v lázeňských 
zařízeních nebo v terénní i domácí zdravot-
ní péči. Studenti mají za sebou stovky hodin 
teorie, ale i praxe v nemocničních zaříze-
ních. Absolvováním závěrečné zkoušky se 
dnes ze studentek stali diplomovaní specia-
listé. Jsem ráda, že naše škola se pomalu, ale 
jistě rozrůstá a vypouští do světa kvalifi-
kované zdravotníky. Věřím, že všichni tito 
absolventi budou ve svých současných nebo 
budoucích povoláních dělat čest dobrému 
jménu naší školy,“ uvádí Mgr. Karin Delon-
gová, zástupkyně ředitele školy.
✒ MGR. ADAM KNESL � ARCHIV AGEL

Střední školy AGEL pumpují do 
zdravotnictví novou pracovní sílu
PŘES STO ABSOLVENTŮ AGEL STŘEDNÍ ZDRAVOTNICKÉ ŠKOLY ÚSPĚŠNĚ ODMATUROVALO. V RÁMCI SKUPINY 
SE DAŘÍ PROPOJOVAT PRAXI SE VZDĚLÁVÁNÍM, ROSTE TAKÉ ZÁJEM O KOMBINOVANOU FORMU STUDIA.

Na začátku června se uskutečnilo 
v obřadní síni slezskoostravské 
radnice slavnostní vyřazení bez-
mála 40 absolventů AGEL Střední 

zdravotnické školy v Ostravě. Zkouškou 
dospělosti prošli žáci oborů praktická sest-
ra a laboratorní asistent a jednalo se o třetí 
maturitní ročník v historii AGEL Střední 
zdravotnické školy, která sídli v ostravské 
části Koblov. „I když se naše škola stává 
již zaběhlou a zcela první maturity jsou 
již historií, pro žáky je to vždy poprvé, 
a i pro všechny, ať už žáky či učitele, je to 
slavnostní zakončení čtyřleté práce. Přeji 
všem úspěšným absolventům, aby na tuto 
zkoušku rádi vzpomínali a mnoho štěstí 
v dalších, ať už školních či životních zkouš-
kách,“ říká zástupkyně ředitele ostravské 
AGEL Střední zdravotnické školy Mgr. Alž-
běta Panáková. 

Ještě o dvacet absolventů více pak 
registruje v letošním roce AGEL SZŠ 
v Českém Těšíně, která slavnostní vyřazení 
uspořádala v červnu v kulturním domě 
v Chotěbuzi. Jednalo se teprve o druhý 
maturitní ročník v historii těšínské AGEL 
Střední zdravotnické školy, ve které na 

jaře absolvovali žáci školu v oborech prak-
tická sestra a zdravotnické lyceum. „Pro 
všechny maturanty je to vždy náročné 
období intenzivních příprav, s cílem uspět 
a překonat první větší životní překážku, 
a navázat na další etapu svého profesního 
života,“ říká zástupkyně ředitele AGEL 
Střední zdravotnické školy Český Těšín 
PhDr. Karin Delongová.

Maturitní zkoušky skládali žáci z něko-
lika částí. Kromě zkoušek z českého nebo 
anglického jazyka, matematiky a odbor-
ných předmětů museli žáci prokázat své 
znalosti i u praktické zkoušky. Zkoušky 
probíhaly na interním a chirurgickém 
oddělení v Nemocnici AGEL Ostrava-Vít-
kovice a na lůžkovém kardiologickém 
a chirurgickém oddělení Nemocnice AGEL 
Třinec-Podlesí. Žáky například čekala 
komplexní ošetřovatelská péče, zahrnující 
hygienickou péči, odběry, podávaní léků 
nebo převazy ran. Žáci oboru laboratorní 
asistent pak předváděli své nabyté znalosti 
ve školní laboratoři, kde prováděli napří-
klad stanovování koncentrace glukózy 
a bílkoviny v séru nebo chemické vyšetření 
moče.

NA OBOR PRAKTICKÁ SESTRA SE 
HLÁSÍ STÁLE VÍCE CHLAPCŮ
Zájem o zdravotnické obory neklesá ani 
tento rok. Přihlášky k přijímacímu řízení 
pro školní rok 2023/2024 poslalo do AGEL 
Střední zdravotnické školy s pobočkami 
v Ostravě a v Českém Těšíně více než 260 
uchazečů. Největší zájem projevili žáci 
o obor praktická sestra, o který usiluje 
více než polovina zájemců. „Registruje-
me, že zájem o zdravotnické nelékařské 
profese neklesá. Vnímáme to nejen na 
množství přihlášek, ale také na enorm-
ním zájmu o naše kvalifikační kurzy 
Sanitář a Ošetřovatel. O obor praktická 
sestra v Ostravě i v Českém Těšíně pro-
jevilo letos zájem celkem 174 uchazečů. 
Stejně jako loni, tak i letos pozorujeme, 
že roste zájem také ze strany chlapců. 
Přestože název praktická sestra není pro 
muže tolik atraktivní, studuje u nás více 
než 70 chlapců, a další se hlásí ke studiu,“ 
uvádí Ing. Vladimír Janus, ředitel AGEL 
Střední zdravotnické školy.

Ocenění se dostalo i talentovaným 
studentům. Z rukou vedení města Český 
Těšín jedno takové převzal také čerstvý 
absolvent David Balász. Žák oboru praktic-
ká sestra odmaturoval s vyznamenáním 
a s průměrem 1,00. Byl oceněn nejen za 
studijní výsledky, ale i za školní a mi-
moškolní aktivity.

„David ke studiu na naší škole přistu-
poval svědomitě po celou dobu studia. 

Dnes již absolventka AGEL SZŠ Kateřina Sojková během praktické maturitní zkoušky v Nemocnici AGEL Třinec-Podlesí

Absolventky AGEL VOŠŽ v Českém Těšíně z roku 2023

Davidu Balászovi (uprostřed) blahopřála i zástupkyně ředitele 
PhDr. Karin Delongová (vlevo).
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Profesor Roman Herzig:
V léčbě akutních cévních 
mozkových příhod patříme ke 
špičce v Evropě
PŘEDSTAVUJEME ČLENY VĚDECKÉ RADY AGELU: prof. MUDr. ROMAN HERZIG, Ph.D., FESO, FEAN

Pane profesore, jak jste se dostal 
k medicíně?
Moje maminka pracovala jako učitelka 
a poté ředitelka na základní škole v pře-
rovské nemocnici. Často jsem byl v areálu 
nemocnice, takže jsem neměl strach z ne-
mocničního prostředí. Na střední škole 
jsem měl zájem o biologické vědy, bavilo 
mne pátrat po diagnózách, takže bylo pro 
mě přirozené jít studovat medicínu.

Proč jste si vybral obor neurologie?
Neurologii jsem si vybral ve 4. ročníku 
vysokoškolských studií, protože mozek mi 
připadal jako nejtajemnější ze všech orgá-
nů v lidském těle. Je v něm spousta věcí na 
objevování a možností léčby. Mnoho jiných 
orgánů se dá léčit jednodušším způsobem, 
jsou u nich různé reparační mechanismy. 
V mozku co odumře, tak se nedá nahradit.

„V kampani Čas je mozek 
se snažíme ve společ-
nosti rozšířit povědo-
mí o mozkové mrtvici, 
protože čím dříve okolí 
nemocného rozezná pří-
znaky, tím vyšší je šance, 
že bude brzo dopraven 
do nemocnice a vyvázne 
s nepoškozeným moz-
kem.“

Dokážete srovnat situaci ve 
svém oboru v České republice 
s nejvyspělejšími státy světa?
Nemáme se za co stydět. Právě naopak, 
patříme v neurologii k evropské špičce. 
Neurologie je u nás velmi dynamický 
obor, kde dochází k velkému rozvoji jak 
v oblasti diagnostiky, tak nových léčeb-
ných postupů.

Pojďme přímo k cévní mozkové 
příhodě (mrtvici), která je třetí 
nejčastější příčinou úmrtí a každý 
rok postihne v Česku více než 50 tisíc 
lidí. Jaká je česká péče o pacienty ve 
srovnání se zahraničím?
Určitě patříme ke špičce v Evropě. Máme vý-
borně zorganizovaný celý systém péče. Čes-
ká republika je dobře pokrytá sítí iktových 
center (IC) a komplexních cerebrovasku-
lárních center (KCC), což jsou nemocnice, 
kde léčí cévní mozkovou příhodu. Pokud je 
pacient postižen mrtvicí, tak se dostane do 
nejbližšího IC nebo KCC, které mu poskytne 
vysoce specializovanou péči.

V České republice je 45 center, kde 
jsou pacienti s cévními mozkovými 
příhodami léčeni. Myslíte si, že počet 
těchto center stačí?
Jejich celkový počet je dostatečný, ale 
pokrytí území České republiky není rov-
noměrné. Zatímco v některých regionech 
je jich dostatečné množství, v oblastech, 
jako například na Jesenicku, bohužel není 
žádné. Nedostatečné pokrytí je například 
v Plzeňském kraji.

Česká neurologická společnost je ga-
rantem již několik let trvající kampa-
ně „Čas je mozek“. Co je jejím cílem?
V kampani Čas je mozek se snažíme ve 
společnosti rozšířit povědomí o mozkové 
mrtvici, protože čím dříve okolí nemoc-
ného rozezná příznaky, tím vyšší je šance, 
že bude brzo dopraven do nemocnice 
a vyvázne s nepoškozeným mozkem. Od 
prvních příznaků máme obvykle 4,5 až 6 
hodin k zahájení účinné léčby podle jejího 
typu. Přestože lze některé pacienty léčit 
i v delším časovém okně, tak nejlepších vý-
sledků je dosahováno u pacientů léčených 
co nejdříve.

S přibývajícím časem klesá šance na do-
sažení soběstačnosti pacienta. Až 70 pro-
cent Čechů příznaky mrtvice buď vůbec 
nepozná, nebo je podcení. Pacienti, které 
záchranka přiveze na urgentní příjem, 
ihned putují na vyšetření, při němž lékaři 
zjistí, kde přesně je krevní sraženina, která 
brání přísunu krve do mozku, a jak je 
velká. Podle výsledků vyšetření výpočetní 
tomografií (CT) rozhodnou o další léčbě. 
To vše trvá několik minut.  

Pokud je u pacienta indikovana intra-
venózní trombolýza, tedy léčebné rozpuš-
tění krevní sraženiny, začínáme s léčbou. 
Její podávání do žíly trvá jednu hodinu. 
Tato je však účinná především při uzávěru 
menšího kalibru. U uzávěru velkých cév je 
její účinnost menší a pacient musí putovat 
na angio-intervenční centrum, kde sraže-
ninu mechanicky vytáhneme.

Bohužel se stále setkáváme s případy, že 
pacient přijede pozdě a nemůžeme jej léčit 
nejmodernějšími metodami. A následky 
jsou pak špatné.

Které skupiny obyvatel jsou mrtvicí 
ohroženy nejvíce?
Ohroženi jsou zejména starší lidé. Pak 
také nemocní s vysokým krevním tlakem, 
cukrovkou, zvýšenou hladinou cholestero-
lu a onemocněním srdce a cév, dále kuřáci 
a obézní lidé s malou fyzickou aktivitou.

Týká se mrtvice pouze starších 
ročníků, nebo máte i mladé pacienty 
či dokonce děti?
Cévní mozková příhoda postihuje v pře-
vážné většině nemocné vyššího věku, 
zejména nad 65 let, protože s narůstají-
cím věkem cévních mozkových příhod 
významně přibývá. Neznamená to však, že 
nemocní v produktivním věku postižení 
iktem jsou výjimkou. U dětí je vznik cévní 
mozkové příhody vzácný a souvisí pře-
devším s vrozenými vývojovými vadami 
srdce, chorobami krve a autoimunitními 
a metabolickými onemocněními. Ale 
dobré zkušenosti s dětmi s mrtvicí mají ve 
Fakultní nemocnici v Motole, kde je léčí.

Jakou roli u této nemoci hraje 
dědičnost?
Genetická determinance je jedním 
z neovlivnitelných rizikových faktorů 
cévní mozkové příhody, ale nepatří mezi 
nejvýznamnější. Máte pacienta, který ne-
dodržuje žádnou životosprávu, jí nezdravě, 
nehýbe se a má „čisté“ cévy díky genetice. 
Naopak máte pacienta, který má dobrý 

životní styl, ale přesto je rizikový, protože 
má v rodině předky s cévní mozkovou 
příhodou či s infarktem.

Čeho by se měl člověk po mrtvici 
vyvarovat?
Po prodělané mozkové příhodě by měl 
nemocný dbát na kompenzaci rizikových 
cévních faktorů, jako jsou vysoký krevní 
tlak, cukrovka a zvýšená hladina choles-
terolu. Vhodná je dieta s omezením živo-
čišných tuků, dostatek ovoce a zeleniny, 
z jídel zejména ryby a bílé maso, panenský 
olivový olej a pravidelná fyzická aktivita. 
Určitě by neměl kouřit a u alkoholu se do-
poručuje poue mírná konzumace. Určitě je 
zapotřebí chodit na preventivní prohlídky.

Toto vše se doporučuje dodržovat i před 
cévní mozkovou příhodou. Po mrtvici je 
také důležité pravidelné užívání léků slou-
žících k prevenci recidivy iktu.

Léčil jste stovky lidí s mrtvicí.  
Jaké následky zanechává mrtvice na 
psychice pacienta?
Pokud je pacient vyléčen bez následků, tak 
nemusí mít žádné obtíže. Pokud má fyzické 
následky, tak ty mohou být spojeny i s vel-
kými psychickými problémy. Po prodělané 
cévní mozkové příhodě mohou pacienti 
trpět emoční labilitou, zvýšenou podráždě-
ností a únavností doprovázenou bolestmi 
hlavy, závratěmi a poruchami spánku. Po 
těžších iktech může docházet k rozvoji 
depresí, snížení intelektových schopnos-
tí, poruch učení a paměti až s možným 
rozvojem vaskulární demence s poruchami 
zvládání běžných denní aktivit.

Pojďme nyní k vašemu osobnímu 
živou. Jaké máte koníčky?
Mám rád cestování, turistiku s přimě-
řenou pohybovou aktivitou. Dlouho, ale 
velmi špatně, hraji golf (smích). Při něm si 
odpočinu a vždy nachodím více kilomet-
rů, než je délka hřiště. Ale golf mám rád 
a vždy mě vzpruží.
✒ ING. TOMÁŠ ŽELAZKO � ARCHIV AGELU

prof. MUDr. Roman Herzig, Ph.D., FESO, FEAN 

Vědecká rada při svém jmenování spolu s nejvyšším vedením společnosti AGEL, profesor Herzig třetí zleva
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Přerovský rodák prof. MUDr. Roman 
Herzig, Ph.D., FESO, FEAN, vystu-
doval Lékařskou fakultu Univerzity 
Palackého v Olomouci. V roce 1995 
získal atestaci I. stupně, o tři roky 
později atestaci II. stupně, obojí z neu-
rologie. V roce 2002 obhájil disertační 
práci, v roce 2007 se habilitoval 
a v roce 2014 byl jmenován profeso-
rem v oboru neurologie.

Po dostudování pracoval od roku 
1992 do roku 1996 v přerovské 
nemocnici na Neurologickém oddělení, 
následně do roku 2014 působil na 
Neurologické klinice ve Fakultní 
nemocnici Olomouc. Od roku 2014 
pracuje na Lékařské fakultě Univerzi-
ty Karlovy a Neurologické klinice Fa-
kultní nemocnice Hradec Králové, kde 
v současnosti je vedoucím Komplexní-
ho cerebrovaskulárního centra.

Profesor Herzig absolvoval osm 
zahraničních stáží na prestižních 
klinikách a nemocnicích například 
v Rakouském Salcburku, Bostonu 
v USA, Stockholmu ve Švédsku nebo 
Lausanne ve Švýcarsku. Je autorem 
a spoluautorem řady monografií 
a 217 vědeckých publikací.

Profesor Herzig je členem řady od-
borných společností, například České 
neurologické společnosti ČLS JEP 
včetně její Cerebrovaskulární sekce, 
World Stroke Organization, nebo 
ve dvou odborných společnostech 
na úrovni „fellow“, a to v European 
Stroke (FESO) a v European Academy 
of Neurology (FEAN).

INFO



Závod jsem si užil a doufám, že i všichni 
ostatní,“ uvedl Krpálek, jenž si ve srovnání 
s loňským výsledkem o minutu a půl 
pohoršil. „Fakt jo? Možná proto jsem tehdy 
závod protrpěl,“ rozesmál se.

Doplnil, že ale teď běhá častěji, protože 
přestoupil do nižší váhové kategorie. 
„Abych zhubl, musel jsem začít trošku 
běhat. Ale žádné delší úseky. Když shazuju, 
běhám 20 až 30 minut, více ne. Těšínská 
osmička je ale o něčem jiném. Nešlo o čas. 
Chtěl jsem si užít běh s partou, pobavit 
se s lidmi a k tomu podpořit dobrou věc,“ 
podotkl.

Lukáš Krpálek byl ve středu zájmu 
účastníků. „Někteří mě poplácali po 
zádech, když kolem mě proběhli, a řekli, že 
je super, že se takové akce účastním. Další 
říkali, že mě sledují, prožívají olympiády se 
mnou a že mi drží palce. Najdou se takoví, 
pro které jsem motivací. Zmiňovali, že 
jsem je minule porazil a že mi to chtějí 
vrátit, a skoro celou dobu se mě drželi,“ 
popsal. Doplnil, že jej závod také baví a na-
bíjí. „Je hezké vidět to nadšení, když mě 
předbíhají a radují se, že porazí Krpálka,“ 
pokračoval. Olympijský vítěz startoval 
v závodě podruhé za sebou a nebrání se 
sérii protáhnout. „Když to časově půjde, 
rád přijedu. Loni mi to vyšlo stejně a po 
skončení akce jsem jel rovnou do Chorvat-
ska. Příští rok je olympiáda, ale když v tom 
termínu nebudu nic mít, dorazím,“ slíbil.

Dvojnásobný olympijský vítěz v judu si 
nejen zazávodil. Před startem i v cíli se fotil 
s účastníky závodu i diváky, nešetřil úsmě-
vy, nejlepším předával ceny. Nezapomenu-
telný zážitek dopřál i nejmenším – proběhl 
se s nimi v dětském závodě. „Měl jsem 
závod původně jen odstartovat. Dětí jsem 
se ale zeptal, zda by chtěly, abych se připojil, 
a řekly jo,“ pousmál se Krpálek. „Byly to 
krátké úseky, asi dvě stě metrů, a udělal 
jsem to rád. Chci být dětem inspirací, moti-
vovat je ke sportu a k pohybu,“ uzavřel.

Novinkou letošního pátého ročníku 
Těšínské osmičky byl právě nesoutěžní 
běh pro děti, které by ještě nezvládly celou 
trať hlavního závodu. Dětský závod byl 
organizovaný v cíli Těšínské osmičky v par-
ku Adama Sikory v Českém Těšíně, kde 
byl připraven i další bezplatný doplňkový 
program pro rodiny s dětmi – skákací 
hrad, malování na obličej či vyjížďky na 
ponících. Zdravotníci z Nemocnice AGEL 
Třinec-Podlesí, Nemocnice AGEL Český Tě-
šín a AGEL Střední zdravotnické školy učili 
zájemce základům první pomoci a nabídli 
rovněž vybraná vyšetření. Mezi stánky 
nechybělo stanoviště AGEL Transfúzní 
služby. Fanoušci mistrovských HC Ocelářů 
Třinec si mohli prohlédnout pohár pro ví-
těze Extraligy, hokejisté v čele s kapitánem 
Ocelářů Petrem Vránou se všem zájemcům 
také ochotně podepsali.

Do běžeckého závodu se Oceláři ale letos 
nezapojili, nezlomila je ani výzva Lukáše 
Krpálka. „Trochu si do nás rýpl, že jsme 
neběželi, ale jsme teď v nějaké fázi letní 
přípravy a máme svůj program,“ vysvětlil 
Vrána s tím, že běhá rád. „Když máme 
úplně volno, tak si zajdu, ale v přípravném 
období už moc ne. Ani s týmem. Šetříme 
nohy. Tréninky se upravily a místo toho 
jezdíme hodně na kolech,“ vysvětlil kapi-

tán Ocelářů, který měl pro Krpálka slova 
uznání. „Obdivuji jej, že se svou postavou 
to takhle uběhne. Všichni víme, jaké to je, 
když člověk tahá nějakou váhu navíc. Také 
mě zaujalo, že běžel i nevidomý člověk, 
musí mít velkou důvěru ve svého vodiče. 
Byla to pěkná akce, rádi jsme byli její sou-
částí,“ dodal Petr Vrána.
✒ ING. TOMÁŠ ŽELAZKO  

� JIŘÍ ZERZOŇ, ROSTISLAV ŠIMEK, ING. TOMÁŠ ŽELAZKO

Těšínská osmička NADACE AGEL 
pomohla Karolíně a Patrikovi se 
zdravotním znevýhodněním
LETOŠNÍ ROČNÍK CHARITATIVNÍHO BĚHU ABSOLVOVALO VÍCE NEŽ 400 BĚŽCŮ. HVĚZDOU ZÁVODU BYL 
DVOJNÁSOBNÝ OLYMPIJSKÝ VÍTĚZ V JUDU LUKÁŠ KRPÁLEK.

V  íce než 400 běžců absolvovalo 
5. ročník Těšínské osmičky NADACE 
AGEL, kterou opět ozdobily skvělé 
sportovní výkony i známé tváře 

ve startovním poli v čele s olympijským 
vítězem Lukášem Krpálkem, vítězem pa-
ralympijských her v Riu plavcem Arnoštem 
Petráčkem a paralympijským reprezentan-
tem v cyklistice Ivem Koblasou.

„Celkem se nám podařilo získat 150 tisíc 
korun, což je nejvíce v historii závodu. Pro-
středky jsme rozdělili rovným dílem mezi 
dvě handicapované děti, patnáctiletou 
Karolínu a třináctiletého Patrika. Letošní 
ročník byl tedy rekordní nejen co do počtu 
registrovaných běžců, ale také v objemu 
získaných finančních prostředků,“ hodnotí 
závod členka správní rady NADACE AGEL 
Bc. Veronika Dostálová. Karolínka i ma-
minka se synem Patrikem si převzali šek 
na 75 tisíc korun přímo během slavnostní-
ho ceremoniálu po skončení běhu.

Osm a půl kilometrovou trať se startem 
v Nemocnici AGEL Třinec-Podlesí absol-
vovali sportovci všech generací. Do cíle 

v Parku Adama Sikory v Českém Těšíně, 
kde Skupina AGEL také provozuje Nemoc-
nici AGEL Český Těšín, jako první přijeli 
paralympionici Ivo Koblasa a Arnošt Petrá-
ček, kteří trať jako nesoutěžící předjezdci 
zdolali na kole, oba s časem pod 28 minut.

Hned za nimi dorazil do cíle Marek Kri-
šica, který zaběhl Těšínskou osmičku jako 
jediný pod hranici třiceti minut. Dvaceti-
letý atlet ze skupiny 1. Běžecký Jablunkov 
ji zdolal o 12 sekund. Dosáhl podobného 
času jako loňský vítěz Marek Grycz, 
český reprezentant v moderním pětiboji. 
„Domlouvali jsme se s trenérem, že závod 
rozběhnu rozumně, abych vydržel tempo 
3:20 na kilometr celou dobu. Zvládl jsem 
to, s časem jsem spokojený,“ řekl Krišica 
v cíli. Vyhrál propastným rozdílem, o dvě 
a půl minuty. „Patřil jsem k favoritům a od 
začátku jsem se pohyboval v čele. Utrhl 
jsem se okolo prvního kilometru a ostatní 
mě už nedohnali,“ doplnil.

Mezi ženami běžela nejrychleji Nikola 
Škultetyová. Trať pokořila za 36 minut 
a 5 sekund. „Jsem dobrovolný hasič, nějakou 

kondici mám. Nečekala jsem ale, že vyhraju, 
a ze všeho nejvíc mě překvapil čas. Odhado-
vala jsem, že závod zaběhnu kolem čtyřiceti 
minut,“ svěřila se Škultetyová. Prozradila, 
co jí v závodě pomohlo. „Chlapi,“ rozesmála 
se. „Pálili vpřed neskutečně a snažila jsem 
se jich držet. V takové skupince se člověk 
víc zmáčkne. Hodně mi k času pomohla 
i trať. Je velmi příjemná, hezky se mi běželo. 
I počasí nám přálo,“ pokračovala ženská 
vítězka, která Těšínskou osmičku běžela 
poprvé. „Věděla jsem, že se zúčastní i Lukáš 
Krpálek, ale hlavním motivem byla pomoc 
handicapovaným dětem. Jsou velmi stateč-
né. Jsem ráda, že veškeré výtěžky z akce 
jdou právě tímto směrem,“ dodala.

Již podruhé na Těšínské osmičce 
startoval olympijský vítěz v judu Lukáš 
Krpálek, který závod dokončil v tréninko-
vém tempu na celkovém 110. místě s časem 
42 minut a 43 sekund.

„Minulý rok jsem běžel takovou vzdá-
lenost po hodně dlouhé pauze a trošičku 
jsem trpěl, letos jsem se cítil lépe. Ani 
nebylo takové vedro jako loni, počasí vyšlo. 

NADACE AGEL PODPOŘILA:
Karolína, 15 let
Karolína vyrůstá se svým bratrem v péči prarodičů. Její základní onemocnění je 
svalová dystrofie. S tímto souvisí také další zdravotní problémy. Kája je sledo-
vána na neurologii, ortopedii, kardiologii a plicním oddělení. Především musí 
pravidelně a intenzivně rehabilitovat. Nově absolvuje též kardioplicní rehabilitaci, 
kvůli zhoršenému dýchání. V tuto chvíli je Karolína po velké operaci stehenní 
kosti kvůli korekci sedu. Nyní se zotavuje v lázních v Klimkovicích. Přes těžké 
onemocnění je stále pozitivně naladěna. Miluje tanec. V roce 2019 se úspěšně se 
svou taneční kamarádkou účastnila soutěže Československo má talent. Účastnily 
se mnoha dalších tanečních i mezinárodních soutěží. Na ZUŠ studuje hru na zob-
covou flétnu a elektronické varhany. Při ZUŠ se též věnuje výtvarné tvorbě. Kája 
ukončila 9. třídu a po prázdninách bude studovat v Jedličkově ústavu v Praze. 
Pobyt v JÚS je finančně velmi nákladný, ale prarodiče věří, že Karolína tam bude 
šťastná a uplatní své nadání. Výtěžek z běhu bude použit na úhradu elektrického 
vozíku, který není zcela hrazen zdravotní pojišťovnou.
 
Patrik, 13 let
Patrikovi byl v jednom roce věku diagnostikován vzácný Costello syndrom.  
Má za sebou mnoho zdravotních komplikací a trápení (rakovinu močového 
měchýře, oboustranné ureterostomie, operaci srdce, 6 ortopedických operací 
a mnoho dalších, kvůli kterým bere několikrát denně spousty léků). Ve svém 
věku nemluví a nechodí, zvládne se pohybovat pouze po čtyřech a krátkou chůzi 
zvládne jen s dopomocí druhé osoby anebo chodítka. Velmi mu však pomáhají 
pravidelné rehabilitace, díky kterým se po malých krůčcích dostává dál. Výtěžek 
z charitativního běhu Těšínská osmička NADACE AGEL rodina použije na úhradu 
dalších rehabilitací v Neurorehabilitačním středisku ARCADA Ostrava. Tyto 
zatím nejsou hrazeny z veřejného zdravotního pojištění.

Karolince a Patrikovi (s maminkou) šeky předali členka správní rady NADACE AGEL Bc. Veronika Dostálová  
a člen dozorčí rady NADACE AGEL Mgr. Karel Tejkal, MBA.
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Zlatý olympionik Lukáš Krpálek dokumentuje startovní pole těsně před začátkem závodu.



už jsem pár turnajů absolvoval, naštěstí 
dopadly dobře. Rameno ještě cítím, ten 
klíček mě ještě trochu trápí, ale už ho 
můžu ze 100 % zatěžovat, což je dobrá 
zpráva. Zrovna běží dvouletý cyklus 
olympijské kvalifikace, kde ještě musím 
nasbírat potřebné body, protože jsem 
měnil váhovou kategorii. Nově budu 
závodit v kategorii do 100 kilogramů, což 
mi vytvořilo novou motivaci: dostat se na 
olympiádu v obou váhových kategoriích. 
Proto jsem na mistrovství světa starto-
val v kategorii do 100 kilogramů a hned 
14 dní na to jsem na Grand Prix v Linzu 
nastoupil v těžké váze, abych přidal body 
i tam. Chci na olympiádu v obou váhách, 
i když startovat budu moci jen v jedné. Po 
tom všem, co se mi povedlo, je tohle pro 
mě taková další meta. 

Na startu Těšínské osmičky jsme 
viděli desítky dětí. Vy, Lukáši, jste 
rozjel i svou vlastní akademii. Jak to 
teď mají děti se sportem? Je to jiné, 
než když jste vy dva začínali?
LK: Dnes je těžší dostat děcka ke sportu. 
Máte telefony, tablety, počítače. To vše dítě 
spolehlivě zabaví. Všechno jsou to lákadla 
a dostat dítě ke sportu je pak o něco těžší. 
Dříve přišlo dítě domů ze školy, tašku 
hodilo do kouta a šlo si kopat před dům 
s kamarády celé odpoledne. To se dnes už 
tolik nevidí. V tomto je to těžší. Ale právě 
proto bychom my sportovci, kteří jsme 
něčeho dosáhli, měli děti motivovat ke 
sportu a pohybu obecně. Pro mě jsou skoro 
nejkrásnější vzpomínky, jak jsem jako 
malý jezdil po soustředěních, závodech, 
jak jsme spali po tělocvičnách ve spacácích 
a podobně. To byly nádherné chvíle. Mu-
síme proto děti ke sportu motivovat, aby 
trávily co nejméně času na elektronice.
AP: K tomu bych chtěl doplnit, že i co se 
týče zdravých sportovců, tak tomu vůbec 
nepomohl covid. Zažili jsme tu situaci, 
kdy byly stadiony zavřené, také u nás 
v plaveckém klubu v Českých Budějovicích. 
Trénujeme tam i se zdravými plavci a úby-
tek v jejich počtu byl zřetelný. A pokud jde 
o sportovce se zdravotním postižením, 
tak plávání má to velké štěstí, že pohyb ve 
vodě pomáhá s rehabilitací. To znamená, 
že hendikepované dítě nemusí být hned 
sportovec, ale díky rehabilitačnímu poby-
tu ve vodě se ke sportu i díky talentu do-
stane samo. My jsme jako hendikepovaní 
plavci rozstrkaní po celé České republice, 
ale třeba ten společný trénink nám umož-
ňuje zapojit se i po boku zdravých plavců. 
Jsem toho příkladem, můj bývalý trenér 
mě vzal mezi zdravé plavce a jezdili jsme 
spolu po závodech.
✒ BC. MICHAL BERNÁTH  

� JIŘÍ ZERZOŇ, ROSTISLAV ŠIMEK, ING. TOMÁŠ ŽELAZKO

Rádi jsme pomohli dobré věci, 
říkají zlatí olympionici
JUDISTA LUKÁŠ KRPÁLEK I PLAVEC ARNOŠT PETRÁČEK SI POCHVALUJÍ REKORDNÍ ÚČAST NA TĚŠÍNSKÉ 
OSMIČCE A OBA UŽ SE SOUSTŘEDÍ NA ZISK DALŠÍHO OLYMPIJSKÉHO ZLATA PŘÍŠTÍ ROK V PAŘÍŽI.

Tak jak vám oběma ten závod sedl?
LK: Já jsem spokojený. Bylo příjemné poča-
sí, loni bylo moc vedro. Přijel jsem si to užít 
a podpořit dobrou věc. Na lidech, co s námi 
běželi, bylo vidět, že z toho mají radost, že 
se se mnou mohou potkat. Během závodu 
mě klepali po ramenou, kecali jsme spolu. 
Jsem rád, že jsem mohl pomoci spojit 
příjemné s užitečným.
AP: Pro mě to byl první ročník, závod jsem 
absolvoval na kole. Jsem moc rád, že jsem 
tu byl. Na kole se jelo perfektně, ačkoliv 
terén byl místy trochu náročný. Vzal jsem 
to ale jako výzvu. Hodně mě potěšilo, že 
se letošního ročníku zúčastnil rekordní 
počet běžců. Vážím si toho, že mě NADACE 
AGEL, která závod pořádá, už druhým 
rokem podporuje, ale podporuje i ostatní. 
Ten počet účastníků ukazuje, že lidé mají 
srdce na správném místě.

Hecovali jste se navzájem?
LK: Je pravda, že včera jsme se domlouvali, 
že to absolvujeme bok po boku. A že pokud 
by mi chtěl Arnošt ujet, tak mu sundám 

řetěz. Jenže mi ujel už na začátku, a to už 
jsem nedohnal.
AP: Je to, jak říká Lukáš. Bylo to hrozně 
fajn, nakonec jsem tedy na trať vyrazil 
spolu s kolegou z paralympijského týmu 
cyklistou Ivem Koblasou. Asi prvních dva 
a půl kilometru jsme jeli ještě spolu, ale 
pak už mi začal ujíždět, jelikož kolo určitě 
není moje silná stránka. Bral jsem to proto 
s respektem, nechtěl jsem se pouštět 
do žádných srandiček. Čeká mě v srpnu 
v Manchesteru mistrovství světa, takže 
jsem si musel hlídat, aby se mi nic nestalo.

Lukáši, pro judistu asi není běh 
typickou kratochvílí. Jaký k němu 
máte vztah?
LK: Moc dobrý ne, bolí mě z něho záda.

Počkejte, vy házíte o zem se 
stokilovými chlapy, ale záda vás bolí 
z běhu?
LK: Když je to do kopce, tak záda necítím. 
Ale při běhu z kopce už je to horší. Ostatně 
se zády mám problém už od olympiády 

v Londýně, kdy mi řekli, že mám výhřez 
plotýnky. Proto jsme běh z tréninku téměř 
úplně vyškrtli. Když už trénuji kondici, 
tak vytáhnu kolo, na tom mi nedělá pro-
blém ujet 300 kilometrů. Když už si něco 
zaběhnu, tak je to vždy do 20 minut, na ty 
dlouhé tratě já nejsem.

Téměř každý účastník běhu už 
na sobě dneska má nějaké chytré 
hodinky, měří si už nejen čas, ale 
i tep a další parametry. Vám dvěma 
v tréninku tyto technologie nějak 
pomáhají?
LK: Já je využívám jen minimálně. Bylo 
období, kdy jsem si třeba při tréninkových 
zápasech měřil tepovku, abychom zjistili, 
kdy nastupuje únava a předešli jsme zra-
nění. Teď už to ale neděláme. Sportovec se 
svoje tělo zkrátka naučí vnímat sám a po-
znat, kdy jde do únavy a měl by zvolnit. 
Teď už přesně vím, kdy mám ubrat, abych 
se nezranil. Nejvíc zranění totiž přichází 
právě v únavě.
AP: Já si dnes už jen měřím čas, ale i my 
v týmu jsme dříve sledovali tepovku, 
kdy jsme měli makat až do určité tepové 
frekvence a pak zvolnit. Pro nás je ostatně 
směrodatný zaplavaný čas.

Vy jste, Arnošte, už dříve hovořil 
o tom, že konec kariéry jste měl 
na mysli už hodněkrát. Ale stejně 
pokračujete, závodíte nejen na 
Těšínské osmičce, ale chystáte se na 
příští rok na paralympiádu do Paříže 
s cílem bořit rekordy. Kde se ve vás 
bere ten vnitřní motor?
AP: Pořád mám velkou chuť a motivaci 
obhájit zlato z paralympiády v Brazílii 
z roku 2016. Navíc si věřím na získání 
evropského i světového rekordu, to je 
ten největší hrací motor, abych dál tvrdě 
trénoval. Navíc mě to jednoduše baví, 
voda je můj život. Bez vody bych fungovat 
nedokázal. Pomáhá mi zdravotně i fyzicky. 
Jezdit po závodech a soustředěních je velká 
motivace.

Lukáši, vy jste si shodou okolností 
právě v Paříži zranil na závodech 
rameno. Už jste v pohodě? Míříte do 
Paříže zpět na olympijské tatami?
LK: Už to tam směřujeme, po zranění 

S maskotem NADACE AGEL před závodem (zprava) Lukáš Krpálek, Arnošt Petráček a Ivo Koblasa

NEJRYCHLEJŠÍ AGELÁK: Daniel Foral, Nemocnice AGEL Ostrava-Vítkovice
NEJRYCHLEJŠÍ AGELAČKA: Veronika Sližová, Nemocnice AGEL Ostrava-Vítkovice
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Lékařka Jana Jandová obdržela 
od České lékařské Společnosti 
J. E. Purkyně zlatou medaili za 
celoživotní přínos pro medicínu
PRO REHABILITAČNÍ LÉKAŘKU A PŘEDSEDKYNI SPOLEČNOSTI PRO MYOSKELETÁLNÍ MEDICÍNU  
JANU JANDOVOU JE TO DALŠÍ V ÝZNAMNÉ OCENĚNÍ. V ROCE 2017 OBDRŽELA ČESTNOU MEDAILI  
ČESKÉ LÉKAŘSKÉ SPOLEČNOSTI J. E. PURK YNĚ.

Dalším velkým úspěchem se může 
pochlubit MUDr. Jana Jandová, re-
habilitační lékařka POLIKLINIKY 
AGEL Praha Italská. Při příležitosti 

20. ročníku Jandova myoskeletální dne, 
který organizuje každoročně na počest 
svého manžela prof. MUDr. Vladimíra 
Jandy DrSc., v Lékařském domě v Praze, 
dostala zlatou medaili J. E. Purkyně za 
celoživotní přínos pro medicínu. Ocenění 
si lékařka Jana Jandová převzala z rukou 
místopředsedy České lékařské společnosti 
J. E. Purkyně prof. MUDr. Vladimíra  
Paličky, CSc., dr. h. c. Zlatá medaile Jana 
Evangelisty Purkyně je nejvyšší vyzname-

nání České lékařské společnosti J. E. Pur-
kyně za mimořádné zásluhy o rozvoj 
oboru. 

Lékařka Jana Jandová ve zdravotnictví 
pracuje přes 45 let. Od roku 1986 pracuje 
na rehabilitačním oddělení, dříve na Želez-
niční poliklinice, nyní POLIKLINICE AGEL 
Praha Italská. „Toto vyznamenání považuji 
za ocenění mé celoživotní práce, kdy jsem 
měla možnost své znalosti zúročit a předá-
vat je ve prospěch jak mladších generací, 
tak především našich nemocných, zejména 
s myoskeletárními obtížemi,“ řekla k oce-
nění lékařka Jana Jandová, kterou na akci 
doprovázel syn Mgr. Jan Janda, který na 

POLIKLINICE AGEL Praha Italská pracuje 
jako fyzioterapeut.

Rehabilitační lékařka Jana Jandová po 
vystudování Lékařské fakulty nastoupila 
do OÚNZ Kolín na neurologické oddělení. 
Po atestaci pak pracovala v Praze v nemoc-
nici Na Františku, kde se začala věnovat re-
habilitaci, ze které také později atestovala. 
Paní Jandová je dlouholetou předsedkyní 
Společnosti pro myoskeletální medicínu, 
učitelkou myoskeletální medicíny a před-
sedkyní zkušební komise kurzů pořáda-
ných v rámci předatestační přípravy.
✒ ING. TOMÁŠ ŽELAZKO  

� ARCHIV MUDR. JANY JANDOVÉ
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MUDr. Jana Jandová Zlatá medaile za celoživotní přínos pro medicínu

Drobné zdravotní trable?  
Často pomůže vitamin B
BOLEST HLAV Y, PODRÁŽDĚNOST, SLABOST, CHLAD, MRAVENČENÍ V KONČETINÁCH ČI KOŽNÍ V YRÁŽKY 
NEBO AFT Y. NEDOSTATEK VITAMINU B SE PROJEVUJE NENÁPADNĚ.

Signály nedostatku vitaminu B často 
nebývají vážné, ale umí znepříjem-
nit život. Mezi běžné příznaky patří 
bolest hlavy, podrážděnost, slabost, 

chlad nebo mravenčení v končetinách. 
Nedostatek se projevuje také na kůži 
drobnými prasklinkami nebo vyrážkou, 
výskytem aftů, koutků nebo oparů. I když 
příčinou těchto potíží může být jiný pro-
blém, doplnění B-komplexu vašemu tělu 
jen prospěje.

Vitamin B má mnoho podob a každá 
plní v lidském těle svoji funkci. Vyskytují 
se často skupinově ve stejných potravi-
nách, a i v podobě doplňků stravy jsou 
připravovány jako skupina vitaminů 
B s označením B-komplex. „Komplex 
vitaminů B podporuje optimální funkce 
v našem těle a svými specifiky se vzájemně 
doplňují. Například vitamin B1, B2, niacin 
(B3) a biotin (B7) se podílejí na různých 
aspektech tvorby energie a správné čin-
nosti nervové soustavy, vitaminy B2 a B7 
k udržení zdravých sliznic. Vitaminy B12 
a B9, známý také jako kyselina listová, 
podporují správné dělení buněk, proto 
význam tohoto vitaminu roste přede-
vším u těhotných žen,“ objasňuje účinky 
vitaminu Mgr. Lenka Winklerová, vedoucí 
Lékárny AGEL v Opavě.

Náš organismus si u většiny vitaminů 
skupiny B nevytváří zásoby, a proto je 
třeba každý z těchto vitaminů pravidelně 
přijímat v jídle či doplňcích stravy. Vita-

miny skupiny B jsou bohatě zastoupeny 
v luštěninách, celozrnných obilovinách, 
houbách, ořechových a jiných semenech, 
listové zelenině, citrusech a melounech, ale 
také v sušených pivovarských kvasnicích 
a mnoha živočišných zdrojích bílkovin, jako 
jsou ryby, vejce, mléko a vepřové maso. 

„Vyberte si denní čas užívání B-kom-
plexu podle svého uvážení tak, abyste na 
něj nezapomněli. Obvykle se doporučuje 
užívat ho ve stejnou dobu, nejlépe hned 
ráno se snídaní. V případě, že užíváte 
nějaké léky, poraďte se nejdříve s lékařem 

či lékárníkem, zda je vhodné kombinovat 
je společně s B komplexem,“ radí lékárni-
ce způsob užívání B-komplexu ve formě 
doplňků stravy.

Na zvýšený příjem vitaminů skupiny B 
by měly dbát především osoby s chronic-
kým onemocněním, osoby starší 50 let 
a těhotné ženy. Hladinu vitaminů B v těle 
významně ovlivňuje také životní styl a typ 
stravy. Deficit „béček“ může způsobit nad-
měrná konzumace alkoholu, ale také málo 
vyvážená nebo chudá skladba jídelníčku, 
jak uvádí lékárnice: „O vyvážené stravě se 
hovoří v různých souvislostech. Důležitá je 
především pestrost jídelníčku, který zahr-
nuje jak rostlinnou, tak živočišnou stravu. 
Například některé redukční diety nebo 
špatné složení vegetariánské a veganské 
stravy mohou vést k nedostatku vitaminu 
B. Příčinou deficitu však mohou být i další 
vlivy, které negativně ovlivňují příjem 
potravy, jako jsou nemoc nebo stáří.“ 

Nedostatek vitaminu B je možné dia-
gnostikovat i z vyšetření krve na základě 
žádanky lékaře. Doplňování B-komplexu 
dle doporučeného dávkování na obalu se 
však není třeba obávat, protože případné 
přebytky vitaminů tělo vyloučí močí. 
Pravidelné užívání B-komplexu navíc 
údajně odpuzuje komáry a klíšťata. Tento 
vysloveně letní účinek vitaminu B však 
nebyl oficiálně potvrzen.
✒ ING. IVA SOKOLOVSKÁ

Vedoucí Lékárny AGEL v Opavě Mgr. Lenka Winklerová
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AGEL je nejlepším zaměstnavatelem 
Olomouckého regionu
V PRESTIŽNÍ SOUTĚŽI SODEXO ZAMĚSTNAVATEL ROKU 2023 ZÍSKAL REGIONÁLNÍ PRVENSTVÍ V ELITNÍ 
KATEGORII NAD 5 000 ZAMĚSTNANCŮ.

Na 9 000 zaměstnanců pracuje v Čes-
ké republice pod značkou AGEL. 
V drtivé většině jde o zdravotníky, 
lékaře i nezdravotnický personál 

v nemocnicích a dalších zařízeních. Ročně 
zde ošetří téměř 100 tisíc hospitalizova-
ných pacientů na 2 800 lůžkách a v 1 400 
ambulancích provedou 7,4 milionu ambu-
lantních vyšetření. Zvláště pro náročná 
zdravotnická povolání je nutností zajistit 
nejen dobré pracovní podmínky, které 
zaměstnancům dávají stabilní pracovní 
možnosti, ale také poskytnout benefity, 
jimiž zaměstnavatel prokazuje svým 
pracovníkům výborný přístup a motivaci 
k pracovním výsledkům. 

„My, personalisté, máme díky této soutě-
ži možnost ukázat celé republice, co našim 
zaměstnancům nabízíme. To zvláště na 
pracovním trhu ve zdravotnictví s ohledem 
na nedostatek pracovních sil skutečně 
není jednoduché a konkurence je veliká. 
Přesto se nám na základě personalistických 
ukazatelů, jako jsou náklady na vzdělávání, 
benefity a další nástroje kvality pro zlepše-
ní pracovních podmínek, podařilo v soutěži 
Sodexo Zaměstnavatel roku 2023 získat 
v regionálním kole prvenství v nejvyšší 
vyhlášené kategorii,“ říká personální ředi-
telka společnosti AGEL v České republice 
Mgr. Lucie Rozbořilová Štěpánková, MBA.

Soutěž Sodexo Zaměstnavatel roku je 
v České republice jedinou soutěží, která 
hodnotí společnosti z pohledu lidských 
zdrojů. Udělení titulu probíhá podle me-
zinárodní metodiky Saratoga společnosti 
PricewaterhouseCoopers a znamená pro 
oceněnou firmu certifikát kvality v oblasti 
řízení lidských zdrojů. Sleduje přitom 
nejen finanční ukazatele, náklady na 
vzdělávání či míru interního povyšování 

a dobrovolných odchodů, ale také třeba 
investice na charitu a podporu místních 
společenství. Jedná se tedy o velmi kom-
plexí hodnocení personální politiky.

„Pro naši společnost jsou spokojení 
zaměstnanci společně se spokojenými pa-
cienty zásadní prioritou. Osobně vím, jak 
je jejich práce náročná fyzicky a psychicky. 
Naším cílem je mít zaměstnance erudova-
né, kontinuálně se vzdělávající, schopné 
skloubit povinnosti pracovní i osobní tak, 
abychom byli pro naše pacienty empa-
tickými odborníky se srdcem na pravém 
místě. Je pro nás ctí, že jsme na správné 
cestě ke splnění našich vizí,“ říká místo-
předsedkyně představenstva AGEL a.s. 
MUDr. Marie Marsová, MBA, LL.M.

Dostupnost a kvalita lékařské péče je 
pro Olomoucký kraj prioritou. Nezastupi-
telnost existence AGELu jako soukromého 
provozovatele zdravotní péče, který v Olo-
mouckém kraji působí již 16 let, potvrzuje 
také hejtman Olomouckého kraje Ing. Josef 
Suchánek. 

„Těší mě, že na zajištění zdravotnických 
služeb v Olomouckém kraji se podílí firma, 
jejíž personální politika patří mezi nejlepší 
v Česku. Se společností AGEL má náš kraj 
bezvadnou spolupráci, která se projevila 
například při epidemii covidu-19. Skvělé je 
zároveň i to, jak rychle se firmě daří zavádět 
a v praxi používat moderní lékařské meto-
dy a technologie,“ těší se z ocenění hejtman 
Olomouckého kraje Ing. Josef Suchánek.

„Zprávu o výjimečném úspěchu spo-
lečnosti AGEL jsem přijal s nefalšovanou 
radostí. Spokojenost zaměstnanců je 
jedním z nutných předpokladů vysoké 
míry spokojenosti našich občanů, kteří 
jsou uživateli zdravotních služeb. Věřím, 
že ke komfortu zaměstnanců i pacientů 
přispívají také investice kraje do jeho tří 
nemocnic, které AGEL provozuje,“ doplnil 
2. náměstek hejtmana pro zdravotnictví 
Mgr. Dalibor Horák.

Práce personalistů ovšem nyní nekončí. 
Momentálně mají v soutěži přihlášeny 
další dva projekty, jejichž smyslem je vzdě-
lávání v každém věku a v každé profesi 
nebo sladění profesního a osobního života 
zaměstnanců. Výsledek hodnocení bude 
oznámen na podzim. 
✒ MGR.GABRIELA LEFENDA, PHD.  

� MGR. LUCIE ROZBOŘILOVÁ ŠTĚPÁNKOVÁ, MBA

Bánovce už používajú 
najmodernejšiu počítačovú 
tomografiu
NEMOCNICA AGEL BÁNOVCE NAD BEBRAVOU V YŠETRÍ VĎAKA NOVÉMU CT AŽ 20 PACIENTOV DENNE,  
NOVÉ PRACOVISKO OTVORILA NEMOCNICA NA MIESTE BÝ VALÉHO ARCHÍVU.

Pacienti aj zdravotníci sa dočkali. 
Mesto Bánovce nad Bebravou má 
vďaka najnovšiemu CT prístroju 
väčšiu dostupnosť a kvalitu zdra-

votnej starostlivosti. Jedno z najmoder-
nejších a najpokrokovejších CT slávnostne 
odovzdali do prevádzky za účasti vedenia 
spoločnosti AGEL aj primátora mesta. 
CT má kapacitu 17 – 20 vyšetrení denne. 
Zakúpenie prístroja v celkovej hodnote 
503 tisíc EUR financovala spoločnosť AGEL.

Nemocnica AGEL Bánovce nad Bebra-
vou sa snažila o vytvorenie pracoviska CT 
niekoľko rokov. „Som veľmi rada, že sme 
CT priniesli aj pacientom sem, do Báno-
viec, kde doposiaľ pracovisko CT chýbalo. 
Priestory prešli kompletnou rekonštruk-
ciou, CT máme odskúšané v skúšobnej 
prevádzke, všetko perfektne funguje aj 
z pohľadu našich odborníkov, aj z pohľadu 
manažmentu pacienta,“ hovorí riaditeľka 
Nemocnice AGEL Bánovce PhDr. MUDr. 
Mina Bobocká, MBA, MPH. 

Doposiaľ museli pacienti na CT vyšet-
renia dochádzať do okolitých okresov, 
v prípade hospitalizovaných či imobilných 
pacientov situáciu ešte komplikovala nut-

nosť prevozu. „Teší ma, že sa nám v rámci 
nemocnice podarilo vytvoriť podmienky 
na vznik moderného pracoviska, ktoré 
prinesie do regiónu kvalitnú diagnostickú 
zobrazovaciu techniku a skráti čakacie 
doby na CT vyšetrenie,“ dodala riaditeľka 
nemocnice. CT pracovisko sa nachádza 
v priestoroch bývalého archívu na prízemí 
nemocnice. 

Počítačová tomografia je vyšetrovacia 
metóda, ktorá využíva röntgenové žiarenie 
na detailné zobrazenie jednotlivých 
vrstiev orgánov a častí tela, vďaka čomu je 
možné ich detailne posúdiť.

Okrem diagnostických vyšetrení, z kto-
rých možno spomenúť CT v oblasti hlavy, 
krku, hrudníka, brucha, malej panvy, 
muskuloskeletálneho systému, angiogra-
fie, kolonografie, enteroklýzy a HRCT pľúc, 
sa na pracovisku budú aplikovať aj liečebné 
metódy, napríklad periradikulárna terapia 
či ozónoterapia.
✒ MGR. MARTINA PAVLÍKOVÁ � ARCHIV AGEL

Riaditeľka Nemocnice AGEL Bánovce PhDr. MUDr. Mina 
Bobocká, MBA, MPH a riaditeľ pre interné a koncernové 

záležitosti Mgr. Tomáš Lučkai, MPH

Tým pod vedením personální ředitelky společnosti AGEL Mgr. Lucie Rozbořilové Štěpánkové, MBA (uprostřed s oceněním)
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Tím rádiologického oddelenia MUDr. Kataríny Jazemi Jahroni



„Elektronizácia a digitalizácia sú 
kľúčom,“ hovorí Richard Strapko
PODĽA BÝ VALÉHO PREDSEDU PREDSTAVENSTVA A GENERÁLNEHO RIADITEĽA VŠEOBECNEJ ZDRAVOTNEJ 
POISŤOVNE ING. RICHARDA STRAPKA JE ZÁKLADNOU ÚLOHOU POISŤOVNE ZAISTIŤ SVOJIM KLIENTOM 
SPOĽAHLIV Ý PRÍSTUP K ZDRAVOTNEJ STAROSTLIVOSTI.

Pre Skupinu AGEL je úloha jasná: 
úspešne liečiť svojich pacientov.  
Čo ponúka VšZP?
Prvoradým cieľom VšZP je zabezpečovať 
kvalitnú zdravotnú starostlivosť pre 
svojich poistencov. VšZP má v súčasnosti 
zazmluvnených viac ako 11 100 poskyto-
vateľov zdravotnej starostlivosti a ich sieť 
neustále rozširujeme.

VšZP je dlhodobo lídrom aj v inovatívnej 
liečbe. Stále však platí, že prevencia je efek-
tívnejšia a lacnejšia ako liečba. VšZP preto 
poskytuje nadštandardnú prevenciu aj nad 
rámec zákonnej preventívnej prehliadky. 
Ponúka najviac vyšetrení zameraných na 
sledovanie ovplyvniteľných rizikových fak-
torov onkologických, kardiovaskulárnych 
a iných ochorení.

Obrovskou témou je v zdravotníctve 
digitalizácia, ako sa VšZP darí?
Elektronizácia a digitalizácia je základným 
predpokladom zvyšovania dostupnosti 
zdravotnej starostlivosti. VšZP úspešne 
uviedla do prevádzky eŽiadosti – portál 
pre poskytovateľov zdravotnej starostli-
vosti. Ten umožňuje požiadať o úhradu 
liekov, dietetických potravín, zdravotníc-
kych pomôcok a už aj o kúpeľnú liečbu 
rýchlo, jednoducho, efektívne a moderne 
v elektronickej podobe, čo šetrí lekárom  
aj poistencom čas i peniaze.

Zároveň poistenci, ktorí požiadajú na-
príklad liek na výnimku, zdravotnícku po-

môcku či o liečbu v cudzine, sú po novom 
o stave vybavenia žiadosti oboznámení už 
aj elektronicky. 

Ako sa poisťovňa približuje  
ku klientom? 
VšZP je poisťovňa, ktorá má ku každému 
blízko, k čomu nám výrazne pomáha 
neustále sa rozvíjajúca mobilná aplikácia 
VšZP. Umožňuje pohodlné manažovanie 
zdravia celej rodiny. V súčasnosti ju využíva 
viac ako 1,3 milióna poistencov. Aplikácia 
zabezpečuje komplexný prehľad o zdraví, 
lekároch, predpísaných liekoch či vyšetre-
niach poistenca, naviguje vás do najbliž-
šieho zdravotníckeho zariadenia, ktoré 
potrebujete navštíviť. Poistenci v nej nájdu 
preukaz poistenca či európsky preukaz 
zdravotného poistenia, prehľad o bene-
fitoch, ktoré môžu čerpať v Peňaženke 
zdravia. Samoplatitelia a živnostníci v nej 
majú aj informácie o aktuálnom stave účtu, 
preplatkoch či nedoplatkoch, ktoré môžu 
priamo v apke aj uhradiť. Aplikácia je do-
stupná v anglickom aj v maďarskom jazyku. 

Čo dnes všetko vlastne moderná 
poisťovňa ponúka? Iste už nejde len 
o poistenie…
Najdôležitejšie je zabezpečenie dostupnej 
a kvalitnej zdravotnej starostlivosti, v čom 
je VšZP lídrom. VšZP tiež dlhodobo kladie 
veľký dôraz na prevenciu, ktorá zachra-
ňuje životy a ľudí k nej motivuje aj formou 

preventívno-edukatívnych projektov, ako 
napríklad Pohyb je zdravý, Zdravo a so 
srdcom pre celú rodinu či Preventívka bez 
výhovoriek. 

Pre poistencov tiež poskytujeme množ-
stvo služieb ako je bezplatné predpôrodné, 
popôrodné a psychologické poradenstvo. 
Svoje záležitosti jednoducho na pobočkách 
vybavia aj poistenci so sluchovým postih-
nutím, a to prostredníctvom služby Online 
tlmočník. VšZP rozšírila svoje služby aj 
o ocenenie každého darcu krvi za každý 
jeden odber.

Ako VšZP láka potenciálnych nových 
poistencov?
Noví poistenci môžu napríklad získať až 
50 eur vo forme uvítacieho bonusu, ktorý 
môžu využiť na nákup v lekárni. Okrem 
neustále sa rozvíjajúcej mobilnej aplikácie 
VšZP, elektornizácie a digitalizácie zdra-
votníctva či služieb, ktoré pre poistencov 
poskytujeme, ponúkame klientom aj 
množstvo benefitov. Ak pravidelne chodia 
na preventívne prehliadky, odmeníme ich 
v rámci benefitného produktu Peňaženka 
zdravia finančnými príspevkami až do 
výšky 800 eur. 

O akých benefitoch sa bavíme?
V rámci Peňaženky zdravia MAXI, ktorá 
je súčasťou mobilnej aplikácie VšZP, môžu 
poistenci napríklad čerpať bonus až 
120 eur na komplexné zubné ošetrenie, 
a to aj jednorazovo, či benefit na zubný 
strojček pre deti až vo výške 450 eur. 

VšZP ponúka príspevok v hodnote 
450 eur na laserovú operáciu očí. Ak nosia 
poistenci okuliare, môžu požiadať o prí-
spevok 100 eur na okuliarové šošovky pre 
dospelých. Novinkou od januára 2023 je 
príspevok 100 eur na okuliarový rám pre 
dospelých. Bonus 100 eur ročne na okulia-
rový rám a okuliarové šošovky sa vzťahuje 
aj na deti.

VšZP poskytuje príspevok aj na katego-
rizované lieky na predpis bez obmedzenia 
– pre dospelých aj seniorov. Pre rodičov 
s deťmi, resp. pre ich rodinných zástupcov 
je dispozícii až 200 eur ročne na kategorizo-
vané lieky a dietetické potraviny na predpis. 

Poistenkyne majú tiež dispozícii príspe-
vok na zapožičanie monitora dychu pre 

bábätko, až 450 eur na neinvazívne prena-
tálne testovanie, ale aj 450 eur na zaplate-
nie 4. cyklu IVF na Slovensku. V platnosti 
zostáva aj príspevok na inovatívnu LBC 
cytológiu či na očkovanie proti HPV vírusu 
pre deti do 18 rokov. Poisťovňa myslí aj na 
diabetikov a deťom i dospelým dáva až 100 
eur ročne na doplatky za glukózový senzor.

VšZP navyše spustila od júna vernostný 
program Vernosť+. Verní poistenci môžu 
využiť benefity Aktiv+, Dr. Nonstop+ 
a Objednanie+. Prostredníctvom Aktiv+ 

majú k dispozícii vstupy do viac ako 500 
športových, rekreačných alebo kultúrnych 
zariadení na celom Slovensku. Cez benefit 
Dr. Nonstop+ sa môžu poistenci telefonic-
ky alebo cez videohovor spojiť a poradiť sa 
so všeobecným lekárom alebo pediatrom 
o svojom zdravotnom stave, prípadne 
o zdraví svojho dieťaťa. Objednanie+ zase 
prináša jednoduché vyhľadávanie lekára 
a možnosť objednať sa priamo cez mobilnú 
aplikáciu alebo ePobočku na vyšetrenie 
alebo kontrolu z pohodlia domova.

Nemôžem sa neopýtať, čo konkrétne 
ponúkate zamestnancom našej 
skupiny?
VšZP pre Skupinu AGEL pripravila viaceré 
služby, ktoré budeme postupne rozširovať. 
Zamestnanci môžu napríklad využívať 
zľavy na kúpeľné pobyty, VšZP tiež bude 
pre nich pripravovať servisné dni. Spolu-
prácu s vašou skupinou budeme postupne 
rozvíjať tak, aby prinášala obojstrannú 
spokojnosť.
✒ BC. MICHAL BERNÁTH � ARCHIV VŠZP

„Na ‚běžný‘ den v nemocnici 
nenarazíte,“ říká správce
LIBOR ZETEK SE UŽ TŘETÍM ROKEM STARÁ O TO, ABY V NEMOCNICI AGEL VALAŠSKÉ MEZIŘÍČÍ VŠE 
FUNGOVALO, JAK MÁ. MĚSÍČNĚ V YŘEŠÍ JEHO T ÝM 340 POŽADAVKŮ.

Bílé pláště, modré uniformy, po-
stele, injekční stříkačky, operační 
sály. To jsou jen některé věci, které 
se člověku vybaví při pomyšlení 

na libovolnou nemocnici. Ale ačkoliv jsou 
to lékaři a sestry, se kterými přijdete při 
návštěvě nemocnice do styku, o chod 
zdravotnického zařízení se starají i další, 
méně nápadní pracovníci. Jako třeba 
správce Nemocnice AGEL Valašské Meziří-
čí Libor Zetek.

Ten se o správný chod areálu stará 
od roku 2021 a momentálně na to má 
tým 16 lidí. Podle svých slov není pozi-
ce správce nemocnice ani zdaleka tak 
stereotypní, jak se může zdát laikovi. 
„Běžných dnů v nemocnici moc nenajdete. 
Ač je to úsměvné, pořád se něco děje, pořád 
je zapotřebí něco řešit, komunikovat ve 
všech směrech. Pokud tedy situace dovolí, 

náš den začíná v 6 hodin poradou s celým 
týmem údržby. Zde si ujasníme priority, 
rozdají se úkoly. Následně si vyřídím e-mai-
lovou komunikaci, roztřídím dokumenty, 
revize a podobně,“ líčí náročný pracovní 
program Libor Zetek.

Jeho neodmyslitelnou povinností je 
zvednou každý telefon. Pokaždé se totiž 
může jednat o nahlášení havárie či jiné 
nenadálé události. Ostatně už během 
dopoledne se Liboru Zetkovi hromadí 
požadavky na opravy. Některé lze vyřešit 
hned, jiné se řeší ve spolupráci se servisem 
zdravotnického vybavení nebo objednáv-
kou potřebného materiálu.

Kvůli tomu je v neustálém kontaktu se 
zaměstnanci nemocnice, kteří mu mohou 
pomocí intranetu poslat žádanku na 
údržbu. Měsíčně tak vyřídí údržba okolo 
340 požadavků. Kdo si ale představí jen 

muže s brašnou plnou nářadí, je na omylu. 
Pod středisko správy nemocnice spadá 
také vrátnice, telefonní ústředna, referent 
technického provozu a údržba samotná. 
Jejich náplň práce je velmi obsáhlá. Starají 
o vše potřebné, jak po technické či pro-
vozní stránce, mají na starost zásobování 
i vozový park. 

„Většinou si ani neuvědomíte, jak 
čas v nemocnici rychle utíká a přichází 
odpoledne. Zde se vracím k elektronic-
kým záležitostem, podkladům pro nové 
projekty, vypracování zadání, doplňování 
skutečných stavů areálu, plánováni servi-
su,“ doplňuje „valmezský“ správce.

Pro samotného Libora Zetka je pozice 
správce budovy novinkou, v předchozích 
zaměstnáních pracoval ve vývoji, s elekt-
rotechnikou, moderními technologiemi 
a údržbou. Zkušenosti z těchto profesí 
si přenesl i do nemocnice, neboť jak sám 
podotýká: „Opravy vyžadují detailní tech-
nickou znalost celé budovy.“

Díky Liboru Zetkovi je tak je nemocnice 
dobře připravená i na nepříjemnosti, jakou 
by mohl být výpadek elektrické energie. 
„V případě výpadku elektrické energie 
máme nemocnici rozdělenou do sekcí, 
které mají své záložní systémy dle priorit 
jednotlivých oddělení, včetně samostatné-
ho systému nouzového osvětlení. Obvody 
VDO (velmi důležité) řídí online systém 
UPS, pro krátkodobé výpadky. Pokud 
nastane výpadek elektrické energie který 
trvá více jak dvě minuty, dojde k automa-
tickému spuštění záložního zdroje, který 
následně zásobuje elektrickou energií ob-
vody VDO (velmi důležité) a DO (důležité),“ 
vypočítává Libor Zetek.
✒ MICHAL VÁCLAV, DIS. � AGEL
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Libor Zetek

Ing. Richard Strapko



V lékárně nepracují prodavači. 
Expedice léků vyžaduje odborníky
LÉKÁRNY NEODMYSLITELNĚ PATŘÍ K SYSTÉMU ZDRAVOTNÍ PÉČE. NE KAŽDÝ UŽ ALE VÍ, JAK TO VLASTNĚ 
ZA JEJICH PULT Y CHODÍ A KDO JE ZA CO ODPOVĚDNÝ.

Skupina AGEL je největším soukro-
mým poskytovatelem zdravot-
nických služeb v České republice. 
Kromě lékařské péče ale poskytuje 

také lékárenský servis prostřednictvím 
sítě 28 Lékáren AGEL. „Většina našich 
veřejných lékáren sídlí v rámci nemocnic 
nebo poliklinik Skupiny AGEL, takže 
doplňují komplexní zdravotnické služby 
poskytované našim pacientům. Mimo 
tyto veřejné lékárny provozujeme také 
2 nemocniční lékárny, které zabezpečují 
dodávky léčiv pro lůžková oddělení všech 
zdravotnických zařízení Skupiny AGEL,“ 
říká Ing. Kateřina Řehulková, členka před-
stavenstva společnosti Repharm, která 
Lékárny AGEL spravuje.

Pro správný chod lékárny je potřeba 
několik profesí. Laik by si dokonce mohl 
myslet, že lékárník jen vydává léčivo, jaké 
předepíše lékař. „Lékárník rozhodně není 
prodavač, výdej léků má svá striktní pravi-
dla. Léky může vydávat pouze vysokoškol-
sky vzdělaný lékárník v oboru farmacie, 
který na základě svých znalostí zajistí 
správné a bezpečné zacházení s léčivy jak 

při příjmu, tak při výdeji, tzv. expedici. 
Poskytuje lékové poradenství pacientům, 
odhaluje lékové chyby, v případě potřeby 
navrhne vhodnou lékovou záměnu a podílí 
se na edukaci veřejnosti. Minimalizuje tak 
nejen zdravotní rizika spojená s chybným 
užíváním léčiv, ale také celkové náklady  
ve zdravotnictví,“ doplňuje Řehulková.

Společně s 88 lékárníky pracuje v Lé-
kárnách AGEL také 64 farmaceutických 
asistentů a 30 sanitářů. Asistenti, někdy 
také nazývaní farmaceutičtí laboranti, 
jsou absolventi střední nebo vyšší odborné 
školy v oboru farmaceutický asistent a jsou 
nepostradatelnou součástí dění v lékár-
nách. Zajišťují veškeré činnosti spojené 
s volně prodejným sortimentem lékárny, 
kam spadají léčivé přípravky vydávané 
bez receptu, zdravotnické prostředky, 
kosmetika, doplňky stravy a potravinové 
doplňky.

„I farmaceutičtí asistenti musí mít 
vysokou míru znalostí, protože mnozí 
zákazníci přicházejí pro radu do lékáren 
k výdejnímu místu „Volný výdej“ dříve, 
než navštíví lékaře. Aby domácí samoléč-

ba byla správně vedená, klienti v lékárně 
dostanou vhodné volně prodejné přípravky 
vzhledem ke konkrétnímu zdravotnímu 
problému, nebo doporučení neodkládat 
návštěvu lékaře,“ osvětluje činnost asisten-
tů Kateřina Řehulková.

V některých Lékárnách AGEL jsou také 
laboratoře, kde je možné připravit kapsle, 
čípky, globule, masti, sirupy a kapky dle 
požadavku lékaře. „Individuálně připra-
vené přípravky našimi lékárníky nebo 
asistenty jsou velmi efektivní, protože 
odpovídají konkrétním potřebám léčby. 
Tímto způsobem přípravy lze také řešit vý-
padky v sortimentu hromadně vyráběných 
léčivých přípravků,“ vyzdvihuje činnost 
lékárenských laboratoří Ing. Řehulková. 

Práce v lékárně je velmi zajímavá, 
rozmanitá a krásná. Lékárenství je vysoce 
odborná součást komplexní zdravotnické 
péče, kde si zaměstnanci celoživotně dopl-
ňují vzdělání dle požadavků rozvoje oboru, 
a to s hlavním cílem, kterým je vysoce 
kvalitní služba pro zdraví každého klienta 
i pacienta. 
✒ ING. IVA SOKOLOVSKÁ

„Létající lékárník“ není pohádková 
postava. Pomáhá všude, kde je třeba
PharmDr. ADAM BIELESZ JE PRO LÉKÁRNY AGEL ZÁRUKOU TOHO, ŽE ŽÁDNÁ POBOČKA NEZŮSTANE BEZ 
V ÝPOMOCI A ZA KAŽDÝCH OKOLNOSTÍ BUDE PRO ZÁKAZNÍKY OTEVŘENÁ.

Málokdo možná tuší, že by ho jeden 
lékárník mohl obsloužit v jedné 
lékárně a hned druhý den v jiné lé-
kárně o desítky kilometrů dál. 

Přesně to se vám ale může stát s Adamem 
Bieleszem, který v rámci Lékáren AGEL 
působí jako tzv. „létající lékárník“. Přesouvá 
se do těch lékáren, kde je potřeba zabezpe-
čit zachování plného provozu. Výpadek by 
mohl nastat například z důvodu dovole-
ných, nemocí nebo jiných plánovaných ak-
tivit především vysokoškolsky vzdělaných 
farmacutů, kteří jediní mohou vydávat léky 
předepsané lékařem na recept.

V čem spočívá práce létajícího 
lékárníka?
V podstatě se neliší od práce „běžného“ 
lékárníka – zahrnuje výdej léků na recept 
i bez receptu, konzultace, řešení lékových 
chyb a další činnosti spojené s chodem 
lékárny – s tím rozdílem, že nejsem spojen 
s jednou lékárnou. Vypomáhám, kde je to 
zrovna třeba, takže se může stát, že jsem 
každý den v jiné lékárně.

Která z pozic v provozu lékárny  
je vám nejbližší?
Je to asi ta činnost, kterou dělám nejčas-
těji, a tou je výdej na recept, tedy pozice 
lékárníka. Zahrnuje to komunikaci s paci-

enty, kterých potkávám celou řadu, řešíme 
různé zdravotní i nezdravotní problémy, 
a to mě baví. Asistenti nemohou vydávat 
léky na recept, proto je pro provoz lékárny 
klíčovou pozicí lékárník a v období jejich 
dovolených nebo nemocí právě je zastupuji 
nejčastěji.

Kolika lékárnám takto pomáháte?
Za těch pár let, co pracuji pro Lékárny 
AGEL, jsem už byl v asi 20 lékárnách, ale 
jsou lékárny, ve kterých bývám jen jednou 
dvakrát ročně. A situace se mění stále, 
lékárníci odchází, noví přichází, mají dovo-
lené, nemocenské… 

Trvá vám se „zaběhnout“, když 
dorazíte do nové lékárny?
Většinou spoléhám na šikovné kolegy, 
kteří mi vždy poradí a pomůžou, i když 
je pravda, že uložení sortimentu v našich 
lékárnách je částečně shodné a má podob-
nou logiku. A mám zkušenost, že mě v lé-
kárně rádi vidí, když přijedu na výpomoc, 
což je další výhodou mé pozice. 

Kolik toho měsíčně nebo týdně 
najezdíte?
Služebně najezdím okolo 2500 km měsíč-
ně. Většina Lékáren AGEL je na severní Mo-
ravě, kde také bydlím, takže denní trasy 

nejsou tak dlouhé, ale často vypomáhám 
například v Praze nebo Zlatých Horách, 
a to je cesta delší. 

Čím si krátíte čas na cestách?
Jeden kolega mě přivedl k poslouchání 
audioknih, poslouchám taky audioverzi 
časopisu, někdy poslouchám podcasty, 
pustím si taky zprávy, takže spíš mluvené 
slovo, abych se vyhnul opakujícím se rekla-
mám v rádiu.

Máte svou oblíbenou lékárnu,  
kam se vždycky těšíte?
To se asi nedá říct, každá lékárna je něčím 
specifická, a to mě na této práci taky 
baví – že se potkávám s různými lidmi, že 
se částečně vyhnu rutině a má pracovní 
náplň je tak různorodá. 

Nestalo se vám někdy, že by se 
zákazníci divili, že vás potkali ve 
dvou lékárnách vzdálených i stovky 
kilometrů?
Zákazníci možná v rámci jednoho města, 
ale častěji se to stává s obchodními  
zástupci farmaceutických firem, kdy se 
opravdu potkáváme po celém regionu.  
Ze začátku se divili, teď už se na sebe chá-
pavě usmíváme.
✒ BC. MICHAL BERNÁTH � LÉKÁRNA AGEL

PharmDr. Adam Bielesz
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Odborníci AGEL radí, jak pečovat 
o svou paměť
SPÁNEK, ZDRAVÁ V ÝŽIVA I TRÉNINK. TÍM VŠÍM MŮŽEME POMOCI NAŠIM PAMĚŤOV ÝM KAPACITÁM,  
KTERÉ SE S POSTUPUJÍCÍM VĚKEM PŘIROZENĚ ZHORŠUJÍ.

Paměť je něco, co nás provází po 
celý život, a jako dobře trénovaná 
součást našeho vědomí nám může 
život i velmi usnadnit. Jde vlastně 

o schopnost mozku ukládat, uchovávat 
a obnovovat informace či vzpomínky. Ne 
u každého však funguje stejně a člověk má 
jako jedinec nastavené individuální limity. 
To ale neznamená, že bychom měli na 
trénování paměti zanevřít.

„Paměť je komplexní a individuální. 
S tréninkem paměti se mohou zlepšit určité 
aspekty paměťové kapacity a způsobu 
zpracování informací. Nicméně je důležité 
si uvědomit, že existují individuální limity 
a paměť není zcela neomezená,“ říká MUDr. 
Radmila Koděrová z neurologické ambulan-
ce Nemocnice AGEL Ostrava-Vítkovice.

Podle lékařky může pravidelný trénink 
pomoci udržovat paměť v dobrém stavu. 
Pomáhá například rozvíjení pozornosti, 
opakování informací, učení se nových věcí 
či používání mnemotechnických postupů. 
Důležitá je přitom pravidelnost.

Jednotliví lidé se ale mohou „paměťově“ 
lišit. „Existují individuální rozdíly ve způ-
sobu, jakým si lidé pamatují a učí se nové 
informace. Někteří lidé mají lepší vizuální 
paměť a lépe si pamatují obrázky, zatímco 
jiní jsou více verbálně zaměření. Někomu 
pomáhá opakování, zatímco pro jiné je 
efektivnější propojování nových informa-
cí s již existujícími znalostmi,“ doplňuje 
neuroložka Radmila Koděrová.

Proto je důležité při tréninku paměti 
experimentovat s různými metodami 
a technikami tak, aby si člověk našel pro 
něj ideální kombinaci přístupů. Zkuste si 
třeba zápis poznámek, vytváření mentál-
ních map nebo živé diskuze s ostatními. 
Paměťové schopnosti může ale pomoci 
tříbit dokonce i fyzická aktivita.

To proto, že stav našeho těla se propi-
suje i do naší paměťové fyzičky. Týká se to 
i jídelníčku. „Způsob života a strava mohou 
ovlivnit paměť. Konzumace vyvážené 
stravy bohaté na omega-3 mastné kyseliny, 
vitamíny a minerály může pozitivně 
ovlivnit mozkovou funkci a paměť. Zdravý 
životní styl, jako je pravidelná fyzická 
aktivita a dostatek spánku, také mohou 
podpořit kvalitu paměti,“ doplňuje neu-
rolog MUDr. Jakub Mazuch z Nemocnice 
AGEL Ostrava-Vítkovice.

VĚK NENÍ, BOHUŽEL, JEN ČÍSLO
Všichni asi víme, že paměť se zhoršuje se 
stoupajícím věkem. Paměť je komplexní 
proces, do kterého je zapojeno více oblastí 
našeho mozku. Nejprve se informace uklá-
dají v krátkodobé paměti, ta je však omeze-
ná a rychle se vytrácí. Až poté se přesouvají 
do dlouhodobé paměti, kde se trvale uloží. 
Ukládání a opětovné vybavování informací 
je možné díky spojením neuronů a neuro-
transmiterů v našem mozku.

Tato spojení jsou ale při stárnutí ne-
gativně ovlivněna. Citlivost receptorů se 
postupně snižuje a spojení mezi buňkami 
je čím dál tím méně účinné, což celkově 
vede ke snižování paměťové kapacity. 
Problémy s pamětí přináší proces stáří 
obecně, zhoršit ho ale může třeba Alzhei-
merova choroba, deprese, úraz hlavy, stres 
i nedostatek vitamínů či živin. Chronické 
problémy s pamětí se vždy vyplatí konzul-
tovat s lékařem.

Jisté rozdíly jsou v paměti i mezi ženami 
a muži, byť nejde přímo o kapacitu. Ženy 
mají obecně lepší verbální paměť a jazyko-
vé dovednosti, zatímco muži mají tendenci 
být lepší v paměti pro předměty a v prosto-
rových dovednostech.

To snad ale úplně nejzákladnější, co 
můžeme (nejen) pro svou paměť udělat, je 
poctivě si dopřávat kvalitní spánek. „Spá-
nek hraje klíčovou roli v procesu ukládání 
a upevňování paměti. Když spíme, naše 
mozky jsou aktivní a pracují na konsolida-
ci informací, které jsme se naučili během 
dne. Studie ukazují, že spánek pomáhá 
zlepšovat paměťové schopnosti tím, že 
posiluje spojení mezi neurony a usnadňuje 
přenos informací mezi nimi,“ upozorňuje 
Jakub Mazuch. Vyzkoušet si svou paměť 
můžete i na jednoduchém testu na násle-
dující straně časopisu.
✒ BC. MICHAL BERNÁTH � ARCHIV AGEL

Test POBAV si mohli vyzkoušet lidé u stánku AGEL Hornické polikliniky na Slavnostech Jihu v Ostravě.
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Štartovné venujeme Filipkovi zo Skalice a Centru pre deti a rodiny Skalica.

BEHAŤ BY CHCELI, ALE NEMÔŽU... 

2. ROČNÍK CHARITATÍVNEHO BEHU

Pobežte s nami Skalickú osmičku, charitatívny beh
pre dospelých aj deti NADÁCIE AGEL

VY ALE MÔŽETE

SKALICKÁ OSMIČKA
NADÁCIE AGEL

Registrácia dostupná na: https://skalickaosmicka.agel.sk/

NEDEĽA
8. 10. 2023
10.00 hod.

Hlavný partner behu

KANCELÁRSKE POTREBY MALOOBCHODNÉ PREDAJNE



Vyzkoušejte si svou paměť s testem POBAV
Na vedlejší stránce jsme si pro Vás připravili paměťový test POBAV (Pojmenování OBrázků A jejich Vybavení).  
Vznikl v Národním ústavu duševního zdraví a v první řadě měl sloužit k detekci ranných příznaků Alzheimerovy  
demence, u které je právě zhoršující se paměť jedním z příznaků.

Otestovat si paměť ale díky tomuto testu může zkusit téměř každý. Připravili jsme proto pro vás přehledné instrukce.

ČÁST #1 PÍSEMNÉ POJMENOVÁNÍ OBRÁZKŮ
1.  Už nyní při načítání instrukcí si zakryjte horní část vedlejší strán-

ky, na které se nachází mřížka s obrázky.
2.  Vaším úkolem bude po odkrytí obrázků každý z nich pojmenovat 

a zároveň si jich co nejvíce zapamatovat.
3.  Odkryjte obrázky a každý z nich pojmenujte tak, že jeho jed-

noslovný název napíšete přímo k němu do rámečku. Nemáte žád-
ný časový limit. Názvy objektů na obrázcích si nepředříkávejte 
nahlas. Jakmile napíšete poslední název, část stránky s obrázky 
opět zakryjte.

ČÁST #2 VYBAVENÍ OBRÁZKŮ ZA 1 MINUTU
1.  Nyní byste měli mít před sebou z vedlejší stránky jen část BEZ 

OBRÁZKŮ. Nastavte si na minutce nebo mobilním telefonu 
1 minutu.

2.  Vaším úkolem je během nastavené minuty co NEJRYCHLEJI 
napsat co NEJVÍCE názvů v libovolném pořadí do připravené 
tabulky.

ČÁST #3 VYHODNOCENÍ
1.  Po skončení testu projděte nejdříve tabulku s obrázky a ozna-

čte chyby. Těmi může být vůbec nepojmenovaný obrázek, nebo 
obrázek pojmenovaný chybně. Správné názvy obrázků by měly 
být: 1. ježek, 2. kalhoty, 3. velbloud, 4. ucho, 5. želva, 6. ponožka, 
7. lev, 8. česnek, 9. klokan, 10. ananas, 11. hroch, 12. kukuřice, 
13. netopýr, 14. kaktus, 15. labuť, 16. pila, 17. zebra, 18. košile, 
19. slepice a 20. strom. Při bodování se uznávají alternativní ná-
zvy jako: džíny, jednohrbý velbloud, hrošík, kukuřičný klas apod. 
Stejně tak se nehledí na gramatické chyby.

2.  Pro srovnání se statistikami lékařů: většina starších osob by 
měla udělat chybu v pojmenování nejvýše jednoho obrázku.

3.  Nyní se přesuňte k hodnocení tabulky pod obrázky. Zjistěte 
počet správně vybavených slov, ke gramatickým chybám se opět 
nepřihlíží. Chyby mohou být dvojího typu: vymyšlený název ne-
přítomného obrázku (např. krtek) nebo opakování už použitého 
výrazu. Od celkového počtu pak odečtěte počet chyb. Výsledné 
číslo vám dá počet správných obrázků.

4.  Opět pro srovnání s očekáváním lékařů: většina starších osob by 
si měla vzpomenout na 7 a více správných názvů obrázků.
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1. POJMENOVANÉ (zapište počet obrázků)

Chybně: ........................ Vůbec: ........................

Počet chyb v pojmenování  
celkem: 
(orientační norma ≤1)

A)  Mezi chyby počítáme: špatný, zkomolený nebo nadřazený 
pojem (např. cibule, kabát, uch, kuřic, oblečení)

B)  Jako správné počítáme: také podobný název, 
zdrobnělinu nebo podřazený pojem (např. slepička, lípa)

2. VYBAVENÉ CELKEM: ........................
A)  Ponechává se:

•  pojmenovaný špatně a vybavený stejně nebo správně 
(např. prase–prase nebo prase–hroch)

• nepojmenovaný a přesto vybavený (např. 0–hroch)

B) Odečítá se:
• neexistující (konfabulace): ........................

• opakující se (počítá se jako jeden): ........................

Počet SPRÁVNĚ vybavených  
obrázků (po odečtu chyb): 
(orientační norma ≥7)

Stánek AGEL Hornické polikliniky na Slavnostech Jihu v Ostravě, kde si návštěvníci mohli vyzkoušet svou „paměťovou“ kondici.

Ilustrace: Národní ústav duševního zdraví

1 2 3 4 5

16 17 18 19 20

11 12 13 14 15

6 7 8 9 10



Den dětí je samozřejmě vždy radost-
nou příležitostí, jak si připome-
nout, že právě ti nejmenší jsou 
často nejzranitelnější skupinou a je 

potřeba jim pomáhat. A to nejen v onen 
červnový den, ale po celý rok. NADACE 
AGEL právě proto dlouhodobě podporuje 
hned několik zařízení, která se o znevý-
hodněné děti starají. 

V rámci letošního Mezinárodního dne 
dětí uspořádala NADACE AGEL oslavy pro 
tato patronátní zařízení: Dětský domov 
Černá Voda, Dětský domov Vrbno pod 
Pradědem, Dětský domov Nový Jičín, 
Azylový dům Gloria v Praze a Azylový dům 
Kojetín. Generálním partnerem akce byla 
v letošním roce Česká průmyslová zdravot-
ní pojišťovna. 

Nechyběl zábavný program pro malé 
i větší děti ve formě malování na obličej, 
loutkového divadla, balónkování a soutě-
ží. Pro všechny děti byl připraven dárek 
a bohaté pohoštění.

„V rámci programu jsme chtěli oslovit 

jak ty nejmenší, tak i starší děti, u kterých 
jsme se snažili vzbudit soutěžního ducha. 
Nejdůležitější ale bylo, aby byla legrace 
a všechny děti si svůj den užily, což se 
myslím krásně povedlo,“ hodnotí akci 
Bc. Veronika Dostálová, členka správní 
NADACE AGEL.

V Dětském domově Černá Voda strávili 
zástupci NADACE AGEL celý víkend. S Blan-
kou Hašovou ze spolku Arnicanis děti 
upekly psí narozeninový dort „naší“ 
canisterapeutické fence Belle. Oslavili tak 
její 4. narozeniny a přišla popřát i doktorka 
AGI. Opékaly se buřty a děti si na dobrou 
noc vyslechly pohádku. Plodný víkend pak 
všichni završili procházkou. Podpora totiž 
nespočívá pouze ve finanční pomoci.

Již šestým rokem připravuje NADACE 
AGEL také zahradní slavnost pro maminky 
s dětmi z Azylového domu Gloria. „Pro 
obyvatele azylového domu totiž takovýto 
únik ze stereotypu znamená opravdu 
mnoho. I když to tak na první pohled 
nemusí vypadat, tyto maminky a děti si 

prošly a stále prochází extrémně složi-
tým obdobím a každá chvilka spokoje-
nosti a bezstarostnosti je pro ně velkou 
vzácností,“ doplňuje Veronika Dostálová. 
V současné době je v Azylovém domě Gloria 
ubytovaných 42 maminek a dětí. Snaží se 
tu překonat náročné životní období a na-
startovat změnu k lepšímu.

Od roku 2019 podporuje NADACE AGEL 
Dětský domov ve Vrbně pod Pradědem. 
Od té doby poskytla domovu finanční 
a věcnou podporu ve výši 475 000 korun. 
Pomohla tak jakožto dlouhodobý partner 
dětského domova v nejtěžších chvílích 
desítkám dětí nejen k zajištění příjemného 
místa pro život, ale i volnočasových aktivit 
či školních pomůcek a v době covidové 
též darem ochranných pomůcek. V rámci 
oslavy proběhlo i setkání s dívkou Lídou, 
které NADACE AGEL pomohla se startova-
cím bytem. První bydlení bude pro Lídu 
prvním krokem k samostatnosti. Přejeme 
jim úspěšný vstup do dospělosti.
✒ BC. VERONIKA DOSTÁLOVÁ � NADACE AGEL

Dětská radost je 
k nezaplacení.  
Právě proto pomáhá 
NADACE AGEL dětem
NADACE AGEL DLOUHODOBĚ PODPORUJE ZAŘÍZENÍ,  
KTERÁ POMÁHAJÍ ZNEV ÝHODNĚNÝM DĚTEM
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Den dětí s NADACÍ AGEL v Dětském domově Černá voda

Dětem pomáhá také slovenská NADÁCIA AGEL. Předsedkyně její správní rady Mgr. Iveta Chreneková (vpravo) oslavila letošní  
Den dětí v Centru pro děti a rodiny v Komárně

Členka správní rady NADACE AGEL Bc. Veronika Dostálová na 
návštěvě Azylového domu v Kojetíně.

Den dětí s NADACÍ AGEL v Dětském domově Černá voda 



Sila hudby. NADÁCIA AGEL 
pomohla pacientom na chvíľu 
zabudnúť na bolesť
VĎAKA NADÁCII AGEL MOHLI PACIENTI HOSPITALIZOVANÍ NA ODDELENÍ DLHODOBO CHORÝCH 
A LÔŽKOVOM REHABILITAČNOM ODDELENÍ NEMOCNICE AGEL BÁNOVCE POČAS MUZIKOTERAPIE ASPOŇ 
NA CHVÍĽU ZABUDNÚŤ NA BOLESŤ. CIEĽOM BOLA PREDOVŠETKÝM POMOC PRI LIEČBE PACIENTOV, KEĎŽE 
HUDBA NAVODZUJE STAV PSYCHICKÉHO UVOĽNENIA A POHODY.

Muzikoterapia je metóda využívajú-
ca hudbu ako prostriedok liečby. 
Okrem toho, že pozitívne vplýva 
na fyzické a psychické zdravie 

tiež znižuje stres, rozvíja pozornosť 
a ponúka priestor na vyjadrenie emócií. 
„NADÁCIA AGEL nám ponúkla možnosť 
podpornej liečby pacientov formou muzi-
koterapie, čo sme veľmi uvítali. Pacienti na 
oddelení dlhodobo chorých a rehabilitač-
nom oddelení v mnohých prípadoch trávia 
nie dni, ale týždne, preto majú radosť, keď 
sa môžu odreagovať, uvoľniť a hoci len na 
chvíľku myslieť na niečo iné ako na bolesti 
a chorobu,“ uviedla riaditeľka Nemocnice 
AGEL Bánovce PhDr. MUDr. Mina Bobocká, 
MBA, MPH. 

NADÁCIA AGEL dlhodobo pomáha oso-
bám s hendikepom, deťom a rodinám zo 
znevýhodnených skupín obyvateľstva, ale 
aj zamestnancom a pacientom nemocníc 
Skupiny AGEL. „Muzikoterapia upokojuje, 
zbavuje úzkosti, napätia a prináša radosť. 

Pozitívne účinky muzikoterapie sme mohli 
sledovať na pacientoch s rôznymi druhmi 
ochorení, a preto sme sa rozhodli zavítať 
s muzikoterapiou do Nemocnice AGEL 
Bánovce. Sme radi, že sme mohli dopriať 
pacientom niečo výnimočné a upokojujúce. 
Radosť v očiach a úsmevy pacientov nás 
o tom presvedčili,“ vyjadrila sa riaditeľka 
nadácie Mgr. Iveta Chreneková.

Hodinu muzikoterapie v bánovskej 
nemocnici sprevádzala uvoľnená atmosfé-
ra a spokojní pacienti rozdávali úsmevy 
na všetky strany. „Pacienti reagovali veľmi 
pozitívne, aktívne sa zapájali, spievali, skú-
šali hru na známe aj menej známe hudob-
né nástroje a veľmi ich zaujali aj vibrácie, 
ktoré jednotlivé tóny vydávajú. Neskôr sa 
mi viacerí z nich priznali, že počas muzi-
koterapie dokonca zabudli, že ich niečo 
bolí a že sú vlastne ešte stále v nemocnici,“ 
uzatvorila s úsmevom MUDr. Bobocká.
✒ MGR. VERONIKA SOBOLČÍKOVÁ A NADÁCIA AGEL  

� MGR. VERONIKA SOBOLČÍKOVÁ

V zavinovačkách od NADÁCIE AGEL 
sa spí ako v bavlnke
DARČEKY OD OBOCH NADÁCIÍ SKUPINY AGEL UROBILI RADOSŤ MAMIČKÁM V ČESKU AJ NA SLOVENSKU.

NADÁCIA AGEL k Medzinárodnému 
dňu detí pripravila prekvape-
nie pre všetky mamičky, ktoré 
v tento deň porodili svoje dieťatko 

v pôrodniciach Skupiny AGEL. Darovala 
im 70 kusov moderných zavinovačiek 
MiMi originál v celkovej hodnote prevy-
šujúcej 3000 EUR. Zavinovačky sú tak 
jemnučké, že sa v nich spí ako v bavln-
ke. Svojim snehobielym prevedením sú 
univerzálne pre dievčatko aj chlapčeka. 
Zavinovačky dostali maminky v 7 pôrod-
niciach, a to v Košiciach, Krompachoch, 
Kežmarku, Zvolene, Komárne, Skalici 
a Leviciach.

Perinka Mimi je úžasná na dotyk, 
akoby dieťatko mojkala a zavinie ho tak, 
aby sa nebudilo na vlastné trhavé pohyby 
ručičiek. Jej súčasťou je chrbátiková výstuž 
z vysoko komfortnej pamäťovej peny 
a kvalitný materiál je testovaný na detskú 
pokožku. 

NADÁCIA AGEL pripravuje už niekoľ-
ko rokov program a darčeky pre deti 

v centrách pre deti a rodiny na Medziná-
rodný deň detí. „Snažíme sa deti zabaviť, 
potešiť, urobiť im radosť a vyčarovať 
úsmev. V tomto roku sme sa na deň detí 
rozhodli obdarovať novorodencov v našich 
zdravotníckych zariadeniach, priniesli sme 
do nemocníc niečo výnimočné, modernú 

a upokojujúcu zavinovačku. Potešili sme 
mamičky a novorodeniatka boli v perin-
kách rozkošné. Darček na deň detí od 
NADÁCIE AGEL určite potešil a to bolo na-
šim prianím,“ povedala riaditeľka nadácie 
Mgr. Iveta Chreneková.
✒ NADÁCIA AGEL � AGEL

NADACE AGEL ROZDALA 70 ZAVINOVAČEK MAMINKÁM
NADACE AGEL oslavila Mezinárodní den dětí praktickým dárkem pro všechny maminky, 
které v tento den přivedly na svět své děťátko v některé ze sedmi porodnic Skupiny 
AGEL. Celkem tak bylo rozdáno 70 zavinovaček, které byly na míru dle požadavků 
nadace vyrobeny na Slovensku, v celkové hodnotě převyšující 70 tisíc korun.

„Touto symbolickou podporou čerstvých rodičů v podobě zavinovaček nadace 
rozšířila svůj dosah do dalších oblastí, kdy může podporovat lidi v nejvíce 
emocionálních okamžicích jejich života. A věřím, že jsme je tímto nečekaným dárkem 
také mile potěšili,“ uvedla členka správní rady NADACE AGEL Bc. Veronika Dostálová.

Zavinovačku si převzalo 70 maminek v sedmi porodnicích Skupiny AGEL, a to 
v Prostějově, Přerově, Šternberku, Jeseníku, Novém Jičíně, Ostravě-Vítkovicích 
a Valašském Meziříčí. 

✒ BC. VERONIKA DOSTÁLOVÁ
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Kdy jste se vrátil k atletice?
V roce 2014, kdy jsem byl již na střední 
škole, jsem se byl podívat na florbalový 
zápas žen u nás v Havířově. Shodou okol-
ností tam byl také můj bývalý trenér pan 
Žídek, který si mě vzal stranou a chtěl, 
abychom se spolu vrátili ke skoku o tyči. 
Z jeho nabídky jsem byl nadšený a kývl 
jsem. Trénoval mě zdarma ve svém volném 
čase. Byl to dobrý člověk, který k nám na 
trénink občas přivedl také kluky z dětské-
ho domova, kterým jsme spolu ukazovali 
i jiné možnosti, jako je atletika.

Skok o tyči je krásná disciplína, při 
které se uplatňuje technická dovednost, 
gymnastické prvky a fyzika. A abych mohl 
závodit, podepsal jsem smlouvu v klubu 
AO Slavia Havířov, za který jsem začal na-
stupovat v družstevních soutěžích juniorů 
a II. lize mužů.

Jaké výsledky jste měl v žácích, 
dorostencích a juniorech?
Nějaký ten pohár a medaile by se doma 
určitě našly. Ještě jako žák jsem získaval 
medaile ve sprintu, skocích a dlouhých 
tratích. V juniorech jsem se již věnoval 
převážně skoku o tyči, kde jsem získal také 
několik medailí na Mistrovství Moravy 
a Slezska a dalších závodech. V roce 2015 na 
závodech v Bratislavě jsem se na svém prv-
ním Mistrovství České republiky umístil na 
11. místě s výkonem 3,80 metru. Následující 
rok jsem na mistrovství ČR skončil 9. s vý-
konem 3,95 metru. Na klubové úrovni jsme 
se s Havířovem dostali do prestižnější I. ligy 
mužů a žen, kde jsem se umísťoval kolem 
4. až 6. místa. Na těchto závodech jsem 
poprvé překonal hranici 4 metrů.

Jaké výsledky jste měl později?
Ještě v roce 2016 měl můj trenér zdravotní 
potíže, a tak jsem se domluvil v Ostra-
vě s trenérkou Zuzkou Uhrovou a začal 
trénovat u ní v klubu SSK Vítkovice, s tím, 
že jsem zůstal závodit za Havířov. Dostalo 
se mi zde z její strany velké pozornosti, 
bylo zde také lepší zázemí pro skok o tyči 

a větší výběr tyčí. V roce 2017 jsem vyhrál 
například závody Athletics Indoor Ostrava 
III v nové ostravské hale a sbíral body 
v I. lize mužů a žen.

Kolik stojí jedna lepší tyč a kolik jste 
jich na závody vozil?
V Havířově jsme toho moc neměli, jelikož 
se tam v tom čase této disciplíně na klubo-
vé úrovni nikdo nevěnoval. Jedna nová tyč 
stojí přes 20 tisíc korun, existuje mnoho 
různých délek a tvrdostí. Běžně má s sebou 
tyčkař na závodech takových tyčí několik 
a volí konkrétní až podle aktuální situace. 

Poté jste začal studovat Vysokou 
školu Báňskou. Jak jste skloubil školu 
se sportem?
Asi lépe, než bych čekal, pomohl mi určitě 
i učitel kondiční kulturistiky, pan Alan 
Panec, který se dříve u nás v Havířově vě-
noval také atletice a držel rekord ve skoku 
o tyči. Měl jsem tedy průpravu ke skoku 
o tyči i v rámci zvoleného předmětu. Jako 
student VŠB-TUO jsem pak školu repre-
zentoval na Akademickém Mistrovství ČR, 
konaném v Praze. Na tento závod jsme jeli 
společně s kamarády z VŠB a Ostravské 
univerzity autem, s tyčema připevněný-
ma na střeše auta. Jako Ostraváci jsme 
zabodovali a odvezli si všechny tři medaile, 
já skončil na třetím místě. Na dalším 
Akademickém mistrovství v halové sezóně 
jsem se umístil pátý. V mužích jsem vyhrál 
i Přebor MS kraje mužů a žen v Ostravě 
nebo také získal druhá místa v závodech 
Mistrovství Moravy a Slezska a Athletics 
Indoor Ostrava.

Jaká je hodnota vašeho rekordu?
V době vysokoškolských studií se mi po-
měrně dařilo a s každým závodem jsem si 
posouval osobní rekord, který je aktuálně 
4,26 metru.

Vaši kariéru poté ovlivnilo zranění.
Bylo toho více, nejprve byly komplikace 
s možným přestupem do Ostravy, a tak mi 

přestaly Vítkovice půjčovat tyč na závody. 
Následně jsem si v létě 2018 při pádu z kola 
přetrhl vazy v rameni, a tím pro mě sezóna 
skončila. V dalším roce jsem se vrátil až na 
letní sezónu do závodu II. ligy mužů a žen, 
kde jsem jedno kolo vyhrál.

Měl jste někdy nebezpečný pád?
V květnu 2017 na soutěži družstev v Ostra-
vě jsem si okusil nepříjemnou situaci, kdy 
jsem při skoku zlomil tyč, kterou jsem měl 
ještě ke všemu půjčenou od kluků z Třince. 
To nebyl příjemný okamžik a nějakou dobu 
mi pak z toho momentu zůstal v hlavě blok, 
kvůli kterého jsem dlouhou dobu nedoká-
zal udělat celý skok technicky správně.

Vrcholoví skokané skáčí šest metrů, 
takže to je někdy adrenalin.  
Mnoha tyčkařům se během kariéry 
stane, že se najednou dostaví strach 
ze skákání. Stalo se to i vám?  
A jak se vám ho podařilo zbavit?
Skok o tyči je velký adrenalin, proto ho 
plno lidí sleduje. Samozřejmě kluci jako 
Armand Duplantis skáčou úplně jiné výšky, 
musí mít hlavu správně nastavenou a sou-
středit se. Armand drží aktuální světový 
rekord 6,22 metru. Člověk si pak nemůže 
při skoku dovolit žádné zaváhání. Když to 
vztáhnu na sebe, tak jsem určitě po zlome-
ní tyče trochu strach měl, snažil jsem se to 
hlavně odbourat například v gymnastické 
průpravě, kde jsem si například na kruzích 
simuloval přechod na tyč, zvrat a obrat.

Máte ještě tyčkařský sen?
Atletiku jsem se snažil vždy dělat spíše 
pro radost, a ne pro výsledky. V letošním 
roce se převážně věnuji práci a dokončení 
studia na vysoké škole.

Tyčkařský sen asi nemám, chtěl bych 
však Havířovu sportovně nadále pomoci 
a určitě bych chtěl někdy vidět ligové zá-
vody i u nás v Havířově. Dříve byl u nás sta-
dion ve špatném stavu, majitel se nestaral. 
Před pár lety jsme však vytvořili nový klub 
Atletika Havířov 1965, s cílem sjednotit 
havířovskou atletiku a zlepšit komunikaci 
s městem. Myslím, že se nám to povedlo 
a kluci v klubu odvádí skvělou práci. Řekl 
bych, že je to tedy otázka času. Podařilo se 
nám také postoupit do I. ligy mužů a žen.

Zbývá vám čas na nějaké další 
koníčky?
Máme doma fenku, border kolii, se kterou 
se účastním každoročních závodů se psem 
Hard Dog Race. Chodím také rád na hory, 
máme chalupu na Morávce v lesích, takže 
i tam se rádi s přítelkyní a psem projdeme, 
ať už třeba jen na hřiby.
✒ ING. TOMÁŠ ŽELAZKO

� ING. TOMÁŠ ŽELAZKO, ARCHIV DANIELA PŘEČKA

Biomedicínský technik 
z Nemocnice AGEL Třinec-Podlesí 
závodně skáče o tyči
TECHNIK BC. DANIEL PŘEČEK Z TELEMEDICÍNSKÉHO CENTRA SE ATLETICE ZAČAL VĚNOVAT NA ZÁKLADNÍ ŠKOLE.

Biomedicínský technik Bc. Daniel 
Přeček z Nemocnice AGEL Třinec-
-Podlesí po vystudování Střední 
odborné školy v Havířově začal 

studovat Fakultu Elektrotechniky a Infor-
matiky na Vysoké škole Báňské – Technic-
ké univerzitě v Ostravě, kde v roce 2021 
ukončil bakalářské studium. V současné 
době dokončuje navazující inženýrské 
studium.

Proč jste si vybral tento obor?
Stalo se tak na Dni otevřených dveří, kam 
jsme se byli s kamarády podívat. Fakulta, 
na kterou jsem se chtěl hlásit, nabízela 
velké množství kvalitních a zajímavých 
oborů. Když jsem obcházel jednotlivé 
stánky, zaujala mě nejvíce biomedicína. 
Studenti tam prezentovali vlastní inova-
tivní práce, při kterých dokázali skloubit 
elektrotechniku, fyziku, medicínu, SW 
a HW. Biomedicínský technik má tak 
možnost překonat bariéry mezi medicínou 
a technikou a proniknout do světa moder-
ních zdravotnických technologií, jako jsou 
zobrazovací systémy, biomechanika, zdra-
votnické přístroje a diagnostika. V mém 
případě jsem měl i na základě mé střední 
školy větší vztah k té technické stránce 
než k té medicínské, jak to měli například 

kolegové z gymnázií nebo zdravotnických 
škol. Postupem studia jsem si ale i k této 
stránce oboru našel cestu a poslední dobou 
je to směr, ve kterém se toho učím nejvíce.

Jste v Nemocnici AGEL Třinec-Podlesí 
již více než rok a jste v nedávno 
vzniklém týmu Telemedicínského 
centra, které svými projekty již 
dlouhodobě aktivně ovlivňuje 
směřování moderní medicíny v Česku. 
Čím se může centrum pochlubit?
Ano, nastupoval jsem minulý rok v létě. 
Inovativní projekty v této nemocnici vzni-
kaly již dříve, což je jedna z věcí, které mě 
přesvědčily sem nastoupit. Jsem také rád, 
že se podařilo tu skupinku lidí, která za tím 
stála, sjednotit do jednoho týmu Telemedi-
cínského centra. Zabýváme se zde mnoha 
věcmi, navenek jdou určitě nejvíce vidět ty 
nejprogresivnější, jako je využití 3D tisku, 
virtuální a rozšířené reality nebo využití 
umělé inteligence pro zpracování dat.

Telemedicínské centrum tvoří jak 
lékaři, tak i tým biomedicínských 
inženýrů a techniků. Co vše máte vy 
na starosti?
Jsou zde opravdu šikovní lidé, ať už se 
jedná o lékaře, nebo biomedicínské tech-

niky či inženýry. Je proto běžné, že jednou 
přijde s nápadem na něco nového doktor 
a jednou technik. Důležité je, že si doká-
žeme navzájem vyhovět. Jednotlivé práce 
máme systematicky rozděleny. Neznamená 
to však, že by si každý hleděl svého, v mno-
ha věcech se dokážeme zastoupit, snažíme 
se tedy mít představu i o práci ostatních 
kolegů. Já osobně spolupracuji hlavně 
s doktorem Januškou a doktorem Hudcem, 
kteří dělají nekoronární intervence. Pomá-
hám s procesem výběru pacientů k někte-
rým z těchto výkonů a zajišťuji přípravu 
a využití virtuální a rozšířené reality, a to 
ať už předoperačně, nebo také přímo na 
sále. Jsou zde kolegové, kteří se zase hodně 
věnují zpracování dat z telemonitorace, 
3D tisku nebo studiím. Velké oblibě se těší 
také využití strojového učení, které jsme 
schopni dle konkrétních požadavků apli-
kovat. Kromě toho máme i další, řekl bych 
běžnější, práci na intervenční kardiologii, 
arytmologii nebo echokardiografii.

Pojďme nyní k vašemu koníčku.  
Jste nadšeným sportovcem, atletem. 
Jak a kdy jste se dostal k odvětví, 
kterému se přezdívá královna sportu?
Atletice jsem se začal věnovat již na základ-
ní škole Marušky Kudeříkové v Havířově, 
která byla sportovně orientovaná. Nábor 
do atletických tříd probíhal v 5. třídě.

Zaujala vás na atletice její 
všestrannost? Kdy jste se rozhodl  
pro skok o tyči?
Jistě, člověk by si měl zkusit vše. V roce 
2009 jsem se ještě jako mladší žák věnoval 
všem disciplínám, se zaměřením na sprint, 
překážky, dálku a výšku. O rok později 
jsem poznal trenéra Zdeňka Žídka, který 
mě vzal pod svá křídla a přivedl mě k dis-
ciplíně skok o tyči. V roce 2010 jsem se pod 
jeho vedením účastnil svého prvního závo-
du, kdy jsem se jako mladší žák zúčastnil 
Mistrovství Moravy a Slezska starších žáků 
ve vícebojích v Olomouci. Svou tyčkařskou 
kariéru jsem tedy zahájil výkonem 2,04 
metru (smích). Po několika dalších závo-
dech jsem však v roce 2011 – na konci osmé 
třídy – musel s atletikou skončit, protože 
jsme neměli peníze na klubové příspěvky.

Biomedicínský technik Bc. Daniel Přeček
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Odborná konference se věnovala 
tabuizovaným tématům
PRAŽSKÉ SÍDLO SKUPINY AGEL HOSTILO SETKÁNÍ ZDRAVOTNICKÝCH ŠPIČEK ZAMĚŘENÉ PŘEDEVŠÍM  
NA OTÁZKY SPOJENÉ S LIDSKOU SEXUALITOU.

Léto je pro některé obdobím krátkých 
známostí, které jdou ruku v ruce se 
zvýšeným rizikem sexuálně přenos-
ných chorob. Společnost AGEL ve 

spolupráci Dopravním zdravotnictvím a La-
boratořemi AGELLAB proto pro lékaře, ses-
try, pracovníky hygienických stanic a další 
zdravotnické profese uspořádala koncem 
května v prostorách AGEL Tower v Praze 
tradiční odborný seminář s názvem „Od 
pasu dolů“, který se tématy lidské sexuality 
a s ní spojenými riziky detailně zabývá.

„Cílem semináře bylo prohloubení 
spolupráce s našimi partnery, výměna 
zkušeností, i seznámení s novými trendy 
v oblasti laboratorní diagnostiky,“ říká 
Ing. Bc. Martina Štolová, ředitelka labora-
torního komplementu LDZČ a LDZM DOZ.

Jedním z důležitých témat, na která 
byl seminář Od pasu dolů zaměřen, byla 
problematika HPV infekcí. Infekce lidským 
papilomavirem (HPV) je celosvětově 
nejrozšířenější sexuální přenosná infekce. 
Existuje více než 100 typů virů HPV. Tzv. 
HR HPV „vysoce rizikové“, jsou asociová-
ny s nádorovým onemocněním, jako je 
rakovina děložního čípku u žen, která je 

po rakovině prsu druhým nejčastějším 
nádorovým onemocněním postihujícím 
ženy. HR HPV jsou také příčinou dalších 
nádorových onemocnění, např. v oblasti 
orofaryngu nebo anu. Přenosu HPV infek-
ce však lze účinně předcházet očkováním, 
které v České republice probíhá již 25 let 
a provádí se nejčastěji ve věku 9 až 14 let. 
Méně se ví o tzv. LR HPV „nízce rizikové“, 
které jsou původci nepříjemných a vy-
soce stresujících genitálních bradavic. 
O tomto velmi zajímavém tématu hovořil 
MUDr. Michal Mihula, zástupce primáře 
oddělení gynekologie a porodnictví Měst-
ské nemocnice Ostrava.

Na konferenci vystoupil také přední 
český gynekolog, porodníkxuolog doc. 
MUDr. Zlatko Pastor, Ph.D., z Gynekologic-
ko-porodnické kliniky UK 2. LF a FN Motol 
Praha. Téma jeho přednášky bylo neotřelé: 
Některé sexuální mýty o ženské sexualitě. 

MUDr. František Koukolík, DrSc., z Ústa-
vu patologie 3. lékařské fakulty UK a Fa-
kultní Thomayerovy nemocnice Praha je 
znám svou schopností propojení vědecké-
ho a laického světa s důrazem na kritické 
myšlení. Ve své přednášce Stereotypy, sex 

a láska představil svůj pohled na otázky 
soužití muže a ženy.

Program odborného setkání se dotknul 
i tématu parazitárních onemocnění, která 
k létu rovněž patří. Mgr. Simona Lange-
rová z laboratoře klinické mikrobiologie 
Laboratoře AGEL upozornila na nebezpečí, 
která paraziti pro organismus představují, 
a detailně se věnovala způsobům labora-
torní diagnostiky.

Nechyběly ani příspěvky od odbor-
níků z pořádající společnosti Dopravní 
zdravotnictví Příspěvek na téma „Význam 
správného odběru biologického materiálu 
pro vyšetření v mikrobiologické labo-
ratoři“ přednesla MUDr. wwDrahomíra 
Rottenbornová, vedoucí Oddělení lékařské 
biologie Polikliniky AGEL Plzeň. A také 
nesmíme opomenout velmi přínosnou 
přednášku na téma „Nepodceňujme odběr 
žilní krve“, se kterou vystoupila Mgr. Simo-
na Rebanová, vedoucí laboratoří OKBH Po-
likliniky AGEL Plzeň. Právě chyby ve způso-
bu odběru krve jsou nejčastějším důvodem 
nekvalitní laboratorní diagnostiky.
✒ ING. JANA VELIČKOVÁ, VOJTĚCH SMOLKA  

� MGR. ADAM KNESL

Biocidy i další legislativní otázky 
tématem brněnského kongresu
SPOLEČNOST PERFECT DISTRIBUTION ZE SKUPINY AGEL USPOŘÁDALA UŽ POTŘINÁCTÉ ODBORNÝ 
KONGRES, LETOS S DEVÍTI PŘEDNÁŠKAMI EXPERTŮ.

Již 13. ročník tradičního kongresu spo-
lečnosti Perfect Distribution se konal 
v hotelu Cosmopolitan Bobycentrum 
Brno. Konference byla opět tematicky 

zaměřena na aktuální legislativu v oboru, 
a to zejména na nařízení o zdravotnických 
prostředcích, ale i další témata z oblasti 
biocidů, požadavků SÚKLu, prekurzorů vý-
bušnin a podobně. Více než 140 účastníků 
z řad zákazníků a partnerů mělo možnost 
vyslechnout 9 odborných přednášek na tato 
témata, následně o nich debatovat a podělit 
se o své zkušenosti s ostatními účastníky, 
což je jeden z hlavních cílů, s jakými se tato 
akce pravidelně pořádá. 

V předsálí měli účastníci možnost 
navázat kontakt s představiteli zúčastně-
ných firem a seznámit se s jejich produkty 

a novinkami. Tato interakce přispěla 
k obohacení znalostí a výměně informací 
mezi odborníky.

Pro hosty konference byla připrave-
na novinka v podobě dvou speciálních 
zastávek – na jedné z nich měli možnost 
nechat si vyšetřit oční pozadí speciální 
laserovou kamerou, kterou naše společ-
nost uvádí na trh; na druhé byl připraven 
stánek se speciální zdravotní obuví značky 
Legwood, kde měli návštěvníci konference 
možnost nechat si vyšetřit svá chodidla 
a od přítomných odborníků si nechat 
poradit při výběru vhodné obuvi. Obě tyto 
novinky byly přijaty s pozitivním ohlasem 
a přinesly zajímavou inspiraci na obohace-
ní programu i do budoucna.
✒ ING. VERONIKA JELENOVÁ
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Vyšetření očního pozadí laserovou kamerou

KDY:   15. 11. 2023 
   registrace 8:00–10:00 hodin, program: 9:00 až 16:30 hodin

KDE:   VITALITY Slezsko a Hotel VITALITY, Vendryně

POŘADATELÉ: Nemocnice AGEL Třinec-Podlesí
   Vzdělávací a výzkumný institut AGEL

GARANT AKCE: MUDr. Libor Škňouřil, Ph.D., MBA,  
   vedoucí lékař Komplexního kardiovaskulárního centra 
   Nemocnice AGEL Třinec-Podlesí

INFORMACE: Podrobnější informace a přihlašovací formulář  
   naleznete v průběhu září 2023 na webových stránkách konference:
   vzdelavani.npo.agel.cz/kardioden

   Těšíme se na Vaši účast!

POZVÁNKA

Nemocnice AGEL Třinec-Podlesí a.s. a Vzdělávací a výzkumný institut AGEL

Vás srdečně zvou na konferenci věnovanou problematice kardiovaskulárních onemocnění

XXIV. KARDIODEN



SKALICKÝ DETSKÝ DEŇ

Vedenie Fakultnej nemocnice AGEL Skalica pre deti svojich zamestnancov zorganizovalo 
Detský deň. V Zlatníckej doline si mohli všetci naplno užiť Tarzániu, zábavu pri vystúpení 
Sranda banda, štvorkolky, opekačku, športové súťaže a ďalšie sprievodné atrakcie vrátane 
mini disco show. Zabávali sa však nielen deti, ale aj rodičia a starí rodičia. No a keďže poča-
sie vyšlo na jednotku, nikto sa nezranil, celé podujatie sprevádzal detský smiech a radosť. 
Dovidenia o rok.

ZAMĚSTNANCI NA ZÁJEZDU  
V NÍZKÝCH TATRÁCH

Na slovenský Chopok zamířili členové 
odborové organizace Nemocnice AGEL 
Valašské Meziříčí a jejich rodinní příslušní-
ci. Odjezd byl naplánován brzy ráno. Túra 
začala v Jasné z konce Demanovské doliny, 
která vedla částečně po sjezdovce na 
Chopok. Pod Chopkem se nachází moderní 
kamenná chata, kde se mnoho účastníků 
posilnilo na další část cesty. Následně se 
pokračovalo do Dumbier, což je nejvyšší 
vrchol Nízkých Tater. Poté naši zaměstnan-
ci sestoupili podél zelené na Krupovu holu 
a pak podél červené zpět k parkovišti. Túra 
trvala téměř 8 hodin a všichni zúčastnění 
byli z výletu nadšeni a spokojeni. 

DEN DĚTÍ V PODHORSKÉ NEMOCNICI

Nemocnice AGEL Podhorská připravila akci 
k Mezinárodnímu Dni dětí pro ratolesti 
svých zaměstnanců. Hry inspirované létem 
a prázdninami procvičily nejen sportovní 
zdatnost malých návštěvníků, ale také 
jejich paměť, smyslové vnímání i znalosti 
přírody a darů lesa. Pro ještě větší radost 
a zážitek z akce byl dětem k dispozici i ská-
kací hrad nebo malování na obličej.

ZAMĚSTNANECKÉ HRY NOVOJIČÍNSKÉ 
NEMOCNICE

Koncem června se konaly zaměstnanecké 
Hry na Skalkách, ve kterých se celkem 
23 týmů zúčastnilo osmi sportovních dis-
ciplín. Na zaměstnance čekaly pestré sou-
těžní aktivity jako člunkový běh, lanové 
překážky, hod kládou, kvíz a další. Pokřiky 
jednotlivých týmů a povzbuzování diváků 
přidalo do samotného odpoledne spoustu 
emocí a soutěžního ducha, ale zároveň 
i spoustu smíchu. Sportovní odpoledne 
završil v podvečer hudební koncert, který 
povzbudil účastníky k tanci i zpěvu. Velmi 
děkujeme za milou účast všem týmům 
i divákům, pořadatelům akce za organizaci 
a velké díky patří také kuchařům z nemoc-
nice za výborný guláš a chuťovky na grilu! 

KEŽMARSKÝ MEDICÍNSKY VELIKÁN MÁ 
SVOJU GALÉRIU 

Aj fotografia Nemocnice Dr. Vojtecha 
Alexandra v Kežmarku je súčasťou galé-
rie, ktorá vznikla na počesť Dr. Vojtecha 
Alexandra. Nachádza sa v priestoroch SOŠ 
Garbiarska 1 v Kežmarku. Stálu fotoga-
lériu zo života kežmarského medicín-
skeho velikána pripravil Spolok lekárov 
Dr. Vojtecha Alexandra pri príležitosti 
životného jubilea dlhoročného predsedu 
spolku. Otvorenia symbolickej galérie sa 
zúčastnili aj zástupcovia z kežmarskej 
nemocnice.

SVÝMI OBRAZY ZDOBÍ 
NOVOJIČÍNSKOU NEMOCNICI

Ve svém volném čase se věnuje výtvarné-
mu umění Ing. Lada Buriánková, perso-
nalistka novojičínské nemocnice, která je 
jednou z členek výtvarného ateliéru Mlejn 
v Ostravě. Kolektiv autorů ateliéru daroval 
13 nádherných obrazů s dětskými motivy, 
které již zdobí prostory ambulancí v nově 
zrekonstruovaném dětském pavilonu. 
Právě Ing. Buriánková vystavovala svou 
tvorbu na ředitelství a transfúzním 
oddělení novojičínské nemocnice a odtud 
už byl krůček k domluvě mezi primářkou 
dětského oddělení MUDr. Michaelou Syro-
vátkovou a ateliérem.

DĚTSKÝ DEN AGEL STŘEDOMORAVSKÉ 
NEMOCNIČNÍ 

V sobotu 27. května 2023 proběhl Dětský 
den, který byl určen všem zaměstnancům 
AGEL Středomoravské nemocniční a jejich 
rodinám. Celá akce se konala v Aquaparku 
Olomouc a v Aktivity parku, kde pro děti 
byla připravena spousta zábavy, soutěž-
ních disciplín a aktivit. Nechyběla bohatá 
tombola, jízda na tobogánu ani zmrzlina.

ZAMĚSTNANCI V TERMÁLECH NA SLOVENSKU

Členové odborové organizace, jejich rodinní příslušníci i účastníci z řad zaměstnanců 
Nemocnice AGEL Valašské Meziříčí se zúčastnili pobytu v termálních lázních ve Velkém Me-
deru. Odjezd do Velkého Mederu byl naplánován v brzkých hodinách. V autobuse panovala 
výborná a pozitivní atmosféra. Kolem poledne se dostavil autobus s účastníky zájezdu do 
Mederu k hotelu Elenka. Následovalo převzetí klíčů, ubytování a rozmístění účastníků do 
jednotlivých pokojů. Poté většina účastníků mířila přímo do termálních lázní, kde mohli 
využít horkých klidových bazénů, sauny nebo plaveckého bazénu, či masáží. Večeře byla 
podávána formou švédských stolů, každý z účastníků si tedy mohl vybrat to, co preferuje 
a co mu chutná nejvíce. Po večeři následoval společenský večer za účasti živé hudby a tance. 
Účastníci celý zájezd hodnotili velmi kladně a již cestou zpět bylo rozhodnuto o opětovné 
organizaci zájezdu i příští rok.

LEKÁRI Z ŠACE ČLENMI ZDRAVOTNÍCKEHO TÍMU 
NÁRODNÉHO MUŽSTVA NA FUTBALOVÝCH 
MAJSTROVSTVÁCH SVETA

Súčasťou realizačného tímu na futbalových Majstrovstvách sveta v Argentíne boli aj lekári 
Nemocnice AGEL Košice-Šaca, ortopéd MUDr. Ronald Polomský z Kliniky muskuloskele-
tálnej a športovej medicíny a fyziater MUDr. Róbert Filep z kliniky liečebnej rehabilitácie. 
Tohtoročné Majstrovstvá sveta vo futbale v kategórii U-20 sa uskutočnili v štyroch argentín-
skych mestách – San Juan, Mendoza, La Plata a Santiago del Estero. Slovensko sa na turnaj 
kvalifikovalo po druhýkrát v histórii. 

„Starostlivosť o hráčov pozostávala z rannej a večernej vizity, kedy sme preverovali aktu-
álny zdravotný stav hráčov a podávali hlásenie hlavnému trénerovi reprezentácie. V rámci 
lekárskeho tímu, ktorého súčasťou boli ešte dvaja maséri a fyzioterapeutka, sme následne 
navrhovali individuálnu medikamentóznu liečbu, fyzioterapeutické úkony a fyzikálne 
metódy liečby. Trikrát denne boli hráčom podávané rôznorodé suplementy minerálov, vita-
mínov a probiotík,“ informuje o rozsahu zdravotnej starostlivosti o reprezentačné mužstvo 
MUDr. Filep.

ZAMĚSTNANCI ŘÍČANSKÉ NEMOCNICICE NA BOWLINGU

Dětem skončil školní rok. Ale i my dospělí máme nárok na zábavu, a proto pracovníci sekre-
tariátu říčanské nemocnice vyrazili na bowling. Atmosféra byla skvělá a všichni si hru užili.

Mimo ordinační dobu
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Krátce z AGELu 

Novinka v diagnostike v komárňanskej 
nemocnici
V januári otvorili pracovisko magnetickej rezonancie a od júna poskytujú aj možnosť 
vyšetrenia prsníkov touto metódou. Nemocnica AGEL Komárno v rámci svojich roz-
vojových projektov a zvyšovania kvality zdravotnej starostlivosti prichádza s ďalšou 
novinkou pre pacientov. V indikovaných prípadoch sa na najmodernejšej magnetickej 
rezonancii dajú vyšetriť prsníky, mimoriadne detailne a presne so zameraním sa na tie 
najmenšie nálezy.

„Našou snahou bolo maximálne využitie novej magnetickej rezonancie s čo najväčším 
diagnostickým záberom. Preto sme sa rozhodli zakúpiť špeciálne doplnkové techno-
logické súčasti a od júna realizujeme, zatiaľ v skúšobnej prevádzke, aj MRi prsníkov,“ 
hovorí námestníčka riaditeľa pre liečebno-preventívnu starostlivosť Nemocnice 
AGEL Komárno MUDr. Gabriela Filkóová. Spolu s mamografiou a CT teda nemocnica 
už poskytuje maximálne možné vyšetrenia v rámci prevencie či včasnej diagnostiky 
onkologických nálezov. Vzhľadom na to, že sa v komárňanskej nemocnici nachádza 
aj onkologické centrum, pre pacientov to prináša ďalšiu pridanú hodnotu – všetko na 
jednom mieste.

„MRI prsníkov trvá zhruba pol hodinu, pacientka leží pokojne na bruchu na špeciál-
nom lôžku, kde sú umiestnené otvory pre prsníky. Vyšetrenie sa realizuje s detailnou 
presnosťou, dokážeme tu identifikovať aj veľmi malé uzliny či útvary, ktoré sú inými 
metódami nezistiteľné. Naše prostredie je komfortné, veľmi empatické k pacientovi, 
snažíme sa každej klientke všetko detailne vysvetliť,“ hovorí primár rádiodiagnostické-
ho oddelenia MUDr. Ľudovít Sebő.

Vyšetrenie je zároveň najprecíznejším spôsobom prevencie. Môže sa vykonávať s po-
daním kontrastnej látky do žily, alebo aj bez nej. Veľmi dôležitou podmienkou vyšetre-
nia je odložiť si všetky kovové veci, keďže prístroj pracuje s magnetickým poľom.

Nová magnetická 
rezonance 
v Nemocnici AGEL 
Třinec-Podlesí: vyšší 
kvalita a rozšířené 
možnosti vyšetření
Špičková magnetická rezonance 
v hodnotě 33 milionů korun slouží 
nově pacientům Nemocnice AGEL 
Třinec-Podlesí. Zdravotnické zařízení 
po 11 letech provozu obměnilo toto 
přístrojové vybavení, které dispo-
nuje kromě jiného také hardwarem 
a softwarem umožňujícím provádět 
jak vyšetření srdce, tak i vyšetření 
periferního cévního systému v plně 
požadovaném rozsahu komplexního 
kardiovaskulárního centra Minister-
stva zdravotnictví ČR, mezi která se 
třinecká nemocnice v Podlesí řadí. 
Pořízení nové magnetické rezonance 
bylo spolufinancováno Evropskou 
unií v rámci Integrovaného  
operačního programu – REACT EU,  
VÝZVA 99.

Magnetická rezonance typu MAGNE-
TOM Sola nabídne ve srovnání s dosud 
používaným modelem opět vyšší 
kvalitu všech typů poskytovaných 
vyšetření. „Byť je naše nemocnice sou-
částí sítě komplexních kardiovasku-
lárních center MZ ČR a disponuje také 
špičkovými odděleními Intervenční 
radiologie a Cévní chirurgie, tvoří větši-
nu produkce magnetické rezonance 
standardní vyšetření, tedy neurolo-
gická vyšetření a vyšetření muskulo-
skeletálního systému. Pro představu 
se jedná o zhruba 75 % z naší celkové 
produkce. Zbytek pak tvoří vyšetření 
srdce. Vzhledem k tomu, že většina ra-
diodiagnostických pracovišť MRI srdce 
vůbec neposkytuje, je i tento počet ve 
srovnání s jinými nemocnicemi vysoký, 
dokonce jeden z nejvyšších v České 
republice,“ přibližuje primář oddělení 
intervenční radiologie Nemocnice 
AGEL Třinec-Podlesí MUDr. Marian 
Wierzgoń.

V roce 2022 bylo na oddělení inter-
venční radiologie vyšetřeno 3 400 pa-
cientů, což odpovídá počtu přibližně 
5 300 vyšetření.

I N V E S T I C E I N V E S T I C E

Světový den dárců krve 
v prostějovské nemocnici doplnil 
zásoby nejcennější tekutiny
Také v Nemocnici AGEL Prostějov si v červnu připomněli 
Světový den dárců krve, jehož cílem je oslavit a podpořit 
dobrovolníky za jejich záslužnou činnost. Každý, kdo přišel 
darovat krev či plazmu do prostějovské nemocnice, obdržel 
navíc jako poděkování poukaz do LÉKÁRNY AGEL na nákup 
v hodnotě 100 korun. Prostějovská nemocnice tak chtěla 
oslovit další dobrovolníky k bezpříspěvkovému darování krve 
a plazmy a doplnit tak zásoby nejcennější tekutiny na období 
letních prázdnin, kdy transfuzní centra často bojují s dočas-
ným nedostatkem dárců, kteří odjíždějí na dovolené.

„Situace se opakuje každým rokem v létě v období letních 
prázdnin, před nimiž pravidelně vyzýváme dárce, aby přišli 
darovat ještě před odjezdem na dovolenou. Důvodem toho, že 
počet dárců v červenci a srpnu klesá, může být i západonilská 
horečka, kterou se lidé mohou nakazit v zemích nám velmi 
blízkých, například v Itálii, Maďarsku, Řecku nebo Slovinsku. 
Proto jsou lidé po návštěvě těchto zemí, třebaže zde nocovali 
byť jen jedinou noc, na měsíc z darování krve i plazmy vylou-
čeni. Lidé, kteří například navštíví malarické oblasti, mohou 
darovat krev až po půl roce,“ vysvětluje vedoucí lékařka 
hematologicko-transfuzního oddělení prostějovské nemocni-
ce MUDr. Milena Lukešová a doporučuje dárcům po návratu 
z dovolené ověřit si délku odkladu k dárcovství na webových 
stránkách oddělení. 

P O Z I T I V N Í  Z P R Á V A

V Nemocnici AGEL Jeseník dokáží 
pomocí ozonoterapie účinně a šetrně 
léčit bolest zad
Radiodiagnostické oddělení Nemocnice AGEL Jeseník nově 
nabízí pacientům trpícím bolestmi zad alternativu k periradi-
kulární terapii (PRT), tedy kořenovému obstřiku směsí anes-
tetika, kortikoidu a jodové kontrastní látky. Při ozonoterapii 
je léčivou složkou směs medicinálního kyslíku a ozónu. Pro 
tento účel byl zakoupen přístroj OZO 2 FUTURA PLUS v ceně 
zhruba půl milionu korun.

S chronickými bolestmi zad se v dospělém věku podle někte-
rých odhadů potýká až třetina dospělé populace. Často se 
jedná o vleklé obtíže, které pacienta značně omezují v pracov-
ním i osobním životě. 

Technicky se ozonoterapie neliší od periradukulární terapie 
(PRT). Také v tomto případě je pacientovi pod CT navigací 
zavedena jehla do páteřního kanálu, avšak místo směsi an-
estetika a kortikoidu lékař pacientovi aplikuje směs medici-
nálního kyslíku a ozonu. Tato směs umí efektivně potlačovat 
bolest, otok i zánětlivé projevy. Typickými indikacemi ozonote-
rapie jsou vyhřeznutí meziobratlové ploténky či komplikace 
po chirurgické léčbě, dá se ovšem aplikovat i při bolestech 
způsobených artrózou a dalších dlouhodobých bolestech zad, 
které již nereagují na konzervativní léčbu. „Pacienta k prove-
dení ozonoterapie musí doporučit specialista z řad neurologů, 
ortopedů či rehabilitačních lékařů, definitivní rozhodnutí je na 
radiologovi, který na základě CT vyšetření bederní páteře po-
soudí, zda je u daného pacienta výkon technicky proveditelný,“ 
dodává primářka RDG oddělení MUDr. Jana Vašíčková.

Účinnost ozonoterapie činí dle odborné literatury 70 až 80 %, 
kdežto u PRT terapie se pohybuje okolo 50 až 60 %. „Ozo-
noterapii navíc lze použít v případě, kdy je pacient alegrický 
na některou ze složek obstřiku či kontrastní látku. Narozdíl 
od PRT nemusí být pacient nalačno, může přijít bez dopro-
vodu a po provedení tohoto časově nenáročného výkonu je 
mnohem dříve plně provozuschopný,“ doplňuje výčet benefitů 
primářka Vašíčková.

Aplikace ozonu bohužel není hrazena zdravotními pojišťov-
nami, cena jedné aplikace v Nemocnici AGEL Jeseník vyjde na 
500 Kč. V republikovém srovnání se ovšem jedná o mimořádně 
příznivou cenu. Zásadní je, že ozonoterapie dokáže pacien-
tům ulevit od obtíží na dlouhé měsíce až léta a významně jim 
zvýšit kvalitu života tam, kde jiné metody selhaly.

N O V Á  S L U Ž B A

Přerovská nemocnice má nové 
přístroje pro sledování životně 
důležitých funkcí
Nemocnice AGEL Přerov se může pochlubit novými moderními 
přístroji. Pro oddělení DIP (Dlouhodobá intenzivní péče) byl 
pořízen centrální monitor vitálních funkcí a tři pacientské mo-
nitory, které zajistí vyšší bezpečnost pacientů, a také ulehčí 
a zefektivní práci lékařům a zdravotnímu personálu. Investice 
do nových moderních přístrojů, které nahradily starší typy, 
vyšly na více než dva miliony korun.

 „Nové přístroje jsou součástí celkového vybavení našeho od-
dělení, které se stará o těžce nemocné pacienty s respiračním 
selháním, napojené na umělou plicní ventilaci. Monitorace nám 
umožňuje bezprostředně reagovat na případné změny či po-
ruchy životních funkcí,“ říká primář ARO přerovské nemocnice 
MUDr. Petr Dušek s tím, že monitor vitálních funkcí s vysokou 
přesností měří, zobrazuje, zpracovává i zaznamenává biomet-
rická data pacientů.

 Monitor životních funkcí je zařízení sloužící ke sledování 
zdravotního stavu pacienta, a to za využití senzorů. Monitor 
je vybaven například senzory pro měření EKG, EEG, senzorem 
okysličení krve, senzorem pro měření teploty, invazivní měření 
krevního tlaku a dalšími. Model, který nově získalo oddělení 
DIP, přitom nabízí multifunkční využití pro kriticky nemocné 
pacienty.

I N V E S T I C E
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Děkovné dopisy
AGEL HORNICKÁ POLIKLINIKA

Ráda bych touto cestou poděkovala paní 
doktorce MUDr. Karolíně Ermisové z neu-
rologie za ochotu a příjemné chování. Její 
ordinaci na Hornické poliklinice jsem na-
vštívila, dá se říci i s banálním problémem, 
a i přesto se paní doktorka zachovala velice 
laskavě a profesionálně. Pomohla mi, pora-
dila i se spoustou jiných věcí a doporučila 
další vyšetření. Tímto ještě jednou děkuji.

A.K.

NEMOCNICE AGEL ČESKÝ TĚŠÍN

Chtěla bych touto cestou poděkovat celé-
mu oddělení lůžek následné péče s reha-
bilitací ve vaší nemocnici. Především paní 
primářce MUDr. Lidii Ćmielové, ale i všem 
ostatním lékařům, dalšímu zdravotnické-
mu personálu od zdravotních sester, přes 
pracovníky rehabilitace, až po ošetřovatele 
a další, za naprosto nadstandardní péči 
o mou maminku, která zde strávila pobyt 
po úrazu kyčle. Vzhledem k tomu, že byla 
přijata po pobytu v jiném zařízení, kde 
byla péče na velmi tristní úrovni, dokáže-
me ocenit, jak vysoce kvalitní péče byla 
poskytnuta na vašem oddělení. Zároveň si 
nesmírně ceníme u veškerého personálu 
profesionálního přístupu, nadstandardní 
míry empatie, mimořádné ochoty a sku-
tečné snahy pomoci. Velice děkujeme za 
váš přístup.

I.C., dcera

NEMOCNICE AGEL NOVÝ JIČÍN

Chtěl bych poděkovat za péči ve vaší 
nemocnici. Hlavně za přístup sestřiček na 
recepci na radioterapii, za práci ostatních 
sester a pracovníků radioterapie při ozařo-
vání a za práci doktorů. Dobrou zkušenost 
mám i s vyšetřením na kardiologii, kde 
jsem byl na kontrolu srdce. Vážím si Vaší 
práce. A uvědomil jsem si, jak to musí být 
náročné starat se o pacienty na takovém 
oddělení, jako je právě to onkologické! Je 
to smutné oddělení a sestry na recepci 
bývají často svodem nálad pacientů. O to 
víc chci upozornit na jejich záslužnou 
práci a přimluvit se za co nejlepší finanční 
ohodnocení. Zaslouží si to! Naše zdravot-
nictví je na úrovni. A také chci poděkovat 
za odvozy sanitkou! To je opravdu velká 
pomoc.S úctou, 

T. S.

Touto cestou moc a moc děkuji lékařům 
chirurgie I. za záchranu života mé manžel-
ky B. B, narozené v roce 1955 a zvládnutí 
operace v dutině břišní. Člověk žasne a je 
hrdý na lékaře, co dokáží ve své profesi, 
když pacient má navíc řadu vedlejších 
diagnóz, takže vše je pro lékaře mnohem 
a mnohem složitější při zákroku i rozho-
dování. 

První vřelé poděkování patří internímu 
urgentu po příjezdu rychlé záchranné 
služby za okamžité provedení nezbytných 
vyšetření, odběrů, nasazení kapaček. Podě-
kování za bleskové TG, UZ vyšetření MUDr. 
Peteru Michalčovi, za CT vyšetření MUDr. 
Romany Gajdůškové. Velké poděkování za 
perfektně zvládnutou operací – vyjmutí 
cizího předmětu v propíchnutém střevě – 
panu MUDr. Vladimíru Benčurikovi, Ph.D., 
a členům operačního týmu paní MUDr. 
Marií Badlíkové, paní MUDr. Andree Jožai-
ové a sestře paní Barboře Sehnalové. Dále 
děkuji lékařům a sestřičkám za několika-
denní výbornou péči na mezioborové JIP 
chirurgie I. a také chirurgickém oddělení I. 
při příjmu a pooperační péči a zde panu 
MUDr. Pavlu Gerykovi. 

Na těchto úsecích pracuje řada dobrých, 
obětavých sestřiček, které měly vstřícný 
přístup při ošetřování manželky. Zvlášť 
bych chtěl vyzdvihnout skvělou práci ses-
try Lucie Blahušové, protože zvládá a dělá 
svou práci znamenitě a s radostí. Pro mne 
sestra roku! Její práci vyzdvihovaly také 
ostatní pacientky na pokoji, jak sdělila 
manželka. 

Také děkuji lékařům a sestrám na pří-
jmu chirurgie. Byla radost sledovat, s jakou 
erudicí a lehkostí zde ošetřuje pan MUDr. 
Tomáš Jaroň a sekundují sestry. Klobouk 
dolů. Práce zde musí být hodně náročná 
při ošetřování mnoha lidí denně. 

Vzhledem k tomu, že jsem byl v nemocnici 
každý den 2 až 4 hodiny, tak jsem měl 
možnost sledovat práci sester i hovořit 
s lékaři. Vyzdvihuji, jak náročná je práce 
sester i lékařů, pokud jde jen o jednoho 
pacienta. Tedy kolik práce měli kolem mé 
manželky. S údivem jsem sledoval, na jaké 
vysoké úrovni je péče na JIP po operaci 
a jak skvěle je vybaveno přístroji toto pra-
coviště hlídající život pacienta. 

Za veškerou péči a záchranu děkuje 
mockrát všem lékařům a sestřičkám 
rovněž manželka. Přejeme všem lékařům 
a sestřičkám mnoho úspěchů v jejich ná-
ročné práci. S úctou a mnoha díky, 

Jiří B., manžel.

NEMOCNICE AGEL OSTRAVA-VÍTKOVICE

Dne 17.5.2023 jsem byl operován na Vašem 
chirurgickém oddělení a rád bych touto 
cestou poděkoval všem skvělým lékařům 
a sestrám, kteří během mé léčby o mne 
pečovali, zvláště pak jsem vděčný panu 
MUDr. Gazdíčkovi, který mne operoval.
Směruji tento dopis na Vás, vážený pane 
řediteli, neboť mám za to, že si tito skvělí 
lidé zaslouží víc, než jen poděkování něja-
kého bezmála devadesátiletého starce.
Přeji Vám a celému týmu lékařů a sester 
pod vedením primáře chirurgie MUDr. 
Miloslava Mazura, Ph.D, Msc, MBA, hodně 
úspěchů a uzdravených pacientů
Jsem s pozdravem. Váš vděčný pacient

Z.B.

Dne 9.5.2023 jsme využili Vaši porodnici 
v Ostravě-Vítkovicích k porodu našeho 
vysněného syna Tobiase. Porod proběhl cí-
sařským řezem a za nás jako rodiče to byl 
krásný zážitek, a to hlavně díky personálu 
na porodním oddělení, který nám věnoval 
maximální pozornost, dodal nám nesku-
tečnou podporu a krásnou péči. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Velké díky patří lékařům, anesteziologovi, 
zdravotním sestrám, a především paní 
vrchní sestře Petře Chromkové. Z celého 
týmu jde cítit neskutečná energie, souhra 
a týmová spolupráce. 

Dále bychom chtěli poděkovat za službu 
porodní asistentky v domácnosti. Díky 
této služby se nám dostalo velmi vzácných 
a užitečných informací, které jsme využili 
do prvních dnů života našeho syna. Pokud 
bychom mohli, tak bysme vřele tuto služ-
bu doporučili všem čerstvým maminkám. 
Paní Vlaďka je neskutečná žena s velkým 
srdcem a profík ve svém oboru.

Byli bychom rádi, kdyby se naše poděko-
vání předalo do patřičných míst. Velmi si 
vážíme těchto lidí (zdravotníků), kdyby to 
takhle fungovalo na každém oddělení, paci-
enti by se v nemocnici cítili mnohem lépe.

Ještě jednou VELKÉ DĚKUJEME a pře-
jeme spoustu dalších povedených porodů 
a spokojených maminek. S pozdravem 

P.

NEMOCNICE AGEL PODHORSKÁ

Chtěla bych touto cestou poděkovat za veli-
ce profesionální a lidský přístup pracov-
níků JIP (interna) Podhorské nemocnice 
v Bruntále. 

Dne 2.6.2023 byla hospitalizována moje 
máma ve velmi vážném stavu, který se 
v řádu hodin zhoršil, načež upadla do bez-
vědomí (a první hodiny nebylo jisté, zda 
tento stav přežije).

Vím, že šlo o práci celého týmu, děkuji 
tedy všem zaměstnancům, kteří o pacient-
ku pečovali. Především bych pak chtěla 
vyzdvihnout přístup MUDr. Konvičky, 
který ji přijímal a vyhodnocoval, co je 
možné a přiměřené vzhledem k jejímu 
stavu v prvních dnech hospitalizace. I přes 
náročnost situace se mnou komunikoval 
na naprosto profesionální úrovni, vše mi 
vysvětlil tak, abych si byla vědoma vážnos-
ti situace a omezených možností, které 
byly v té chvíli k dispozici. Velice laskavě 
se mnou komunikoval i skutečnost, že 

pokud by 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
pacientce začaly selhávat orgány, nebude 
ji s ohledem na další okolnosti udržovat 
při životě za podpory přístrojů. I v tomto 
kontextu se neztratil ohled na wellbeing 
pacientky.

S ohledem na mou praxi dokážu vnímat 
rozhraní mezi smysluplnou léčbou a pa-
liativní medicínou. Nikdo nezůstává pro-
fesionálem, když jde o jeho rodiče, je pro 
mne náročné se k těmto dnům vracet. O to 
podstatnější mi přijde poslat vám pozitivní 
zpětnou vazbu.

Dále bych chtěla ocenit, že mi nikdo ne-
bránil v přístupu k mámě a kdykoli jsem za 
ní dorazila, tak mi bylo umožněno strávit 
s ní tolik času, kolik jsem chtěla.

V dalších dnech hospitalizace jsem po 
telefonu komunikovala s MUDr. Novákem, 
i on byl velice ochotný, společně jsme 
komunikovali jak postupné zlepšení paci-
entky, tak další možnosti postupu.

Velice si vážím toho, že poskytujete 
v Bruntále péči na tak profesionální úrov-
ni. S pozdravem.

K.D.

 
 
 
 
 
 
NEMOCNICE AGEL PROSTĚJOV

Letos jsem dosáhl věku 84 roků a chci 
poděkovat kolektivu plicního oddělení 
prostějovské nemocnice AGEL. Byl jsem 
zde hospitalizován od 4.5.2023 na plicním 
oddělení paní primářky MUDr. Ivony 
Grygárkové, která rychle a odborně posou-
dila můj zdravotní stav a rozhodla o mé 
neprodlené hospitalizaci a následné léčbě 
– nemohl jsem dýchat, dusil jsem se – a tím 
mě navrátila opět k životu. Velice jí děkuji 
za tuto rychlou a odbornou pomoc.
Dále také děkuji paní MUDr. Kateřině Zele-
né z plicní ambulance za to, že v průběhu 
mé hospitalizace na plicním oddělení zdej-
ší nemocnice po profesně odborné prohlíd-
ce mé pravé zduřelé nohy pojala podezření 
na trombózu, zajistila mé odeslání na 
SONO, při kterém byla potvrzena krevní 
sraženina, na kterou se dosud léčím, a tím 
mně rovněž prakticky zachránila život.
Dále děkuji MUDr. Jiřímu Hašákovi, který 
mě po celou dobu hospitalizace ošetřoval.
Rovněž děkuji kolektivu zdravotních 
sester tohoto oddělení, které se ke mně 
chovaly přívětivě, vždy s úsměvem a empa-
tií, čímž mě motivovaly k naději na brzké 
uzdravení. Jmenovitě například sestra 
Drkulová, ale i ostatní, jejichž jména si 
již nepamatuji.

E. A.
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NEMOCNICE AGEL ŘÍČANY

Dne 16. května 2023 jsem byl v Nemocnici 
AGEL Říčany na jednodenním zákroku 
kvůli vyjmutí ocelové dlahy a sedmi 
šroubů z klíční kosti (kost jsem si zlomil 
3.11.2022). Veškerá péče byla naprosto vy-
nikající, všichni pracovníci nemocnice byli 
vysoce profesionální, ochotní a milí. Všem 
patří obrovský dík a pochvala. Byl to jeden 
z nejlepších dnů v mém životě.

Tomáš F., Praha

NEMOCNICE AGEL TŘINEC-PODLESÍ

Dne 16.5. až 19.5. 2023 jsem byl hospitali-
zován na oddělení Chirurgii 1 s plánova-
nou operací žlučníku. Tímto bych chtěl 
poděkovat operačnímu týmu a všem 
lékařům a zdravotním sestřičkám ve všech 
směnách na tomto oddělení. Byl jsem nad-
míru spokojen s přístupem lékařů, sestři-
ček a ostatního personálu. Ještě jednou za 
vše moc děkuji a přeji mnoho úspěchů do 
další práce. S pozdravem.

E. Balint, Havířov

NEMOCNICE AGEL VALAŠSKÉ MEZIŘÍČÍ

Děkuji tímto za skvělou péči o naši dceru, 
která byla hospitalizována na dětském 
oddělení Nemocnice AGEL ve Valašském 
Meziříčí. Byť to byla její první hospitali-
zace bez nás, rodičů, tak jsme byli velmi 
spokojeni se zájmem ze strany lékařského 
i ošetřovatelského personálu. Dle slov dce-
ry vše zvládla i díky „hodným sestřičkám 
a usměvavým lékařům a lékařkám“. To se 
velmi cení v dnešní době. Děkuji ještě jed-
nou a valašskomeziříčské dětské oddělení 
mohu jen doporučit.

Spokojení rodiče

 
 

POLIKLINIKA AGEL OLOMOUC

Jen jsem chtěla napsat, že kromě skvělé 
paní doktorky mám i tu nejlepší sestřičku. 
Paní Iveta Smržová je velice milá, ochotná 
a šikovná. Umí mnoho z lékařské praxe. 
Její znalosti a kompetence daleko přesahují 
práci sestry. Jestli má někdo získat ocenění 
sestřičky roku, tak je to právě ona. Pěkný 
den.

Jana L.

POLIKLINIKA AGEL PLZEŇ

Obrovský dík za skvělou odbornou práci 
MUDr. Komínkové a za úžasný přístup 
sestřičkám jak v ambulanci, tak na endo-
skopii. Děkuji.

Věra K.

NEMOCNICA AGEL KOMÁRNO

Dňa 14.5. 2023 som sa v doobedňajších ho-
dinách dostala do situácie, kedy bol vážne 
ohrozený môj život. Dovoľte mi preto, aby 
som touto cestou z celého srdca vyjadrila 
úprimné poďakovanie službu konajúcim 
zamestnancom Urgentného príjmu Ne-
mocnice AGEL v Komárne. Moje osobitné 
poďakovanie patri pánovi doktorovi 
MUDr. Yaroslav Shlyakhta za jeho odborný 
a profesionálny prístup, 
okamžitú reakciu na 
môj zdravotný stav 
vrátane zabezpečenia 
prevozu záchranár-
skym vrtuľníkom do 
Kardiocentra v Nitre. 

Je mi cťou Vám 
oznámiť, akých 
profesionálnych 
ľudí zamestnávate 
a prosím Vás, aby 
ste im v mojom 
mene tlmočili 
úprimné poďako-
vanie za všetko. 

Ani stokrát vysloviť slovo ĎAKUJEM nie je 
dosť nato, aby som sa dostatočne poďako-
vala. Dovoľte, aby som Vám v ďalšej práci 
popriala veľa úspechov, v osobnom živote 
veľa lásky, zdravia, pohody. S pozdravom 
Vaša vďačná pacientka 

Katarína, Komárno

NEMOCNICA AGEL KOŠICE-ŠACA

Všetko bolo aj je na vysokej úrovni. 
Som veľmi spokojný a šťastný. Príjemné 
prostredie aj personál. Ďakujem všetkým. 
Príjemní ľudia, láskavý a trpezlivý prístup 
= 90 % zdravia. Díky. 

Pacient z chirurgie

NEMOCNICA AGEL KROMPACHY

Chcela by som sa veľmi poďakovať celému 
personálu gynekologicko-pôrodníckeho 
oddelenia a novorodeneckého oddelenia. Či 
už išlo o poradne s pani primárkou, samot-
ný pôrod alebo popôrodnú starostlivosť, 
naozaj nie je čo vytknúť. Pôrod bol pre mňa 
a partnera krásnym zážitkom a prebehol 
presne podľa mojich predstáv – prirodzene, 
s rešpektom a dodržaním intimity. Kvôli 
prostrediu, čistote, nadštandardným služ-
bám a celkovému prístupu k mamičkám 
sa nám určite oplatilo cestovať až z Košíc 
a odporúčam takúto skúsenosť každej 
mamičke. Ešte raz vďaka! 

Zuzana

Touto cestou sa chcem poďakovať za 
profesionálny a hlavne ľudský prístup ses-
tričiek a lekárov na chirurgickom oddelení 
v Krompachoch pod vedením pána primá-
ra MUDr. Pustaya za ich ústretovosť a pro-
fesionalitu. Všetky sestričky boli usmie-
vavé a milé. To isté platí aj pre oddelenie 
anestéziológie a intenzívnej medicíny. 
Veľká vďaka za všetko, všetkým lekárom 
a sestričkám. Som rada, že som si vybrala 
práve túto nemocnicu s týmto kolektívom. 
Patrí vám jedno veľké ĎAKUJEM. 

Adriana 

 
 
NEMOCNICA AGEL LEVOČA

Vážený pán primár a personál interného 
oddelenia, dovoľte, aby som sa poďakovala 
za vašu vysoko odbornú starostlivosť, 
ktorá bola spojená s neobvykle ľudským 
prístupom pri liečení mojej mamky 
Eleonóry. Poďakovanie patrí MUDr. Pav-
lovi Pelikánovi, MUDr. Lenke Špičukovej 
Olekšákovej, MUDr. Martinovi Puchalovi, 
MUDr. Filipovi Verbovskému, MUDr. 
Pavlovi Ščurkovi, zdravotným sestrám, 
ošetrovateľom, sanitárom a ostatnému 
zdravotnému personálu. Ďakujeme v mene 
celej našej rodiny. S úctou.

Iveta z Prešova

Chceme sa poďakovať Mgr. Marienke 
Baluchovej a MUDr. Jánovi Bulavovi na 
urgentnej internej ambulancii v Levoči za 
krásny ľudský a trpezlivý prístup k pacien-
tom so snahou všetkým pomôcť a nájsť 
východisko v ich ťažkej zdravotnej situácii. 
Je obdivuhodné, ako zvládajú to množstvo 
pacientov, ktoré sa denne pohybuje v ich 
ambulancii. Naša veľká vďaka im patrí 
o to viac, že nezáleží na tom, aký vek majú 
pacienti, ba ešte omnoho viac sa venujú 
tým, ktorí mávajú zlé skúsenosti v zdra-
votníctve kvôli svojmu vysokému veku či 
invalidite. Chceme poďakovať za starost-
livosť o manžela, ktorý má 89 rokov, je 
nevidiaci a nemá pravé predlaktie. Napriek 
tomu dokážu s ním trpezlivo komuniko-
vať a pomáhať mu v riešení jeho bolestí 
s trpezlivosťou a láskou profesionálov v od-
bore. Patrí im naozaj naša Veľká vďaka! 

Manželia Ličkovci

NEMOCNICA AGEL ZLATÉ MORAVCE

Moja cesta za uzdravením na chirurgic-
kom oddelení v Nemocnici AGEL Zlaté 
Moravce sa úspešne skončila. Verejne by 
som chcel poďakovať primárovi chirurgic-
kého oddelenia MUDr. Jozefovi Hanzelovi, 
MUDr. Miroslavovi Mokrému a zdravotnej 
sestre Denise Škreňovej za vyliečenie 
mojej bolestivej rany. Ďakujem aj ostatné-
mu personálu chirurgického oddelenia. 
Tlmočte im moje poďakovanie za odbornú 
starostlivosť a pomoc. Veľké ĎAKUJEM.

Šťastný a uzdravený pacient Ľubomír Benc

 

NEMOCNICA AGEL ZVOLEN

Pred niekoľkými týždňami som veľmi 
vážne ochorela a bola som hospitalizova-
ná na internom oddelení a následne na 
oddelení dlhodobo chorých v Krupine. 
Chcem vyjadriť veľkú spokojnosť s oboma 
zariadeniami.

Presvedčila som sa, že na internom 
oddelení je ťažká a náročná práca. Zdra-
votnícky personál však bol veľmi obetavý 
a dôsledný. Sestričky vedeli osloviť pacien-
ta milými slovami, usmiať sa aj pohladiť. 
Veľmi oceňujem, že moja ošetrujúca le-
kárka pani Hryščuk pomerne rýchlo 
a správne stanovila diagnózu a môj stav sa 
postupne začal zlepšovať.

Veľká pochvala patrí tiež ODCH 
v Krupine. Priestory oddelenia sú čisté, 
estetické a príjemné. Rozvážny pán 
primár a veľmi ústretová vrchná sestra 
riadia vynikajúci personál. Sestričky sú 
empatické, chápu pacienta a v ťažkých 
situáciách vedia poradiť a aj zažarto-
vať. V Krupine je tiež výborná fyzio-
terapeutka. Práve ona ma naučila 
znovu sa postaviť na nohy a chodiť. 
A navyše – sú tu výborní kuchári, 
strava mi veľmi chutila.

Viem, že na interné oddelenie 
zvolenskej nemocnice a aj na ODCH 
v Krupine často 

počúvame skôr kritické slová, než pochva-
lu. Neviem posúdiť názory a skúsenosti 
iných pacientov – za seba však vyslovujem 
veľké poďakovanie. S úctou

Marta Albertová, Zvolen

DR. VOJTECHA ALEXANDRA 
V KEŽMARKU

Týmto by som sa chcela poďakovať za 
skvelý prístup a podporu pri pôrode môjho 
chlapčeka MUDr. Danielovi Pružinskému, 
pôrodným asistentkám Alenke Kačurovej 
a Bc. Alexandre Kraus Hosťoveckej, sestrič-
kám novorodeneckého oddelenia Bc. Adel-
ke Piknovej a Bc. Deniske Schurdakovej 
a v neposlednom rade MUDr. Alexandre 
Vaľkovej. Sestričky zo šestonedelia boli 
všetky taktiež milé, starostlivé a ochotné. 
Výber kežmarskej nemocnice pre môj prvý 
pôrod určite neľutujem. 

Norika 

 
Dňa 26.5.2023 som bol s otcom 
(sediaci na invalidnom vozíku) na 
predoperačnom anestéziologic-
kom vyšetrení. Touto cestou by 
som sa chcel úprimne poďakovať 
MUDr. Marianne Švagerkovej 
a zdravotnej sestre Mgr. Adriane 
Božoňovej za ľudský prístup, 
vysokú odbornosť a profesiona-
litu pri vyšetrení môjho otca. 
ĎAKUJEM. S úctou, 

Ľubomír
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NEMOCNICE AGEL NOVÝ JIČÍN

NEMOCNICA AGEL ZVOLEN

NEMOCNICA AGEL LEVICE

NEMOCNICA AGEL LEVICE



Člověk musí hledat rovnováhu 
hlavně sám v sobě
NEMOCI VNITŘNÍHO ÚSTROJÍ BYLY PRO POPULACI STŘEDOVĚKU NEUCHOPITELNÉ.  
PROTO POKUD NĚKOHO VNITŘNÍ ZDRAVOTNÍ OBTÍŽE TRÁPILY, SPOLÉHAL SE V ÝLUČNĚ NA BOHA, 
PŘÍPADNĚ NA BYLINKY NEBO ROZLIČNÉ MAGICKÉ PRAKTIKY.

Kdo z nás si občas nepostěžuje na fun-
gování českého zdravotnictví nebo 
na kvalitu ošetření? Buďme však 
rádi, že nežijeme ve středověku. 

Ten byl totiž z hlediska péče o nemocné na-
prostou noční můrou, hlavně v Evropě. Ne-
moci byly považovány za trest Boží a podle 
toho se k nim a k jejich léčení přistupovalo. 
Nad některými medikamenty a zákroky 
zůstává dnešnímu člověku rozum stát. 
Které to byly a co jsou naopak jen pověry? 
Na to odpovídá Vlastimil Vondruška, jeden 
z našich nejúspěšnějších spisovatelů, ale 
také historik, který se zabývá dějinami 
všedního života ve středověku.

Jste autorem historických románů, 
které čtenáři oceňují kromě jiného pro 
velice realistický popis minulých časů. 
Nakolik přesně lze ovšem středověk 
uchopit?
Původní profesí jsem sice historik, ale dal 
jsem se na dráhu spisovatele a jako autor 

historických románů si mohu dovolit 
luxus spojovat fakta a imaginaci. O běž-
ném životě se toho totiž mnoho nedocho-
valo, a když, tak jen v náznacích. Zatímco 
středoevropská historiografie lpí na 
německém pozitivismu, tedy na představě, 
že existovalo jen to, co se dá v pramenech 
doložit, francouzská s úspěchem apliku-
je metodu hermeneutickou. Ta vychází 
z koncepce, že z dikce pramenů lze vyvodit 
i to, co tam není výslovně zapsáno. A to se 
snažím aplikovat i já. Jde o umění vcítit 
se na základě kusých zmínek do dávno 
minulých časů. 

Jak byste tedy středověk z hlediska 
myšlení a vědy charakterizoval?
Byla to doba, v níž se podivuhodným způ-
sobem mísila iracionalita náboženské víry 
s racionálním pragmatismem, bez něhož 
by lidé nepřežili, a společnost by se zhrou-
tila. Proto se na konkrétní postoje našich 
předků nemůžeme dívat dnešníma očima. 

To, co nám dnes může připadat jako naiv-
ní, to bylo tehdy chápáno jako objektivní 
poznání. Pokud říkáme, že věda podléhala 
pověrám, pak pro ně to pověra nebyla! 

Platilo to i o lékařské vědě?
Dobové lékařství se nemohlo pohybovat 
jinak, než v tomto rámci. V principu 
platilo, že vše v lidském životě řídí Bůh 
a prostý věřící by se neměl protivit jeho 
úsudku. Jinými slovy, pokud onemoc-
níme, je to Jeho rozhodnutí a my se 
můžeme jen modlit, aby nám odpustil 
hříchy, protože nemoc byla chápána jako 
trest. Tahle představa je stará jako lidstvo 
samo. To je tedy ona iracionalita života. 
Nicméně nezávisle na tom lidé věděli, že si 
musí k zachování své existence obsta-
rávat živobytí, chránit se před nepřízní 
počasí, udržovat pořádek. Prosili sice 
Boha o pomoc, ale jinak to měli ve svých 
rukách a chovali se pragmaticky. Pokud 
někoho trápily vnitřní problémy, což byly 

nemoci tehdejším rozumem neuchopitel-
né, spoléhali se výlučně na Boha, případně 
na bylinky a různé magické praktiky. 
Existovala však i škála léčebných zákroků, 
které byly ryze praktické. Sem patří pře-
devším léčba zranění a v tomto případě se 
medicína často pohybovala v pozoruhod-
ně účinných mantinelech. Neměli bychom 
však zapomínat ani na efekt modlitby ve 
smyslu dnešního placeba.

Dnešní lékařská věda stojí ovšem na 
jiných základech. Odnesla si vůbec 
něco ze svého dávného dědictví?
Jsem spisovatel a historik, nikoli odborník 
na lékařské vědy, nicméně nepochybuji, že 
žádný vědní obor není schopen překročit 
stín svých počátků a tradice. Pokusím se 
to ukázat na rozdílu v dávné filozofii lé-
kařské péče mezi Západem (tedy Evropou) 
a Východem (především Čínou). Základní 
rozdíl vychází z odlišného duchovního 
vývoje. S jistou mírou zjednodušení lze 
říci, že křesťanství podporovalo fatali-
smus věřících. Za všech okolností bylo 
správné spoléhat se na Boha, tedy na zásah 
zvenčí. Východní náboženství, ať již to je 
buddhismus, taoismus nebo hinduismus, 
klade podstatně větší důraz na aktivní 
přístup věřících. Existují sice vnější síly, ale 
člověk musí v první řadě hledat rovnováhu 
a harmonii sám v sobě. Tím je dáno, že 
se nemocný křesťan obracel na lékaře, až 
když onemocněl, zatímco orientální pří-
stup k životu velel dbát na sebe neustále. 
Moderním jazykem řečeno, prevence je 
nejlepším lékem. Evropský středověk byl 

navíc světem rytířských válek, kdy byli 
urození mužové často zraněni. Od lékaře 
se tedy žádal aktuální zásah. I orientální 
svět zažíval četné války. Od lékaře se však 
vyžadovalo nejen ošetření ran, ale v první 
řadě harmonizace tělesného i psychického 
stavu. Tenhle vývoj determinoval na další 
staletí filozofický rozdíl mezi evropskou 
a čínskou medicínou. Zatímco ta evropská 
se věnovala výhradně léčbě ex post, tedy 
spíše následků, ta čínská se musela kromě 
banálního šití ran a rovnání zlomenin 
věnovat metodám předcházení nemocem. 
To vychází z učení o rovnováze a komple-
mentární jednotě protikladů ( jing a jang), 
které bylo středobodem východoasijských 
věd. Laicky řečeno, středověká evropská 

medicína se věnovala izolovaným částem 
těla, zatímco čínská celému tělu jako orga-
nismu, v němž vše souvisí se vším. 

Existoval ale rozdíl v kvalitě péče, 
protože ta odborná musela být nákladná 
a lékařů bylo málo. 

Není náhoda, že nejstarší univerzi-
ta (právní statut není jasný, někdy se 
označuje jen jako škola) je už v 9. století 
doložena v italském Salernu a šlo o učení 
zaměřené na lékařské vědy (Schola medica 
salernitana). Nicméně lékařské fakulty žily 
tak trochu ve stínu fakult, které nabízely 
výnosnější profese – teologickou a práv-
nickou. Zatímco služby kněze a notáře 
potřeboval panovník a šlechta neustále, 
lékaře povolávali, až když „bylo zle“. Proto 
to nebylo živobytí z nejlepších. Aby se lékař 
dobře uživil, musel zůstat na univerzitě 
jako mistr, a pokud žil ve městě, často si 
hledal zámožnou manželku.

Lékařství nebylo jednoduché nejen 
materiálně, ale šlo svým způsobem 
proti víře, jak jste už sám řekl. 
Ovlivňovalo to nějak středověkého 
lékaře?
Lékařské fakulty měly velice dlouho 
kontakty s učenci z řad nevěřících, protože 
se křesťanští lékaři po staletí inspirovali 
zkušenostmi antickými, židovskými a pře-
devším arabskými. Právě tihle univerzitní 
mistři reprezentovali vrchol vědeckého 
poznání. Mnozí z nich se totiž nezabývali 
jen praxí, ale stejně jako učenci jiných 
profesí dychtili objevovat. Někdy se proto 
dostali do sporu s církví, protože v žádné 
době se neodpouští, aby věda vyvracela 
ideologická dogmata, která hlásají vládco-
vé a jejich nohsledi. Já osobně středověké 
učence nesmírně ctím a obdivuji, protože 
oni to dělali z čisté a nespoutané touhy po 
vědění, a samozřejmě ve své režii, nikoli 
v rámci grantů.
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Sout ěž o novou knihu  
       Vlast imila Vondrušky
Odpovězte správně na soutěžní otázku a získejte knihu 
spisovatele Vlastimila Vondrušky „Zapomenutý zločin“.

Soutěžní otázka: 
Na jakém českém hradě vyšetřuje hrdina Oldřich z Chlumu 
vraždu paní Sibyly v jednom z příběhů z pera Vlastimila 
Vondrušky?

Správné odpovědi posílejte na email casopis@agel.cz, 
knihu vyhrává deset prvních správných odpovědí,  
soutěž začíná 28.7. 2023 a končí 15.8. 2023.



Byla vůbec pro poddané k dispozici 
nějaká lékařská péče? 
Pokud říkám, že se vzdělaní lékaři věno-
vali jen zámožným, neznamená to, že se 
většina středověké společnosti ocitla zcela 
bez zdravotní péče. Lidé si museli umět 
poradit a nejrůznější léčebné prakticky se 
tradovaly po staletí z generace na generaci. 
Mnohé byly samozřejmě neúčinné, ale 
možná bychom se divili, kolik toho doká-
zali jen pomocí přírodní medicíny vyléčit. 
Myšlení našich předků nebylo totiž deter-
minované vědeckými postuláty jako dnes, 
ale existovala přirozená intuice, která je 
daná většině vyšších živočichů. Právě o tu 
se při léčbě nemocí prostí lidé opírali.

Jak ale do středověkého systému 
univerzitních medicínských věd 
zapadala církev, pokud hájila 
dominanci víry nad poznáním?
Církev se samozřejmě snažila umlčet ve 
jménu učení o neomylnosti papeže nové 
objevy, ale vždycky se najdou učenci, 
kteří vidí dále. A jsou za to pronásledo-
váni, protože nezapadají do formálních 
škatulek. Dříve se jim říkalo kacíři, dnes 
dezinformátoři. Ne vše, co se nám nelíbí, 
musí být nutně mylné. Přední filozof 
minulého století Karl Raimund Popper 
proto jako základ pro verifikaci koncipoval 
teorii „falzifikace vědy“. Podrobněji o tom 
píšu v knize O svobodě myšlení. I dnes jsou 
proto aktuální myšlenky středověkého 
učence Pierra Abélarda (1079–1142), že 
máme poznávat, abychom mohli věřit, 
a nikoli obráceně. 

Takže proti sobě stály dva systémy, 
jak nemocné léčit?
Ne tak úplně. V rovině výzkumu samo-
zřejmě existovaly spory a byli proskri-
bováni ti, co se nedrželi slova papeže. 
Ale v praktické rovině se náboženství 
a lékařská věda svým způsobem dopl-
ňovaly. Známe okřídlené rčení: „Věř, 
a víra tvá tě uzdraví“. To je samozřejmě 
postulát fatalistický. Nicméně člověk je 
bytost nesmírně složitá. Dnes se zkoumají 
schopnosti mozku některé projevy nemo-
cí zpomalit či úplně zastavit. Středověký 
člověk bezvýhradně věřil, a modlitba byla 
něco jako psychoterapie. Pokud si byl ne-
mocný jistý, že mu Bůh pomůže, pak bylo 
jeho nastavení pozitivní, a to mělo své 
konsekvence. Ostatně mnohá zázračná 
uzdravení nebyla podvodem, ale výsled-
kem psychologických mechanismů. 

A co epidemie? Ty jsou pro středověk 
charakteristické a lékaři si s nimi 
příliš poradit neuměli. 
V případě morových epidemií existovala 
„dělba práce“. Zatímco církev nabádala 

k pokání, protože mor byl trestem za 
hříchy lidstva, lékaři se snažili najít lék. 
Nedokázali odhalit příčinu morových 
ran, ale k některým dílčím poznatkům se 
dopracovali. Jedním z nich bylo logické 
zjištění, že je třeba nemocné oddělit od 
zdravých. Počátky a dějiny karantén jsou 
známé, nemá cenu je opakovat. Já bych se 
ale zastavil u jiné věci, která s tím souvisí, 
a to je ohleduplnost veřejné správy vůči 
společnosti. Radnice se v časech morových 
epidemií snažily obyvatele nefrustrovat, 
proto zakazovaly pohřební průvody, ne-
směly se zveřejňovat seznamy zemřelých, 
ve smutečním směli chodit jen nejbližší 
příbuzní zemřelého. V toskánské Pistoi 
bylo dokonce zakázáno při pohřbu zvonit 
z kostelních věží, aby hlas zvonu nelekal 
nemocné. Jak říkám, jsem jen spisovatel, 
ale připadá mi zvláštní, jak si média libo-
vala při epidemii Covidu ve vyhlašování 
počtu nakažených a mrtvých, a jak ráda 
ukazovala dusící se chudáky na jednotkách 
intenzivní péče. A pak že byl středověk 
drsný a necitlivý! 

Využíváte některé znalosti 
o středověké lékařské vědě ve své 
literární tvorbě?
Musím říci, že poměrně málo. V obsáhlých 
historických ságách jako je Přemyslovská 
epopej nebo Lucemburská epopej se samo-
zřejmě při onemocnění některého z hrdi-
nů o lékařích zmiňuji. Nicméně většinou 
píši o skutečných historických osobnos-
tech, a tak je pro mne důležité spíše to, zda 
se uzdravila nebo jí byl uchystán okázalý 
pohřeb. V historických detektivkách se 
pak snažím v duchu dobových znalostí 
přispět k vyšetřování tím, jak odhadnout 
čas úmrtí či jak odhalit jed.

Společnost AGEL je sponzorem vaší 
nejnovější knihy, která se jmenuje 
Zapomenutý zločin. Řeknete nám 
o tomto díle více?
Jde o čtenářskou prémii, která vychází 
k malému výročí. Před třiceti lety jsem 
napsal první příběh mého středověkého 
hrdiny Oldřicha z Chlumu, a o něco dříve 
jeho renesančního kolegy Jiřího Adama 
z Dobronína. Od té doby vyšlo 30 knih 
s tím prvním a 16 s tím druhým. To je 
myslím důvod k oslavě a jsem rád, že 
společnost AGEL v téhle pro kulturu roz-
hodně nelehké době pomohla, aby kniha 
spatřila světlo světa. Protože slavím výročí 
dvou hrdinů, které od sebe dělí více než 
200 let, zkusil jsem napsat příběh, v němž 
se navzdory propasti času ti dva při řešení 
kriminální záhady setkají. Jak, to si ale už 
musí čtenář zjistit sám. 
✒ ING. TOMÁŠ ŽELAZKO S PŘISPĚNÍM REDAKCE  

� ARCHIV VLASTIMILA VONDRUŠKY

PhDr. VLASTIMIL VONDRUŠKA, CSc
Vystudoval historii a etnografii na 
Univerzitě Karlově, pracoval v Národ-
ním muzeu, je autorem řady výstav 
a expozicí. Od roku 1990 se věnuje 
podnikání, publicistice a literatuře. 
Společně s manželkou Alenou založil 
sklárnu Královská huť v Doksech, 
kde se vyráběly kopie středověkého 
a renesančního skla, za což získal 
ocenění ministra kultury. 

Od roku 2009 se věnuje výhradně 
literární tvorbě. Vyšlo mu patnáct 
vědeckých a populárně naučných 
knih o životě v minulosti, více než 
sedmdesát historických románů 
a historických detektivek, obsáhlý 
román ze současnosti a také několik 
knih pro mládež. Na českém trhu 
prodal už dva miliony knih. Některé 
tituly vyšly i anglicky, německy, pol-
sky, řecky a srbsky. Věnuje se rovněž 
novinářské publicistice a je autorem 
několika knih o současném dění.

Je také autorem několika roz-
hlasových a divadelních her a filmu 
Jménem krále. Ve své divadelní hře 
Vínem proti pohanství aneb staro-
český dekameron si dokonce zahrál 
hlavní roli univerzitního mistra. 
Řadu let spolupracoval s Českým 
rozhlasem a pořádá četná setkání se 
čtenáři v knihovnách. Za své dílo byl 
oceněn Zlatou stuhou IBBY, cenou 
knihovníků SUK, Krameriovou cenou 
za novinářskou práci, cenou Český 
bestseller 2015 a několika cenami 
čtenářů nakladatelství MOBA. V roce 
2017 obdržel za svou tvorbu státní 
vyznamenání.
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Dlouhodobá spolupráce s Laboratořemi Agel poskytuje naší společnosti důležitou zpětnou 
vazbu, která umožňuje další rozvoj technologií, které jsou nezbytné pro zajištění vysoké kvality 
a efektivity laboratorní diagnostiky. 

Laboratoře Agel jsou tuzemským leadrem ve využívání inovativních  postupů a automatizace 
jako jsou naše klíčové projekty:

Tři desetiletí inovací,
odhodlání a kvality.

Děkujeme, že jste součástí naší cesty!

TestLine Clinical Diagnostics s.r.o.
Křižíkova 68, 612 00 Brno, Česká republika
www.testlinecd.cz

Zjistit více

Plně automatizované řešení
Technologie, se kterou si snadno 
porozumíte

Microblot-Array
Multiplexová diagnostika ve formátu 
mikrotitrační destičky

Zjistit více

inz. TestLine_Agel_MBA_A4_06.2023_V3.indd   1inz. TestLine_Agel_MBA_A4_06.2023_V3.indd   1 20.06.2023   14:4620.06.2023   14:46



AKAD,       
ASOLA, 
KVAGA

SOULAD TLACHAT POPĚVEK PEPŘ RYBA
NEJVĚTŠÍ 
ŘECKÝ           

OSTROV

OSLOVOVAT             
2. OSOBOU 
MNOŽNÉHO 

ČÍSLA

ZNAČKA 
KOSMETIKY

ANGLICKÁ 
DUTÁ MÍRA             

(4,54 l)
ITALSKÉ               
SÍDLO PTAČÍ PERA DOMÁCKY 

EDUARD
VZTAŽNÉ 
ZÁJMENO

ZAŘÍZENÍ                      
NA ODVÁDĚNÍ 

KOUŘE                           
PŘI TOPENÍ

SLUČOVÁNÍ

JEZ ZEBRA

SUD
OSTRÁ 

TERÉNNÍ 
PROHLUBEŇ

1/2 1/1
OMASTKY

OZNAČENÍ 
NAŠICH 
LETADEL

PŮVODNÍ 
OBYVATEL 

MEXIKA LUČINA
ŘÍMSKY 1001

PROVAZSETNINA

PREZENT
VOZY

ŠPANĚLSKÁ 
POLÉVKA

AVERS

DOMÁCKY    
JOSEFÚHORY

KORÁLOVÝ 
OSTROV

POPRAVČÍ
PŘEDLOŽKA

PANEČKU
MILOVNÍK 
VODNÍCH 
SPORTŮ

ŽERTUJÍCÍ 
OSOBA

POTOPENÉ 
PLAVIDLO

ČRTY
SVISLÁ     

JESKYNĚ 2/2 DOMÁCKY 
ALEXANDR2/1

NA ZADNÍM 
MÍSTĚ

ČAJOVÁ                        
RŮŽE

DIVADELNÍ 
ZÁVĚS
NÁZEV 

PÍSMENE

ZNAČKA                  
RADIA

ZASTARALE 
ÚŘAD BĚLOVESKÁ 

KYSELKA

ZNAČKA           
HLINÍKU

LOVKYNĚ 
ÚSTŘIC

CITOSLOVCE 
RYTMU

KÓD LETIŠTĚ 
ADANA

ZNAČKA 
OERSTEDU NÁZEV                   

ZNAČKY 
DRASLÍKU

NAŠE ŘEKA

OSOBNÍ 
ZÁJMENO DOVEDNOSTI

VEDLEJŠÍ 
MÍSTNOST ČIN

RUMUNSKÉ 
MINCE NEMOCNIČNÍ 

ODDĚLENÍ
SLAVNÁ 

UMĚLKYNĚ

STŘEDNÍ 
STUPEŇ 

KAMBRIA 
(prvohory)

SOKOLSKÁ 
SLAVNOST BICYKL BÁSNICKY               

OTEC

KRÁLOVNA                  
VÍL MRAVOUK

CHLAPEC MEZON K

ZNAČKA    
KRYPTONU

KOLONIE
SPORTOVNÍ 

VÝKONY

ZNAČKA                      
RHENIASOUPRAVA           

PRO    
MODELÁŘE RYBA

DOUŠEK
KOUZLO DOMÁCKY 

ŠARLOTA DÍLEC PŮDY

ZNAČKA                          
CÍNU

UKAZOVACÍ 
ZÁJMENO POZDRAV

DESPOTA OPOJITI

MNIŠSKÝ              
ODĚV

ODE DNE                      
VYDÁNÍ                                
(z latiny)

MRAŽENÝ 
VÝROBEK

1
Tajenku křížovky zasílejte nejpozději do 1. září 2023 na e-mail: casopis@agel.cz. Do předmětu e-mailu uveďte heslo „křížovka – srpen“.  

Nezapomeňte uvést také své telefonní číslo a zdravotnické zařízení AGELu, ať Vás můžeme v případě výhry kontaktovat. Na tři vylosované čekají opět dárkové balíčky 

v hodnotě 350 korun, které věnovaly společnosti Perfect Distribution a Lékárna AGEL. 

Správné znění tajenky z minulého čísla: Co na srdci, to na jazyku. Všeho s mírou.

Z celkového počtu 108 správných došlých odpovědí byli vylosováni tito šťastní luštitelé: Kristýna Jančová (Nemocnice AGEL Nový Jičín),  

Věra Kolouchová (Nemocnice AGEL Valašské Meziříčí), Gabriela Holainová (Nemocnice AGEL Ostrava-Vítkovice).

Dárkové balíčky budou připraveny k vyzvednutí na marketingovém oddělení jednotlivých nemocnic.

Křížovka TŘI V YLOSOVANÍ ÚSPĚŠNÍ LUŠTITELÉ OBDRŽÍ  
BALÍČEK V HODNOTĚ 350 KORUN. Krížovka

POMÔCKY: 
EYK, IKE POKRČ VÝRUBOK 

(LES.)
POVOZ 
ŤAHANÝ 
KOŇMI

ABVOLT 
(ZN.) PLAZILI SA STOTINA, 

PO ČESKY
OBCHODNÝ 

DOM
MÄKKÁ 

HUDOBNÁ 
STUPNICA

SLOVENSKÝ 
REGIÓN

POTOM-
KOVIA

PREZÝVKA 
EISENHO-

WERA
ŠPANIEL-
SKY ČLEN

POMÔCKA 
NA MIEŠA-
NIE JEDÁL

AMÁLIA 
(DOM.)

ÚZKA 
TENKÁ 
DOSKA

OHLUŠ 
(NÁR. 
EXPR.)

RÚBAL 
SOM

ŠATILO

TĹKLA

1

ŽELAJ SI 
(ZASTAR.)

EASTERN 
TIME

NALIE-
VANÉ

POČÍTA
BÝVALÝ 
ŠTÁTNY 

ÚRADNÍKZABÁVAL AKÁ 
(HOVOR.)

ČESKÁ 
TELEVIZE 

(SKR.)

CIT. RÝCHL. 
POHYBU

56 (RÍMS.)
NECHYŤ

ZN. FOTO-
APARÁTOV

MNOŽSTV
O PEŇAZÍ

UCHYTÍM 
(EXPR.)

MÚTNA
AD ACTA DIELO 

SOCHÁRA 5 VLIEVA SA 
(RIEKA)4

BRATIA 
MATKY

UNION DES 
TRANS-
PORTS 

AÉRIENS

VOJENSKÝ 
ÚTVAR

HNISAVÁ 
ZDURENINA

OCHOTNE 
(MUŽ. ROD. 
ŽIVOT.)

ZASIEVALA URČITE VLASTNÍ

TELOCVIČ. 
POLOHA

VYHYNUTÝ 
KOČOVNÍK

ZOBRAL SI
BIBLICKÁ 
HORA PRI 
JEREVANE

HOLAND-
SKÝ SKLA-

DATEĽ

JE, PO 
ANGL.

PODPÄTOK
PREDMETY

AFRICKÝ 
VTÁK NÁSYP

MILIKELVIN 
(ZN.)

ŠACHOVÁ 
PREHRA

DOTIERAVÝ 
HMYZ AKČNÝ 

RÁDIUS 
LIETADLA

ŽENSKÉ 
MENO  
(8. 3.)PRIEKOPA 

PRI CESTE
PRIMÁTY 
(ZRIED.)

PEREJ, PO 
ČESKY

CHYTALO 
(BÁS.)

ZLOSŤ VERDIHO 
OPERA

HMLA NAD 
HORAMI

RUSKÝ 
SÚHLAS

LAMA 
ALPAKA ZAOBLENÁ NASTANE

DUSIVÁ 
HORÚČAVA

HEKTÁR 
(SKR.) OBVIAZAL 

(NÁR.), 
OPOL

EXISTOVAL

PREDPONA 
(VAJCE)

NÍZKA 
DREVINA

MENO 
HEREČKY 

FLYNN 
BOYLE

OSOBNÉ 
ZÁMENO PRÍBYTOK KOVALA

YUKON 
TERRITORY

ECOLE 
NAVALE

OSOBNÉ 
ZÁMENO

2 3
PENALI-
ZOVANÁ 

POKUTOU

MORSKÁ 
KORYT-
NAČKA

1

TRA JA V YŽREBOVANÍ ÚSPEŠNÍ LÚŠTITELIA DOSTANÚ 
BALÍČEK V HODNOTE 13 EUR.

Tajničku krížovky posielajte najneskôr do 1. septembra 2023 na e-mail: casopis@agel.cz. Do predmetu e-mailu uveďte heslo „krížovka – august“. 

Nezabudnite uviesť tiež svoje telefónne číslo a zdravotnícke zariadenie AGELu, aby sme Vás mohli v prípade výhry kontaktovať. Na troch vyžrebovaných čakajú opäť 

darčekové balíčky v hodnote 13 eur, ktoré venovali spoločnosti Perfect Distribution a Lékárna AGEL. 

Správne znenie tajničky z minulého čísla: Tí, ktorí dávajú, majú všetko. Tí, ktorí odmietajú dávať, nemajú nič.

Z celkového počtu 69 správnych došlých odpovedí boli vyžrebovaní títo šťastní lúštitelia: Anna Makovníková (Nemocnica AGEL Bánovce),  

Bc. Lucia Rybárová (Nemocnica AGEL Košice-Šaca), Veronika Trávniček (Nemocnica AGEL Krompachy).

Darčekové balíčky budú pripravené na marketingovom oddelení jednotlivých nemocníc.
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Hádanky a hlavolamy pro nejmenší 2 000 Kč
na zdravý 
životní styl

30. ZÁŘÍPŘIPOJTE SE DO

cpzp-prevence-210x297.indd   1cpzp-prevence-210x297.indd   1 13.06.2023   9:1013.06.2023   9:10
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NAJDI SEDM ROZDÍLŮ

PŘIŘAĎ K BAKTERIÍM SPRÁVNÉ STÍNY!
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VYBRALI JSME PRO VÁS
CENY PLATÍ OD 10. 7. DO 8. 9. 2023

V nabídce také: další balení FRONTPRO® dle hmotnostní 
kategorie psů | od 699 Kč.

V nabídce také: další náplasti 3M Spofaplast  | od 59 Kč.

V nabídce také: Voltaren 1x denně 140 mg 5 léčivých 
náplastí | 349 Kč, Voltaren Rapid 25 mg 20 tobolek | 139 Kč.

Nabídka platí v Lékárnách AGEL od 10. 7. do 8. 9. 2023 nebo do vyprodání zásob. Prostudujte pečlivě příbalový leták. Účinky a způsob použití konzultujte s lékárníkem nebo lékařem. Cílem této nabídky není 
podpora zvýšeného užívání léčiv. Na tyto vybrané produkty se nevztahují žádné slevy. Změna vyhrazena, za tiskové chyby neručíme. Ceny se mohou lišit v Lékárnách AGEL Bruntál a Frýdlant nad Ostravicí. 
*Doplněk stravy není určen jako náhrada pestré a vyvážené stravy a zdravého životního stylu.

PRODEJNÍ
CENA

154 Kč

lekarna.agel.cz

PRODEJNÍ 
CENA

169 Kč

PRODEJNÍ 
CENA

189 Kč

PRODEJNÍ 
CENA

99 Kč

V nabídce také: Pathenol mléko 10% s jogurtem 200 ml 
| 126 Kč

V nabídce také: Ladival® pro děti s alergickou pokožkou
OF 50+ gel na ochranu proti slunci 200 ml | 499 Kč.

V nabídce také: Paranit repelent maximum proti komárům 
75 ml | 169 Kč.

V nabídce také: Panadol Novum 500 mg 24 tablet | 50 Kč, 
Panadol Extra Rapide 500 mg/65 mg 12 šumivých tablet | 99 Kč. 

PRODEJNÍ 
CENA

129 Kč

PRODEJNÍ 
CENA

419 Kč

PRODEJNÍ 
CENA

159 Kč

FRONTPRO® 
ANTIPARAZITÁRNÍ 
ŽVÝKACÍ TABLETY 
PRO PSY (4-10 KG), 
3 ŽVÝKACÍ TABLETY

•  antiparazitární 
žvýkací tablety 
pro psy proti 
klíšťatům 
a blechám

• jedno balení 
na 3 měsíce ochrany1

• s příchutí hovězího masa
FRONTPRO®, žvýkací tablety jsou veterinární léčivé přípravky 
pro psy. Čtěte pečlivě příbalovou informaci. 1Balení obsahuje 
3 tablety, jedna tableta ochrání před blechami min. 5 týdnů a před 
klíšťaty po dobu až 1 měsíce.

3M SPOFAPLAST 
NÁPLASTI PRVNÍ 
POMOCI MIX, 20 KS

• praktické balení 
různých druhů 
náplastí

• na drobná 
poranění

Čtěte pečlivě informace, které 
se vztahují k bezpečnému 
používání. 3M Spofaplast jsou 
zdravotnickými prostředky 
určeným pro překrytí 
a ochranu drobných poranění, 
odřenin a otlaků.

ENDITRIL® 100 MG, 
10 TVRDÝCH TOBOLEK

Enditril®: rychlá pomoc 
při akutním průjmu 
• působí již 

během 
30 minut

• 8 hodin 
trvající účinek

• nezpůsobuje 
zácpu

Enditril® je léčivý přípravek k vnitřnímu užití. Obsahuje racekadotril. 
Pozorně čtěte příbalovou informaci a poraďte se s lékařem nebo 
lékárníkem.

PANADOL EXTRA NOVUM 
500 MG/65 MG, 
24 POTAHOVANÝCH 
TABLET

• ulevuje od bolesti 
hlavy, zubů, 
menstruační bolesti 
a od bolesti svalů, 
kloubů a bolesti 
v krku, snižuje 
horečku u dospělých 
a dospívajících
od 12 let

Čtěte pečlivě příbalovou informaci. Léčivé přípravky k vnitřnímu 
užití. Panadol Novum 500 mg obsahuje paracetamol.

GASPAN 90 MG/50 MG, 
14 ENTEROSOLVENTNÍCH 
MĚKKÝCH TOBOLEK

• když vás trápí 
nadýmání, křeče 
nebo bolesti břicha

• vyzkoušejte Gaspan® silný a šetrný 
při zažívacích potížích

Lék k vnitřnímu užití. Čtěte pečlivě příbalovou informaci.

• spolehlivě chrání 
citlivou pokožku 
dětí před spálením 
a následným 
poškozením pokožky  

• vhodné i při 
atopickém ekzému

Kosmetické přípravky.

B-KOMPLEX PREMIUM 
TBL. 100 AGMED

• obsahuje vysokou 
dávku vitaminů 
skupiny B, kyselinu 
listovou a pivovarské kvasnice

• nedostatek vitaminu B se může projevovat 
problémy se sliznicí a pokožkou, únavou, 
podrážděností nebo depresí

Doplněk stravy* (1,29 Kč / 1 tabletu)

CONDROSULF 400 MG, 
60 TVRDÝCH TOBOLEK

• lék účinný v léčbě artrózy kolene, kyčle 
a kloubů prstů ruky

• obvykle se užívá 2x ročně po dobu 2-3 měsíců

Pečlivě čtěte příbalovou informaci. Léčivý přípravek k vnitřnímu 
užití s účinnou látkou chondroitin sulfát.

VOLTAREN FORTE 
20 MG/G, GEL, 100 G

• ulevuje od bolesti, potlačuje 
zánět a zmírňuje otoky 
u bolestivých stavů 
postihujících
svaly 
a klouby

Čtěte pečlivě příbalovou informaci. Voltaren Forte 20 mg/g gel 
je léčivý přípravek k vnějšímu použití. Obsahuje diclofenacum 
diethylaminum. Voltaren 1x denně 140 mg léčivá náplast je léčivý 
přípravek k vnějšímu použití. Obsahuje diclofenacum natricum. 
Voltaren Rapid 25 mg měkké tobolky je léčivý přípravek k vnitřnímu 
užití. Obsahuje diclofenacum kalicum. 

PRODEJNÍ 
CENA

339 Kč

PRODEJNÍ 
CENA

409 Kč

LADIVAL® PRO DĚTI OF 30 
MLÉKO NA OCHRANU 
PROTI SLUNCI, 200 ML

PARANIT STRONG DRY 
PROTECT REPELENT 
PROTI HMYZU, 125 ML, 
SPREJ

• nemastný a rychleschnoucí 
repelent proti hmyzu

• neobsahuje DEET 
• 7 hodinová ochrana před 

komáry a 3 hodinová 
ochrana před klíšťaty 

• pro děti od 3 let

Repelenty. Před použitím si přečtěte přiložené 
pokyny. Používejte biocidy bezpečným způsobem.

PANTHENOL SPREJ 10% 
150 ML

• pěnivý sprej s 10 g 
D-panthenolu na 100 g  

• sprej má mírně chladivý 
zklidňující účinek, lehce 
se vstřebává a nelepí  

• bez parfemace

Kosmetika.

PRODEJNÍ 
CENA

126 Kč

PRODEJNÍ 
CENA

188 Kč

PRODEJNÍ 
CENA

99 Kč

HEMAGEL® 5 G

• gel k ošetření povrchových poranění, 
např. odřenin, puchýřů, drobných 
popálenin, řezných ran a dalších poranění 

• kryje ránu před sekundární infekcí zvenčí 
• zabraňuje vysušování rány a tvorbě strupu

Zdravotnický prostředek. Čtěte pečlivě návod k použití.

PRODEJNÍ 
CENA

799 Kč

NOVINKA
LÉČBA 

ARTRÓZY 
KLOUBŮ

PŘIBALTE 
S SEBOU NA 
DOVOLENOU

svaly 
a klouby

Čtěte pečlivě příbalovou informaci. Voltaren Forte 20 mg/g gel 
je léčivý přípravek k vnějšímu použití. Obsahuje diclofenacum 
diethylaminum. Voltaren 1x denně 140 mg léčivá náplast je léčivý 
přípravek k vnějšímu použití. Obsahuje diclofenacum natricum. 

V nabídce také: Pathenol mléko 10% s jogurtem 200 ml 
| 126 Kč

V nabídce také: Paranit repelent maximum proti komárům 

 Před použitím si přečtěte přiložené 
Používejte biocidy bezpečným způsobem. Kosmetika.Používejte biocidy bezpečným způsobem.

V nabídce také: Pathenol mléko 10% s jogurtem 200 ml V nabídce také: Ladival® pro děti s alergickou pokožkou
OF 50+ gel na ochranu proti slunci 200 ml | 499 Kč.

horečku u dospělých 

Čtěte pečlivě příbalovou informaci. Léčivé přípravky k vnitřnímu 
užití. Panadol Novum 500 mg obsahuje paracetamol.

nadýmání, křeče 
nebo bolesti břicha
nadýmání, křeče 

PRODEJNÍ 

• gel k ošetření povrchových poranění, 
např. odřenin, puchýřů, drobných 
popálenin, řezných ran a dalších poranění 

nezpůsobuje 

Enditril® je léčivý přípravek k vnitřnímu užití. Obsahuje racekadotril. 
Pozorně čtěte příbalovou informaci a poraďte se s lékařem nebo 

• když vás trápí 
nadýmání, křeče 
nebo bolesti břicha

• vyzkoušejte Gaspan® silný a šetrný 
při zažívacích potížích

Lék k vnitřnímu užití. 

V nabídce také: další balení FRONTPRO® dle hmotnostní 
kategorie psů | od 699 Kč.

V nabídce také: další náplasti 3M Spofaplast  | od 59 Kč.

 od 10. 7. do 8. 9. 2023 nebo do vyprodání zásob. Prostudujte pečlivě příbalový leták. Účinky a způsob použití konzultujte s lékárníkem nebo lékařem. Cílem této nabídky není 

a blechám
• jedno balení 

na 3 měsíce ochrany
• s příchutí hovězího masa
FRONTPRO®, žvýkací tablety jsou veterinární léčivé přípravky 
pro psy. 
3 tablety, jedna tableta ochrání před blechami min. 5 týdnů a před 
klíšťaty po dobu až 1 měsíce.

Čtěte pečlivě informace, které 
se vztahují k bezpečnému 

3M Spofaplast jsou 
zdravotnickými prostředky 

a ochranu drobných poranění, 

3 ŽVÝKACÍ TABLETY

 antiparazitární 
žvýkací tablety 
pro psy proti 
klíšťatům 
a blechám
jedno balení 
na 3 měsíce ochrany1

s příchutí hovězího masa
FRONTPRO®, žvýkací tablety jsou veterinární léčivé přípravky 

Čtěte pečlivě příbalovou informaci. 1Balení obsahuje 

3 ŽVÝKACÍ TABLETY
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